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OBRAČUN NIXONOVE KRIMINALNE LETALSKE OFENZIVE

AMERIČANI SPUSTILI NA SEVERNOVIETNAMSKA MESTA 
S0.000 TON BOMB V DEVETIH DNEH: NA TISOČE ŽRTEV
Sestreljena tretjina vseh ameriških «B-52» na azijskem jugovzhodu - Nepotrjene vesti o 
skorajšnji prekinitvi bombardiranja - Van Thieu je ukazal razpustiti vse stranke opozicije
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HANOI, 28. — Na stotine ameriških letečih trdnjav in lovskih 
^"bnikov se je vrnilo preteklo noč nad Hanoi ter celih štirideset 
'"Uit nepretrgoma bombardiralo najbolj obljudene mestne četrti.
^ poroča sovjetska tiskovna agencija TASS, so bila široka področja 
<ysrnovietnamskega glavnega mesta povsem izbrisana ter spreme
nila v kup ruševin, da se sploh ne da več razumeti, kod so se
^ ulice. Agencija govori o nepopisnem razdejanju, predvsem v 
"Irti Chamthiyen, kjer je stalo veliko tržnic in trgovin in ki je
"daj videti kot Lunina površina, polna globokih kraterjev ki so

izkopal-,_jle ameriške bombe. 
Glasnik severnovietnamske dele
te na pariških pogajanjih 
Sh Le je danes izjavil, da so 
^aričani med letalsko ofenzivo 
J"*tili na Severni Vietnam 50.000 

bomb ter da se je napadov 
tevernovietnamska mesta udele-
10.000 letal. Hanoi in Haiphong 

'■* videti, po besedah Thanh Leja, 
^ da bi ju prizadejal močan 
*fres, gosto obljudene četrti obeh 

so povsem porušene ter je na 
fže mrtvih in ranjenih. V samem 
^>oiu so bombe poškodovale se- 
^ osmih veleposlaništev.
Hanojski glasnik pa je predvsem 

""•daril, da so med 18. in 27. de- 
Jjbbrom sestrelili kar 31 letečih 
^jav «B-52», kar pomeni eno 
f^jino vseh tovrstnih letal, s ka
stni razpolagajo Američani na 
"&"očju azijskega Jugovzhoda.

Thanh Le je dodal, da so ameriške 
izgube še mnogo višje, če upo
števamo tudi letala, ki so padla 
izven ozemlja Severnega Vietnama. 
Poleg letečih trdnjav je severnoviet- 
namsko protiletalsko topništvo se
strelilo tudi druge vrste letal, med 
katerimi več nadzvočnih bombnikov 
»F-llls. Skupno so Američani v de
vetih dneh izgubili 71 letal ter zelo 
visoko število pilotiv, ki so bili 
ubiti ali zajeti.

V Parizu je imel danes tiskovno 
konferenco tudi namestnik voditelja 
delegacije južnovietnamske začasne 
revolucionarne vlade na štiristran- 
skih pogajanjih Dinh Ba Thi, ki je 
obtožil Američane, da so povsem 
spremenili stališče glede mirovneea 
sporazuma, ki je bil dosežen 20. 
oktobra, zaradi izsiljevanja saigon-

Vskega diktatorja Van Thieuja.
mm iiiiiiiiiMiiiiiniiiuiiiiiiiilllllllHiililiiiiiiiiliiliiini  iiiiiii**i,,iimi mm

k NOVO DELOVNO POGODBO KOVINARJEV

Napovedane nove stavke 
laradi zavlačevanja pogajanj

Stavka uslužbencev državne davčne uprave

UM, 28. - Z začetkom novega leta 
milijon 200.000 kovinarskih de- 

Cev nadaljevalo z odločnim sin- 
alnim bojem, ki traja že več kot 
> meseca, za obnovitev vsedržav- 
delovne pogodbe. Vsedržavna fe- 
'atija kovinarjev je sporočila, 
se bodo 2. januarja začele raz

il jene stavke za skupno 24 ur. 
vkali bodo kovinarji podjetij z 
avno udeležbo in zasebnih 
}je ti j.
lot poročajo iz Rima, se bo 4.
5. januarja sestal izvršni odbor 
eracije kovinarskih delavcev in 
'Učil položaj ter sklepal o na 
jnjih sindikalnih akcijah. Kovi- 
'ski sindikati bodo sklicali za 9. 
10. januarja glavni svet federa-
i. 8. januarja pa se bodo nada 
"ala pogajanja z Intersindom, 11. 
s predstavniki aasebnih podjetij, 
indikaine organizacije kovinarjev 
itavljajo, da so se pogajanja v 
injih dveh mesecih razvijala z 
iko težavo in niso napravila no 
•ega pomembnega koraka naprej, 
šajanja s podjetji z državno ude- 
Jo so za malenkost napredovala, 
lasebnimi delodajalci pa so obti 
a že pri osnovnih vprašanjih, 
' so ti predložili dokument, v ka 
em govorijo o težkem položaju 
Ijetij in pravijo, da se bodo po 
ianja lahko bolj konkretno na- 
jevala, če bodo sindikati omejili

nekatere svoje zahteve, da 6e za 
gotovi polno izkoriščanje naprav.

Avtonomni sindikat uslužbencev 
davčne uprave je z današnjim 
dnem napovedal stavko za nedolo
čen čas v vseh periferičnih davč
nih uradih. S to stavko se ne stri
njajo CGIL, CISL in UIL, ki obso- 
,ajo avtonomni sindikat, da razbija 
enotne nastope. Stavka se tiče del 
voditeljev in uradnikov davčne u- 
prave, ki se ukvarjajo z davkom 
na dodatno vrednost IVA in drugi 
mi državnimi davki.

DANES
irnovietnamski glasnik v 
je podal tragičen obračun 

ke letalske ofenzive proti 
enim področjem Severne- 
itnama. V devetih dneh od 
a ofenzive so letala spu-
0 tisoč ton bomb ter po- 
na uničila cele gosto oblju- 
retrti Hanoia in Haiphonga. 
kih žrtev je na tisoče. Se- 
ietnamsko protiletalsko tep-
pa je v tem času sestre-

1 letal, od katerih 31 o- 
ih letečih trdnjav.
Celovcu se bodo danes za- 
i četrti «Koroški kulturni 
,, ki so se začeli v sredo, 
jlavitne kulturne manifesta- 
>roških Slovencev se udele- 
150 kulturnih in političnih 
ev. Osnovna tema preda- 
in poročil je bila zaščita 
eljavitev pravic slovenske 
ne manjšine v Avstriji. Prvi 
:asedanja se je zaključil v

glasbe s klavirskim kon- 
i Tržačanke Neve Merlak - 
to.
raj |e bil v sindikalni dvo- 
CGIL «Di Vittorio- solidar-

večer s trpečim vietnam- 
Ijudstvom, na katerem so 

ili in ožigosali Nixonovo 
ie in zadržanje Andreottije- 
lade predsednica antifaši* 
ga odbora prof. Hackova, 
Kodrič in miljski podžupan
Bordon.

palači Diana so se včeraj 
jevali razgovori za sestavo 
ja tržaškeoa občinskega ed- 
Razgovori se bodo nadalje- 
udi danes.

Vse švedske stranke 
zahtevajo prekinitev 
napadov na Sev. Vietnam

STOCKHOLM, 28. - Vseh pet 
političnih strank, ki so zastopane 
v švedskem parlamentu, je odobri
lo danes skupno izjavo, v kateri 
pozivajo ameriško vlado, naj ne
mudoma prekine bombardiranja Se
vernega Vietnama in podpiše mi
rovni sporazum. Sporočilo je dal 
ministrski predsednik Olof Palme, 
ki je tudi povedal, da so stranke 
poslale generalnemu tajniku OZN 
Waldheimu brzojavni poziv, naj po 
seže, da bi napravil konec viet
namski vojni.

zadnjem krogu pogovorov niso nam
reč Američani hoteli priznati, da ob
stajata v Južnem Vietnamu dve 
vladi in dve vojski, saigonska in 
partizanska. Thi je dejal, da nje
gova vlada ni pripravljena dajati 
novih koncesij, ker je sporazum iz 
20. oktobra stoodstotno popoln in ga 
je treba torej podpisati takšnega, 
kakršen je.

Glede ameriške letalske ofenzive 
pa je Thi zanikal, da bi utegnila 
prisiliti Vietnamce, da privolijo v 
ameriške pogoje. Predstavnik ZRV 
je poudaril, da so razne ameriške 
vlade, ki so se vrstile v zadnjih 
letih, spustile nad Vietnam več kot 
13 milijonov ton eksploziva, kljub 
temu pa vietnamsko ljudstvo ni o- 
pustilo boja ter ni dovolilo, da bi 
ZDA uvedle neokolonializem v In- 
dokini. Bombardiranje ne bo nikdar 
moglo privesti do miru, kot trdi 
Nixon. pač pa je samo vzbudilo 
ogorčenje in obsodbo celo s strani 
ameriškega javnega mnenja.

Ostaja pa vprašanje, do kdaj misli 
Nixon vztrajati pri svojih kriminal
nih napadih na civilno prebivalstvo 
Severnega Vietnama in kakšne re
zultate namerava s tem doseči. A- 
meriško radiotelevizijsko omrežje 
CBS je objavilo vest, po kateri naj 
bi bombne napade severno od 20. 
vzporednika v kratkem prekinili, 
vest pa ni bila potrjena niti v 
Washingtonu niti v Parizu. Dopisnik 
CBS iz Saigona je poročal, da sta 
o prekinitvi letalskih napadov govo
rila na današnjem srečanju saigon- 
ski diktator Thieu in ameriški vele
poslanik v Južnem Vietnamu Bun
ker. Dopisnik dodaja, da je Nixon 
sklenil prekiniti letalske akcije, ker 
da naj bi prejel zagotovila, po 
katerih naj bi severni Vietnamci 
bili pripravljeni na «resna* poga
janja s Kissingerjem.

Vesti iz Saigona potrjujejo, da 
se Thieu boji možnega premirja ter 
da si skuša ustvariti čim trdnejši 
položaj. Prav danes je potekel rok 
šestih mesecev, v katerem je po 
sklepu saigonskega parlamenta imel 
diktator popolno oblast ter je smel 
uvajati nove zakone z lastnimi od
loki. Tik pred potekom tega roka 
je Thieu izdal zadnji odlok, v ka
terem prepoveduje vse južnoviet
namske politične stranke razen treh, 
ki podpirajo njegovo vlado. Režim
ski list Ting Song pravi, da je na
men ukrepa «zdruziti sile v boju 
proti komunistom*. Po novem zako
nu pa bodo tudi tri preživele stran
ke imele svoje zastopstvo v parla
mentu le v primeru, da bodo prejele 
na volitvah vsaj 20 odst. glasov, 
v nasprotnem primeru pa jih bodo 
razpustili.

To je zadnji Thieujev odlok za 
uvedbo pravega fašističnega reži
ma v Saigonu. Z odloki v zadnjih 
šestih mesecih je namreč diktator 
že ukinil ves opozicijski tisk, o- 
krepil pristojnosti policije ter vo
jaških sodišč, prepovedal vse shode, 
manifestacije in stavke, poleg tega 
pa je še uvedel nove davke. Tudi 
po zapadu roka bodo ti odloki osta
li v veljavi, razen če jih ne bo 
parlament z novim zakonom razve
ljavil. kar pa je malo verjetno gle
de na dejstvo, da diktator povsem 
kontrolira večino poslancev.

Protiameriške 
demonstracije 
v Ljubljani 
in Mariboru

LJUBLJANA, 28. - Več tisoč 
mladincev, bivših borcev in obča
nov je opoldne na Trgu Revolucije 
v Ljubljani na zborovanju izrazilo 
svoje ogorčenje zaradi ameriške 
agresije v Vietnamu. Predstavniki 
mestne konference Zveze mladine, 
Zveze borcev, izvršnega odbora 
skupnosti študentov ljubljanskih vi
sokošolskih zavodov in predstavnik 
palestinskih študentov v Ljubljani 
so zahtevali takojšnjo ustavitev bo
jev v Vietnamu in sklenitev mirov
nega sporazuma, ki sta ga državi 
že sprejeli, toda Američani ga ni
so hoteli podpisati. Protestno zbo
rovanje je bilo danes tudi v Mari
boru. «Američani so si v Vietnamu 
postavili spomenik zla*, s takimi 
in podobnimi napisi se je protest
nega zborovanja udeležilo več tisoč 
študentov in dijakov.

KPI in PSI zahtevata 
naj vlada obsodi 
zločine ZDA 
v Vietnamu

RIM, 28. — Komunistični sena
torji Calamandrei, Adamoli in Fab- 
brini so naslovili na ministrskega 
predsednika Andreottija nujno vpra
šanje v zvezi z «barbarskim terori
stičnim nasiljem* Američanov pro
ti 'sevemovietnamskemu prebival
stvu. Senatorji ugotavljajo, da «ne- 
pojmljiv molk in boječnost vlade 
pred kruto vietnamsko tragedijo* 
grozi, da bo hudo okrnil medna
rodni prestiž italijanske republike, 
ter zahtevajo, naj vlada jasno in 
odločno obsodi politiko vojne, te
rorja in genocida, ki jo predsednik 
Nixon vodi v Indokini.

Tudi senatna skupina PSI je pred
ložila Andreottiju vprašanje, v ka
terem zahteva, naj ministrski pred
sednik in zunanji minister prekine
ta sedanji molk, ki pomeni podporo 
ameriškim zločinom.

V. |

Gverilci palestinskega »črnega septembra* so vdrli v izraelsko veleposla
ništvo v Bangkoku na Tajskem ter zajeli šest talcev. Pogajanja z oblast
mi so še vedno v teku. Na sliki: tajski vojak pred izraelskim veleposla

ništvom. Podrobno poročilo o dogodku objavljamo na 6. strani

.................................................................................................................................................................................. .....................

TRIDNEVNO ZASEDANJE V CELOVCU

Zaščita slovenske manjšine v Avstriji 
osnovna tema «Koroških kulturnih dnevov»
Dr. Franci Zwitter je poudaril potrebo po internacionalizaciji koroškega 
vprašanja - Referat dr. Svetozarja Poliča o narodnih manjšinah v Jugoslaviji

Konferenca o vlogi 
gorske skupnosti 
v Beneški Sloveniji

V nabito polni dvorani hotela 
«Belvedere» v Spetru Slovenov je 
odbor za preporod Nadiških dolin 
organiziral konferenco o pomenu in 
vlogi samoupravne gorske skupno
sti v Beneški Sloveniji.

Konference, o kateri bomo poro
čali jutri, ker se je živahna in za
nimiva razprava zavlekla pozno v 
noč, so se udeležili med drugimi, 
župan iz Srednjega Predan, podžu
pan Clodig iz Grmeka, pokrajinski 
svetovalec KD Romano Specogna, 
tajnik PSI za to področje Marinič, 
Predsednik kulturnega društva »Ivan 
Trinko* Izidor Predan, zastopnik 
društva slovenskih izseljencev Ado 
Kont in drugi.

O problemu gorske skupnosti, 
njenih pristojnostih in pomanjklji
vosti zakonskega osnutka deželnega 
odbora, ki mu predseduje dr. Ber- 
zanti, so govorili prof. Pavel Petri- 
čič (KPI), občinski svetovalec iz 
Špetra Slovenov arh. Valentin Si
moniti (PSI) in poslanec Mario Lix- 
zero (KPI), ki je bil v parlamentu 
manjšinski poročevalec ob spreje
manju zakona štev. 1102 o gorskih 
skupnostih.

Ob zaključku konference in raz
prave. ki se je vila okoli osnovnih 
socialnih, gospodarskih in narodno
stnih vprašanj slovenskega prebi
valstva goratega področja videmske 
pokrajine, so udeleženci, približno 
sto ljudi, izglasovali poziv občin
skim upravam Beneške Slovenije, 
naj skličejo posvet vsega prebi
valstva in skupaj z njim nmfložije 
deželnemu svetu, še pred razpra
vo o zadevnih zakonskih osnutkov, 
pereča vprašania Beneške Slovenije 
in ustrezne zahteve o dejanski sa
moupravni avtonomiji goreke skup
nosti, ki so specifične tako iz go
spodarskih kot tudi manjšinskih 
razlogov.

St. S.

(Poseben dopis)
CELOVEC, 28. — Drugi dan

četrtih »Koroških kulturnih oni* se 
je začel s tehtnim referatom dr. 
Toneta Zorna, sodelavca inštituta 
za narodnostna vprašanja v Ljub
ljani, o mednarodnih vidikih koro
škega vprašanja. Udeležba je bila 
danes še večja kot včeraj, dvora
na delavske zbornice je bila nabito 
polna.

Dr. Zorn je v izčrpni razpravi 
razčlenil nastanek avstrijske držav
ne pogodbe s posebhim ozirom na 
njen 7. člen. Praktično je prikazal 
vse faze nastanka te pogodbe, pred
vsem pa je omenil stališča štirih 
velesil (zlasti Velike Britanije in 
Sovjetske zveze) in pa spretno ma
nevriranje avstrijskih delegatov.

Lojze Ude je v svojem referatu 
«Avstrijska državna pogodba in 
njena manjšinska določila* temelji
to obdelal izvajanje (bolje rečeno 
neizvajanje) manjšinskih določil dr 
žavne pogodbe in pokazal, kako 
malo je bilo v resnici storjenega 
doslej.

V popoldanskem delu zasedanja

zacij dr. Franci Zvritter je govo
ril o manjšinski zaščiti v Avstriji 
in drugod, medtem ko sta se pred
sednik gospodarskega sodišča iz 
Kopra dr. Svetozar Polič in dipl. 
jur. Filip Warasch, podpredsednik 
Narodnega sveta koroških Sloven
cev, dotaknila položaja narodnih 
manjšin v Jugoslaviji in avstrijske 
manjšine v Italiji. Dr. Zwitter je dal 
v svojem referatu poseben pouda
rek sedanjim težnjam o manjšinski
zaščiti zlasti v delu organizacije 1 radi protislovenske agitacije na

blema, se ni moglo ogniti vzdevku ] do njihovega jezika in težave pri šo- 
o «briljantnosti zasedanja*. Vendar | lanJu njihovih otrok, onemogoča tudi 
je tudi poročilo »Volkszeitunga* v ' "" ‘
bistvu informativno. Posebej pa mo
ramo omeniti decembrsko številko 
dunajske revije «Neues Forum*, ki 
posveča koroškemu problemu veli
ko pozornost in naslovni članek pod 
geslom «Koroški dossder*. Naslovni 
članek Karla Schultfarerja ugotav
lja: «Ni Koroška ogrožena zaradi 
slovenizacije, pač pa Avstrija za-

Združenih narodov. V tej zvezi je 
poudaril potrebo po internacionali
zaciji koroškega vprašanja ter delu 
koroških Slovencev v komisiji, ki 
jo je 20. decembra predlagal zvez
ni kancler dr. Bruno Kreisky. »Slo
venci bodo v tej komisiji sodelo
vali samo kolikor bodo izpolnjeni 
nekateri njihovi bistveni pogoji*, je 
dejal dr. Zvvitter.

Današnji celovški časopisi, ki 
včeraj niso izšli, prinašajo nepole- 
mično informativno poročilo o kul
turnih dneh. Le glasilo ljudske 
stranke, ki prinaša kot aktualni 
intervju pogovor z dr. Pavlom

so nastopili še trije govorniki. Apovnikom, ki se končuje z vpra- 
Predsednik Zveze slovenskih organi- I šanjem o internacionalizaciji pro-

50 let
Sovjetske zveze

Letos bo na dan 30. decembra 
prva socialistična država na sve
tu, Sovjetska zveza, izpolnila pol 
stoletja svojega obstoja. Nasta
nek povsem nove državne tvorbe 
na razvalinah dotedanje zaosta
le carske Rusije pomeni zgodo
vinski dogodek svetovne razsež
nosti. Zmagovita oktobrska revo
lucija je uresničila tisto, kar ni 
bilo dano dosti prej pariški ko
muni. napravila je proboj v ve
rigi kapitalističnega družbenega 
reda in odprla pot v stvarnost 
novemu redu, socializmu.

Polnih pet let je moralo pre
teči od zmage revo’ucije do iz
oblikovanja nove državne skup
nosti socialističnih republik. So- 
niptske zveze V teh letih, ki 
sodijo med naHežja v zgodovini 
soviptskih narodov, je oblast So- 
,vetov nrcstnla svojo zgodovin
sko preteku šn to in izš’a iz nje 
zmagovita. Dolgoletna državljan

ska vojna, podprta z vmešava
njem tujih intervencijskih oboro
ženih sil, je zaman poskušala 
obrniti kolo družbenega razvoja.

Oblast Sovjetov delavskih, kmeč
kih in vojaških odposlancev se 
je v tem obdobju utrdila v po
sameznih delih nekdanjega car
skega ruskega imperija do to
likšne stopnje, da je dozorel 
čas za oblikovanje nove držav
ne skupnosti. Ta zgodovinski do
godek je nastopil na zasedanju 
odposlancev štirih do tedaj izobli
kovanih socialističnih držav: Ru
ske federacije, Ukrajine, Beloru
sije in Čezkavkaške federacije. 
Odposlanci so se sešli v Moskvi 
29. decembra, naslednjega dne 
pa so sprejeli izjavo in pogodbo 
o ustanovitvi Zveze sovjetskih so
cialističnih republik.

Pot do ustanovitve take zve
ze ni potekala brez težav. Osred
nje vprašanje, ki je bilo navzo
če pri vzpostavljanju nove dizav- 
ne skupnosti, je zadevalo obliko 
združitve posameznih narodov. 
Stalin je zagovarjal mnenje, da 
se morajo obstoječe sovjetske re
publike združiti pod okriljem Ru
ske federacije kot avtonomni de
li te federacije. Vendar je bil 
Lenin tisti, ki je doumel pomen 
in bistvo narodne enakopravno 
sti. Proti Stalinovi teoriji o av
tonomnosti vseh sestavnih delov 
nove države v okviru iv pod ime
nom Ruske federacije, je Lenin 
poštami načelo o enakopravni 
vključitvi vseh narodov in njiho
vih republik v novo državno skup
nost. ki na i bo Zveza sovjetskih 
socialističnih revuhlik Zmagalo 
jo Tjevinono načelo. Sam je te
dni zorrsal: «ž»’wto nrntoavnltoa 
ziv»»n narn^av, to ie lairčno zve- 
zo. ki ne bo dopušča nasipa

enega naroda nad drugim, takš
no zvezo, ki bo temeljila na jas
nem spoznanju o bratski enot
nosti in na popolnem prostovolj
nem sporazumevanju...*

Pol stoletja socialistične oblasti 
v Sovjetski zvezi je prineslo ne
dvomno velikanski napredek na 
gospodarskem, kulturnem in vseh 
drugih področjih življenja te dr
žave in njenih narodov. Resnica 
je tudi, da so ti dosežki terjali 
izredne napore in žrtve delovnih 
ljudi vse dežele. V petdesetih le
tih je sovjetska oblast dosegla, 
da se je dežela povzpela od le
senega pluga do vesoljskih ladij.

Ocena dosežkov Sovjetske zve
ze ne more mimo upoštevanja 
dejstva, da se je ta dežela mo
rala po svojem nastanku spopri
jemati ne le s posledicami težke 
zaostalosti, pač pa tudi s posle
dicami, ki jih jo zapustila dolgo
trajna državljanska vojna, ki je 
terjala tudi neizmerno dosti člo
veških žrtev. Komaj dvajset iet 
Po nastanku nove države, pa so 
bili njeni narodi izpostavljeni še 
hujšemu pustošenju in žrtvam v 
težkih letih hitlerjevske agresiv
ne vojne.

Povojni razvoj Sovjetske zveze 
je potekal v povsem novih, spre
menjenih mednarodnih razmerah. 
Novo vzpostavljeno razmerje sil 
je Sovjetsko zvezo postavilo v 
položaj ene izmed dveh obstoje
čih suversil, ki jima je atomska 
oborožitev postala eden izmed 
poglavitnih dokazov njihove nad 
moči nad ostalim svetom. Hlad 
na voina. ki ie označevala vse 
povojno obdobje, je izoblikovala 
dva nasprotno voiaška. poHVčna. 
gospodarska in idejna tabora, ki 
sta mu stali na vodstvu ZDA in 
Sovjetska zveza.

Bistveno nov položaj je nastal 
v povojnem času tudi v družbe
ni podobi sveta. Sovjetska zveza 
ni več bila osamljena — otok — 
socializma v svetu. Socializem je 
postal pojavna oblika novih druž
benih odnosov na vseh celinah. V 
Aziji se je povzpela Kitajska 
proti vrhu kot tretja velesila in 
kot druga velika socialistična dr 
žava.

Tudi celotno mednarodno živ
ljenje je v povojnem času dobilo 
novo podobo, ko so se ob blokov 
skih skupinah pojavile mlade dr 
zave kot del neuvrščenega sveto 
z lastno politiko in z lastnimi na 
čeli o urejanju mednarodnih od 
nosov.

Vse te spremembe na svetu so 
prinesle povsem nove probleme 
in tudi nove poglede na ureja
nje mednarodnih odnosov, pa tu
di odnosov med socialističnimi 
državami samimi, prinesle so tu
di nove poglede na sam notranji 
razvoj v socialističnih državah.

V takih zapletenih razmerah je 
prva socialistična država kot 
velika sila mnogokrat zašla v 
protislovja in nasprotja z drugimi 
socialističnimi državami in komu
nističnimi gibanji o poglavitnih 
vprašanjih nadaljnjega notranjega 
razvoja posameznih dežel in n 
njihovih medsebojnih odnosih. Sa
ma notranja stvarnost Sovjetske 
zveze pa je odkrila v obdobju 
prevlade stalinizma globoka zrna- 
ličenja misli in hotenj pobudnika 
revolucije. Lenina.

Vse ta seveda ne more zmanj 
šoti neVčine in pomena, ki ga zo 
družbeni in sptošni razvoj sveta 
nameni potov prve .socialistične 
države, ki te dni prostimHa prva 
pnlstnletje sramna obstaja.

DRAGO KOŠMRL.1

Koroškem*. Boljšega potrdila o ak
tualnosti letošnjih četrtih kulturnih 
dni ne bi mogli dob;ti.

Omeniti je treba tudi. delo socio
loške skupine mladih koroških izo
bražencev, ki jo sestavljajo Janko 
Malle, Jože Messner. Folti Sima 
in Malči Strauss Poročilo je po
dal na sinočnjemu zasedanju Janko 
Malle in predstavil socialno, eko 
nomsko in prostorsko analizo Ko 
roške na primeru visokogorske vasi 
Slovenji Plajberk, kjer je pretežna 
večina, skoraj 90 odst. prebivalcev, 
Slovencev.

Dnevi se jutri končujejo s pre
davanjem Erika Prunča o teoriji vin- 
dišarjev, za katerega vlada veliko 
zanimanje, in Jožefa VVakovniga o 
letošnji politični jeseni v nemškem 
koroškem časopisju. Popoldne bodo 
udeleženci »Koroških kulturnih dni* 
odpotovali v Krko. kjer si bodo 
ogledali stolnico o kateri bo z 
umetnostno zgodovinske plat: pre
daval Janez Hoefler, mariborski 
pomožni škof Vekoslav Grmič o 
krški škofiji Slovencev, Jakob Rich
ter pa o ustanovitvi te škofije, ki 
je bila bistvenega pomena v dobrem 
in slabem za koroške Slovence.

Zasedanje se je začelo včeraj in 
se ga udeležuje 150 slovenskih po
litičnih in kulturnih delavcev. Če
trti »Koroški kulturni dnevi* so po
glavitna kulturna manifestacija ko
roških Slovencev. Sinoči je bil v 
modri dvorani Doma glasbe v Ce
lovcu klavirski koncert za udele
žence zasedanja, na katerem je na
stopila Tržačanka Neva Merlak- 
Corrado.

J. š.

Protest ZKPO Slovenije 
ob dogodkih 
na Koroškem

(Od našega dopisnika) 
LJUBLJANA 2C — Predsedstvo 

Zveze kulturno - prosvetnih organi
zacij Slovenije je na včerajšnji seji 
v Ljubljani sprejelo protestni izjavi 
o dogodkih na Koroškem in v Viet
namu. Predsedstvo izraža resno 
zaskrbljenost zaradi dogodkov na 
avstrijskem Koroškem, saj tam
kajšnji Slovenci še vedno niso do
segli osnovnih nacionalnih pravic. 
Skrajno neugodni pogoji za ohra
nitev njihove materine besede one
mogočajo, da bi se Slovenci na Ko
roškem lahko čutili resnično enako
pravne s tamkajšnjim večinskim na
rodom.

Nasprotno, zatiranje, ki ga doživlja
jo iz dneva v dan, odrekanje pravic

njihovo normalno kulturno življenje, 
je rečeno v protestni izjavi predsed
stva Zveze kulturno - prosvetnih or
ganizacij Slovenije o dogodkih na Ko
roškem.

V protestni izjavi glede dogodkov 
v Vietnamu pa predsedstvo med dru 
gim izraža prepričanje, da nobena 
rila ne more streti duha in svobode 
vietnamskega ljudstva in poziva ves 
napredni kulturni svet k enotnemu bo
ju proti sleherni agresiji, proti zlu 
in zločinom ameriškega ter saigon
skega režima, ki si hočeta podrediti 
junaško vietnamsko ljudstvo.

D. K.

VVASHINGTON, 28. - 247 ameri
ških znanstvenikov je podpisalo pro
testno pismo Nixonu zaradi bombar
diranja Severnega Vietnama. Znan
stveniki, med katerimi so trije No
belovi nagrajenci, ugotavljajo da 
pomenijo letalske akcije «sramotno 
izkoriščanje sadov znanosti za šir
jenje smrti in uničevanja*.

BUENOS AIRES. 28. - Po vesteh 
iz Buenos Airesa bo zahodnonem 
ški kancler Brandt aprila prihod 
njega leta uradno obiskal Argentino

Za božične 
praznike 
215 mrtvih 
na cestah
RIM, 28. — Napravljen Je b0 

žalostni obračun o prometnih ne
srečah v Italiji za božične praz
nike od 22. do 27. decembra. V 
omenjenih dneh je na italijanskih 
cestah umrlo 215 ljudi, ranjenih 
pa jih je bilo 4.195. V omenjenih 
dneh so cestna policija in kara
binjerji ugotovili 4.463 avtomobil
skih nesreč. V enakem obdobju 
lani pa so bile 5.003 nesreče s 
151 mrtvimi in 3.941 ranjenimi.

Pričakujejo, da se bo v pri- 
hndnih dneh za novo leto in za 
praznik sv. Treh kraljev premet 
na cestah ponovno znatno pove
čal. Zato oblasti pozivajo vse 
avtomobiliste, naj bedo previdni, 
naj ne spremenijo izleta In praz
nika v tragedijo, naj omejijo hi
trost in naj se ne podajo na ce
sto v primeru slabega vremena. 
Oblasti še posebno opozarja'o, naj 
avtomobilisti preden se odpravi
jo na pot — ugotovijo, če so vo
zila v redu. še posebno pa mo
rajo biti v redu gume In zavore. 
Izredno pozornost naj avtomobi 
listi posvetijo na cestah, na ka
terih je mnogo prometa, kjer je 
prehitevanje izredno nevarno. Za
to se priporoča vsem, ki bodo 
v prihodnjih dneh šli na kraiši 
ali daljši izlet, naj bodo previdni.

IZIDE PRIHODNJO NEDELJO, 31. T. M.

NOVOLETNA ŠTEVILKA P. D.
NA ŠESTNAJSTIH STRANEH

Pestra vsebina in voščila

Tudi naša novoletna številka — podobno kot božična — bo
izšla v dvakrat večjem obsegu s pestro vsebino.

IZ VSEBINE:
Stran 1: KLAVDIJ PALČIČ: Kraški kmetje oblegajo devinski 

grad pred 260 leti (Risba — ob proslavi 400- 
letnice slovenskih uporov).

Stran 1: Novice iz vsega sveta.
Stran 2: Tržaški dnevnik.
Stran 3: Novoletni pogovori.
Stran 4: Goriški in beneški dnevnik.
Stran 5: JOŽE KOREN: Pogovor z O. Kjudrom o Tržaškem 

partizanskem pevskem zboru.
NEVA Dl LENARDO: O »Rožicah ziz Rezije*.

Stran 6: SAMO PAHOR: Zanimivi podatki švicarske študij
ske skupine «Alpina» o narodnostni sestavi pre
bivalstva v deželi Furlaniji - Julijski krajini. 
Horoskop za leto 1973.

Stran 7: R. HLAVATY: Kronika leta 1972 v besedi in risbi. 
BOJAN BREZIGAR: Štivan.
J. M.: Pogovor s srednješolci.

Stran 8: LJ. OMLADIČ: Koper danes.
D. FURLAN: Ob polomu 1943 — Partizani razoro- 
žujejo ital. vojsko na Colu.

Stran 9: Šport.
Stran

10 14: Novoletna voščila.
Stran 15: Nagradno žrebanje P. D.
Stran 16: Novice iz vsega sveta.



PRIMORSKI DNEVNIK 2 TRŽAŠKI DNEVNIK
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VČERAJ SO SE SPET IA ČEL A POGAJANJA ZA NOVO OBČINSKO UPRAVO

Razpravljali so o problemih pristanišča 
o gospodarskem načrtu in preureditvi uprave

O položaju tržaškega pristanišča je poročal dr. Franzil ■ Župan 
Spaccini orisal osnovne točke prihodnjega petletnega načrta 
Pogajanja se nadaljujejo danes - Izjava pokrajinskega tajnika KD

SINOČI V DVORANI «DI VITTORIO» V SEDEŽU CGIL

V palači Diana, kjer je sedež 
pokrajinskega tajništva KD, so se 
včeraj nadaljevala pogajanja med 
predstavniki KD PSI, PSDI, PRI 
in Slovenske skupnosti za izdelavo 
občinskega programskega načrta 
in sestavo novega občinskega od
bora. Pogajanja so se začela po
poldne in so se najprej lotili pro 
blemov tržaškega pristanišča Tega 
sestanka so se udeležili za KD Co- 
loni, Belci in Russo, za PSI Sa- 
raval, za PRI Volli in Corsi. za 
PSDI Cesare, za Slovensko skup
nost pa Štoka in Lokar, poleg njih 
pa še dr. Franzil in inž. Colautti. 
Predsednik ustanove za tržaško pri
stanišče dr. Franzil je podal poro
čilo in navedel razne podatke o 
sedanjem položaju in o prihodnjih 
potrebah tržaškega pristanišča. Di
skusije so se udeležili vsi navzo
či in so soglašali glede možnosti, 
da bi se uresničil enotni pristani
ški sistem med Trstom in Tržičem, 
poudarili pa so tudi resnost se
danjega položaja. Imenovali so de

stanka so se udeležili Coloni, Ri- 
naldi in Chersi za KD, Caristi, 
Ghersi, Mislei in Pittoni za PSI, 
Mauro Gargano in Fragiacomo za 
PRI, De Gioia in Cesare za PSDI, 
Dolhar, Štoka in Vremec za Slo
vensko skupnost. Prisoten je bil tu
di župan Spaccini, ki .je orisal o- 
snovne točke na podlagi katerih 
naj bi se izdelal drugi petletni načrt 1 
tako glede infrastruktur in osnov
nih storitev, kakor tudi posegov 
v posameznih rajonih. Načeli so tu
di vprašanje preureditve občinske 
uprave, upoštevajoč nove naloge in 
pobude, katerih se bo morala lo
titi občina v vedno večji meri in 
na raznih sektorjih, da bo lahko 
kos raznim zahtevam in potrebam 
občinske skupnosti. Zastopniki 
strank leve sredine so izrazili u- 
godno mnenje glede kriterija, da 
se razne pristojnosti in dejavnosti 
občinske uprave porazdelijo na pod
lagi 15 oddelkov. Pogajanja se bo
do nadaljevala danes.

0 sedanjem položaju v zvezi s

čelu države. PodoDno orzojavko 
je odposlal tudi predsednik deželne
ga sveta Ribezzi id se je ob tej 
priliki posebej spomnil na obisk 
predsednika Leoneja v Trstu ob 
odprtju novega sedeža deželne skup
ščine.

• Na nedavnem občnem zboru 
zbornice lekarnarjev v Trstu so za 
naslednja tri leta izvalili novi svet. 
Predsednik je dr. Dino Papo, pod
predsednik dr. Adriano Pegan, taj
nik dr. Paolo Neri, blagajnik dr. 
Federico Milani, svetovalci pa so 
dr. Lidia Simoni, dr Giorgio E.r- 
nardon in dr, Gianni Rubino V 
nadzorni odbor so bili izvoljeni dr. 
Flavio Rossi, dr. Demetrio Marco, 
dr. Giulio Benussi in dr. Piero

Večer solidarnosti s trpečim 
junaškim vietnamskim ljudstvom

Govorili so predsednica antifašističnega odbora prof. Ilackova,
Ravel Kodrič in Willer Bordon . Dokumentarec Sergia Delmassa

lovno skupino, ki bo podrobneje pogajanji za sestavo novega občin 
proučila vprašanja financ, produk- , skega odbora je pokrajinski tajnik
tivnosti. infrastruktur in pristani 
ških naprav ter večje avtonomije 
za pospešitev raznih postopkov.

Ta skupina bo tudi sledila pobu
dam za tržaško pristanišče tako 
v krajevnem kot v deželnem m vse 
državnem merilu. Predstavniki vseh 
strank so poudarili osnovni pomen 
pristaniškega sektorja za razvoj 
tržaškega gospodarstva ter so po
zitivno ocenili pobude za koordina
cijo z drugimi pristanišči severne
ga Jadrana.

Razgovori so se nadaljevali zve
čer in so se zavlekli pozno v noč, 
ker so razpravljali o osnovnih toč
kah občinskega načrta. Tega se-

URNIK TRGOVIN
Za prihodnje praznike bodo 

trgovine odprte po sledečem 
umiku:

SOBOTA, 30. DECEMBRA
Trgovine jestvin: od 8.00 do 

13.00 in od 16.30 do 19.30, z 
možnostjo, da lahko zaprejo tu
di ob 21.00.

Mlekarne: od 7.30 do 13.00 in 
od 17.00 do 19.30 z možnostjo 
da lahko zaprejo tudi ob 21.00.

Pekarne: od 7.30 do 13.00 in 
od 17.00 do 19.30.

Mesnice: od 7.30 do 13.00 in 
od 17.00 do 19.30.

Ribarnice: od 8.00 do 14.00.
Vse ostale trgovine: od 8.30 

do 13.00 in od 15.00 do 20.00.
NEDELJA. 31. DECEMBRA 

Vse trgovine bodo zaprte z iz
jemo mlekarn (umik od 7.00 
do 12.00), pekam (od 7.30 do 
13.00) in cvetličarn (od 8.30 do 
13.00 in od 16.00 do 19 30), 
kioski s časopisi bodo odprti 
do 13 00

PONEDELJEK 
1. JANUARJA 1973

Vse trgovine, brez izjeme, 
bodo zaprte.

KD Coloni včeraj izdal izjavo, v 
kateri poudarja, da so predstavniki 
zainteresiranih strank ugodno spre
jeli sklep o nadaljevanju levosre
dinske koalicije v tržaški občini. 
Strinjali so se v oceni, da bi bilo 
nedosledno spreminjati brez tehtnih 
vzrokov politično linijo, ki je zago
tovila Trstu upravno stabilnost in 
funkcionalnost, politiko, ki je očit
no prispevala k izolaciji skrajne 
desnice in ki je pripomogla k uve
ljavljanju omikanih konstruktivnih 
odnosov s slovensko manjšino ter 
dala znaten prispevek k miru v 
Evropi. Ta politika, je še deial Co
loni, je dobila priznanje na uprav 
nih volitvah, saj so stranke leve 
sredine v primerjavi z upravnimi 
volitvami leta 1966 pridobile tri 
mesta več v občinskem svriu (le

Izrazi solidarnosti s trpečim viet
namskim ljudstvom, ki ga je po sko
raj tridesetih letih krute vojne in 
nedavnih Nixonovih obljubah o miru 
v zadnjih dneh še huje in kruteje 
udaril ameriški imperializem, zadobi- 
vajo vedno večji obseg. Po vztrajnem 
nabiranju podpisov na peticiji pred
sedniku vlade Andreottiju, od kate
rega demokratično ljudstvo odločno 
zahteva, naj se italijanska vlada jas
no in dokončno izreče o zločinskem 
bombardiranju Vietnama, se v teh 
dneh vrstijo še druge akcije solidar
nosti z junaškim vietnamskim ljud
stvom. Sinoči so na pobudo odbora 
za mir in neodvisnost Vietnama ter 
enotnega antifašističnega odbora pri
redili solidarnostni shod v dvorani «Di 
Vittorio* nove delavske zbornice CGIL.

Uvodno besedo na sinočnjem shodu 
je imela predsednica enotnega anti
fašističnega odbora v Trstu Margheri- 
ta Hack, ki je ostro obsodila hinav

sko ravnanje ameriškega predsednika 
v predvolilni kampanji, ko je obljub 
ljal mir, a je sedaj dokončno odvrgel 
krinko in pokazal svojo pravo po
dobo. Glede sedanjega bombardiranja 
nedolžnega civilnega prebivalstva Se
vernega Vietnama je Hackova dejala, 
da smo bili doslej vajeni razmišljati 
o nacističnem barbarstvu kot o nečem 
neponovljivem in nepresegljivem po 
grozotah, Nixon pa nas danes uči, da 
se da tudi najhujše preseči. Poleg 
tega pa so Hitlerjeva grozodejstva slo
nela na jasni filozofiji nadrase, Nixon 
pa zavija svojo umazano vojno v hi
navščino, kar je še odvratnejše. O- 
menila je tudi kruto dejstvo, da se 
ameriški vojni stroj poslužuje znan
stvenih izsledkov, da bi vojno in nje
ne učinke posodobil z uporabo ved
no bolj strahovitega orožja, ki hitreje 
in učinkoviteje uničuje vse kar je 
živega na tem koščku azijske zem
lje. Ob vsem tem se morajo znan-Biagi.
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DEŽELA 0 ZAŠČITI KRASA

Zakon o «kraških rezervatih» 
bo stopil v veljavo spomladi?

Študijska komisija sestavila besedilo - Postopek bo traja!
2-3 mesece - Kraševce skrbijo omejitve po Belcijevem zakonu

Posebna komisija pri deželni ne omejitve bo deželni zakon odre 9 pnmeruv noric,, 1U primerov na
upravi, ki se ukvarja z vprašanjem j dil za posamezna zaščitena področ- 
kraških rezervatov in ki ji nače- ja in kako bo urejeno vprašanje 
luje odvetnik G. Pacia. bo v naj- j nadaljnjega gospodarskega lzkori- 
krajšem času zaključila sestavo be- ščanja prizadetih površin. Prav to 
sedila zakonskega osnutka, s ka vprašanje Da najbolj živo zanima 
terim bo v deželno zakonodajo j naše okoliške kmete, saj bo za- 
sprejet državni zakon « Belci* (z ščita Krasa neposredno prizadela 
dne 6. junija 1971), ki uvaja kakor | njihove lastninske pravice na širo-

lezljivega vnetja priušesne slinav
ke, 2 primera želodčnega in čreves
nega vnetja pri otrokih (en primer 
so sicer zabeležili izven tržaške 
občine), 9 primerov srbečice, od 
katerih 6 izven tržaške občine ter 
3. primere nalezljivega vnetja je
ter, nevšečne bolezni, ki zahteva

tos 56,79 odst., leta 1966 pa 52 73 ^ ^ega sesj
znano sedem kraskih rezervatov, kem območju, ki ga zajemajo re dolgo zdravljenje.

odst. glasov). KD je že med volil 
no kampanjo predlagala nadal.jeva 
n,je levosredinske koalicije, danes 
pa potrjuje to politično linijo ne 
samo zaradi prej omenjenih stati
stičnih podatkov, ampak zaradi te
ga, ker taka politika omogoča, v 
teh časih, ko se v svetu opažajo 
nevarni preobrati, da se ohranijo 
pozicije omikanega in socialnega 
napredka. ,

Coloni je ob zaključku svoje iz

(jdročju tržaški zervati, predvideni po Belcijevem
pokrajine in enega na področju , zakonu. Kraško prenivalstvo m vse

Slovence pa še posebej zanima vpra
šanje na kakšen način in v kakšni 
meri se deželni zakonski osnutek 
ukvarja s človeško komponento 
Krasa.

goriške pokrajine (pri Doberdob- 
skem .jezeru). V besedilu zakonske
ga osnutka je namreč še nekaj 
točk, ki zahtevajo podrobnejše prou
čitev, sicer pa je zakon pripravljen 
in vse kaže da ga bo komisija ; 
še v januarju predala deželnemu i 
odboru Postopek se bo nadaljeval j 
tako, da bo zakonski osnutek pri- j 
šel v, razptaMP pred pristojno ko-

Skoraj 700 milijonov 
pomoči za izseljence

• Poštni urad v Ul. Vasari 10 
bodo s 30. decembrom premestili 
v novi sedež v Ul. Pascoli 16. Umik 
za občmstvo bo od 8.15 do 14.

Trije požari zajeli 
skoro 5 ha zemljišča
Včeraj so morali gasiici poseči 

zaradi treh požarov suhljadi. Prvi 
j se je vnel pri Katinari v bližini 
I gradbišča nove bolnišnice. Po eno 
urnem delu so ga tržaški gasilci« * I IT dtg ! Deželni «*, * u *. n,K„l j SSČZTS SEi jr •* ssss

govor glede programov ker ne za- lijske krajine in s tem oostal j njihove člane. Gre za fi-
dostuje sporazum glede formul, . pravomočen. Celoten postopek naj
ampak je potrebna preverjena 
skladnost o stvareh ter skupna vo
lja, da se stvari tudi izvedejo.

Berzanti in Ribezzi 
čestitala Leoneju

Predsednik deželnega odbora Ber 
zanti je včeraj naslovil na pred
sednika republike brzojavko, v ka
teri mu izraža čestitka ob prvi 
obletnici njegovega predsedovanja 
in voščila za bodoče delovanje na

bi trajal dva do tri mesece, to 
pa pomeni, da bo zakon o zaščiti 
Krasa ali o kraških rezervatih sto
pil v veljavo snomladi prihodnjega 
leta

Za prve posege na tem področju 
je deželna uprava vnesla v prora
čun za finančno leto 1973 vsoto 50 
milijonov lir. Skrb za ureditev re
zervatov naj bi prevzel poseben. 
«Zavod za zaščito Krasa*. Kakšni 
bodo prvi posegi deželne uprave 
na tem področju, ni še znano. Prav 
tako ni znano, kako namerava de 
žela zaščititi kraška področja, kakš-

................................................... .

ŽELEZNA BLAGAJNA V RECEPCIJI JE BILA ... PRAZNA

V HOTELU OB NABREŽJU UKRADLI 
KOVČEK Z DRAGOCENIM NAKITOM

50 milijonov lir vrednosti ■ Izginila je tudi sijajna ogrlica
Takih tatvin v Trstu nismo va

jeni: senzacionalna sta plen (sko
ro 50 milijonov lir), in kraj. kjer 
je prišlo do tatvine, najboljši trža
ški hotel, v katerega zahajajo sa
mo petični turisti, ki se mudijo 
v našem mestu. In res je člo
vek precej bogat, če poseduje kov 
ček kot je bil tisti, ki so ga 
ukradli in v katerem je bilo 11 dra
guljev, od katerih je samo eden, 
ogrlica s smaragdi in briljanti, vre
den 20 milijonov lir!

Pred dnevi sta se ustavila v 
hotelu «de la Ville* na Nabrežju 
bogat industrijec iz Furlanije in 
njegova prijateljica 36-letna Ma
ria Giambonini iz Verone. Ženska, 
ki je bila že štiri ali petkrat v tem 
hotelu, je izročila vratarju majhen 
črn kovček, v katerem je hranila 
svoje dragulje. Ker je bil kovček 
preširok, da bi ga lahko vtaknili 
v posebne jeklene omarice, katerih 
ključe izročijo gostom, ga je vra
tar spravil v glavno blagajno ho 
tela. Prikupna gospodična iz Ve
rone .(e v naslednjih dneh večkrat 
vzela iz kovčka razne ogrlice in 
prstane in zadnjič je vrnila kov
ček vratarju na dan sv. Štefana 
popoldne kmalu po 17. uri.

V sredo zjutraj ko se ie spet 
javila pri vratarju in je ta odprl 
blagajno, kovčka ni bilo več. Na 
»redi jeklene blagajne, na najbolj 
široki polici je bil samo velik bo
žični «panettone!»

Takoj so poklicali agente bližnje 
ga komisariata na Trgu Dalmazia. 
ko pa so ti uvideli za kakšno vso
to gre, so prepustili vso zadevo 
letečemu oddelku kvesture. Prei
skavo vodi sam načelnik oddelka 
dr. Petrosino, ki je sinoči izjavil, 
da še niso izsledili tatu, da pa 
vodijo preiskavo v več smereh. Sle
di je menda precej, točnega pa

ni še nič. «Lahko bi bil jaz sam,* 
je ironično pripomnil dr. Petro
sino tali pa tudi vi.»

To je bil odgovor na vprašanje 
ali sumijo kakega uslužbenca v 
hotelu. Mnenje preiskovalcev je 
namreč, da ni ukradel draguljev 
eden izmed tistih, ki imajo ključe 
blagajne, čeprav niso bila vrata 
jeklene omare vlomljena. Ali je 
imel tat ponarejene 'ključe, kar na 
je zelo težko, ali pa je izkoristil 
trenutek, ko so pustili vrata bla
gajne odprta. V teh dneh je nam
reč v hotelu veliko gostov in tudi 
veliko ljudi ki prinašajo darila, vo
ščila ali se sploh mudi po raznih 
opravkih v sobanah in hodnikih 
velikega hotela. Možno je torej, 
da je nekdo stopil v prazen urad, 
zagledal odprta vrata in segel po 
kovčku nato pa izginil. Agenti 
znanstvenega oddelka niso mogli 
ugotoviti točnih prstnih odtisov ker 
se je mnogo rok dotaknilo blagajne, 
preden so posegli oni. Zato sloni 
vsa preiskava samo na sposobnosti 
dr. Petrosina in ljegovih sodelav
cev. Prava detektivka, torej

Včeraj smo zabeležili malo stvar 
nih vesti, obenem pa veliko govo
ric, kot se dogaja v podobnih pri 
merih. O vrednosti ukradenih dra 
guljev so se razširila razna mne
nja: 100 milijonov lir, 150, celo 200 
milijonov. Kaže pa. da vrednost 
ne presega 40-50 milijonov lir. Dru
ge govorice so se razširile na ra 
čun same okradene Giamboninijeve 
Ker v trenutku, ko je izročila vra 
tarju kovček, ni vpisala vrednosti, 
ki jih je hranila v njem so celo 
podvomili v tatvino. Toda njeno 
verzijo je potrdila prijateljica, ki 
je videla, da je položila dragulje 
na žametno podlago kovčka. Poleg 
tega pa tudi pri blagajni hotela iz 
vljudnosti ne zahtevajo od gostov, 
dla jim odprejo kovčke. Take so

namreč tradicije, tradicije, v ka
tere pa spadajo tudi vljudni tatovi 
— hotelske miši.

ZA NOVOLETNE PRAZNIKE

Zaprti uradi 
gen. konz. SFRJ

Uradi Generalnega konzulata SF 
RJ v Trstu bodo v soboto, 30. in

nančno pomoč, ki jo dežela prizna
va izseljencem po zakonu štev. 24 
z dne 26. junija 1970. Pomoč izse
ljencem in njihovim družinam v 
neugodnem gospodarskem položaju 
dajejo posamezne občine, dežela pa 
jim potem vrača 90 od sto izdanih 
vsot. Deželna upravo je do danes 
izdala v ta namen 648.117.000 lir.

Na isti seji je deželni odbor na 
predlog odbornika Stopperja naka
zal občinskim podpornim ustanovam 
v Furlaniji-Julijski krajini 31.584.000 
lir na osnovi deželnega zakona štev. 
37 iz lanskega leta Podporne usta
nove bodo omenjena sredstva raz
delile med civilne invalide

Odbor je končno sprejel predlog 
odbornika za promet. Varisca, naj 
bi deželna uprava prispevala 20 
milijonov lir za poletno pomorsko 
zvezo na relaciji Trst Gradež - 
Lignano - Caorle - Benetke Poreč. 
Neka tržaška družba namerava nam
reč poleti 1973 vzpostaviti novo 
redno zvezo med omenjenimi sre
dišči, za kar bo po proračunu 
potrošila 90 milijonov lir. Deželna 
pomoč tej pobudi se priznava na 
podlagi deželnega zakona štev. 18 
iz letošnjega leta.

plamene, ki so zajeli Dolgo krono 
pri žavljah. Ob 17.30 so dospeli na 
kraj mdljski gasilci pod poveljstvom 
podčastnika Norbeda, toda v krat
kem so morali zaprositi za pomoč 
tudi gasilce iz starega pristanišča, 
tako da se je s plameni spoprijele 
nad 20 mož. Komaj po 20. uri s-i 
pogasili zadnje zublje, ker je burji 
znova in znova iz isker netila pla
mene. Pogorelo je nad 40 tisoč kv 
m suhe trave in grmičevja.

Zadnji požar pa je izbruhnil malo 
pred 20. uro pri Orehu. Hitri poseg 
miljskih gasilcev je onemogočil, da 
bi se plameni preveč razširili, tako 
da je škoda omejena

stveniki zamisliti in obsoditi tako po
četje, ne pa ga še podpirati. Obenem 
se je Hackova obrnila v svojem go
voru na vse tiste, ki jih v teh tra
gičnih trenutkih veliko bolj ganejo 
drobni dogodki iz vsakdanje kronike, 
kot pa dejstvo, da v sicer oddalje
nem predelu zemeljske oble vsak dan 
umre pod bombami toliko nedolžnih 
moških, žensk in otrok. Vsi ti se mo
rajo zavedati, da je Vietnam kakor 
sod smodnika, ki lahko zajame v 
svoj smrtonosni obseg ljudi vsega sve
ta. Zavedati se moramo skratka, je 
zaključila govornica, da vietnamska 
zastava ne plapola samo na vietnam
skih bojiščih, temveč v zavesti ljudi 
vsega sveta.

V slovenščini je nato spregovoril 
mladinec Ravel Kodrič, ki je v uvodu 
izrazil globoko razočaranje zaradi raz
sežnosti. ki jo je v zadnjih dneh za- 
dobila vojna v Vietnamu po hinav
skih zagotovilih ameriškega predsed
nika Nixona. Blaznost in nesmiselnost 
te Nixonove poteze je postavil v ok
vir dogodkov na mednarodni ravni 
v trii zadnjih letih, ko je razvoj v 
svetu vendarle stopil korak naprej, 
a ga skuša ameriški imperializem se
daj z vsemi silami zavreti. Neuspehi 
na mednarodnem polju so Nixona po
gnali v tak obup in trmo, da ne od
neha z zločinskim stopnjevanjem na
silja, čeprav ga celo mnogi zaveznik; 
počasi zapuščajo. Med njimi seveda ni 
italijanske vlade, ki vztrajno molči. 
Vendar ne molči samo vlada. Tudi 
velik del javnega mnenja stoji ne
prizadeto ob strani in ob tem je Ko
drič navedel primer goriškega dijaka, 
ki je v neki ciklostilirani reviji na
pisal. da «...raje rešujemo probleme 
Vietnama in Arabcev, kot da bi reše
vali naše probleme...*. To dokazuje 
težnjo nekaterih, da bi v naših mla
dinskih krogih utišali ta pereči pro
blem.

Svoj govor je Kodrič zaključil z 
mislijo, da je treba stvameje preha
jati z besed k dejanjem, od izpove
dane solidarnosti k njenemu dejanske
mu organiziranju. To aktivno solidar
nost mora osvojili zlasti dijaško gi
banje in tudi dragoceno omrežje pro
svetnih društev pri nas, ki ima ne
posreden stik z ljudstvom.

Zbranemu občinstvu je filmski ama
ter Sergio Delmasso nato prikazal 
svoj dokumentarec, ki ga je izdelal 
na obisku v Moskvi, kjer je imel mož
nost, da je intervjuval severnoviet- 
namskega veleposlanika v Moskvi ter 
predstavnika osvobodilne fronte Juž
nega Vietnama.

Na koncu je spregovoril še pred
stavnik odbora za mir in neodvisnost 
Vietnama ter miljski podžupan Wii*r 
Bordon, ki je po obsodbi ameriške po
litike v Vietnamu poudaril, da je tre
ba v Italiji brez odlašanja mobilizi-

Pevski zbor tFantje izpod Gr
made* iz Devina priredi

KONCERT 

BOŽIČNIH PESMI

jutri, 30. t. m. v devinski 
cerkvi s pričetkom ob 20. uri.

Izleti
ŠD Breg prireja 6. januarja 1973 

tradicionalni izlet v Kranjsko goro. 
Vpisovanje pri vaških zastopnikih: 
Edvin Rapotec — Boršt, Peter Stranj 
— Dolina, Giordano Kralj — Domio, 
Boris Mihalič — Boljunec 201.

Vpisovanje se bo zaključilo 3. ja
nuarja 1973. Cena: 2.200 lir.

Slovensko planinsko društvo - Trst 
priredi ob priliki smučarskega tečaja 
izlet v žabnice, Trbiž - Sv. Anton.

Napovedan izlet bo dne 7. januar
ja 1973. Vpisovanje pri Norci v Ul. 
Geppa 9 do 2.1.1973. Za člane lir 
1.600, za nečlane 1.700.

Razstave
V Kulturnem domu je razstava 

otroških risb ob predstavi cTmjul- 
čice*. Razstavljale so tudi risbe, ki 
so jih otroci poslali za objavo v gle
dališkem listu <tJanko in Metka*. Raz
stava bo odprta do 31. januarja 
1973. leta.

V galeriji «La Lantema« razstava 
jugoslovanske slikarke Jagode Buič, 
po rodu iz Splita, sicer pa iz Za
greba. Istočasno bo tudi razstava del 
Marije Pospišilove.

V Tržaški knjigarni razstavlja dal
matinski slikar Ciril Mihanovič.

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 29. decembra 

TOMAŽ
Sonce vzide ob 7.48 in zatone ob 
16.29 — Dolžina dneva 8.41 — Lu
na vzide ob 2.04 in zatone ob 12.08 

Jutri, SOBOTA, 30. decembra 
EVGEN

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
6 stopinj, najnižja 2,2, ob 19. uri 2,2, 
zračni tlak 1026,2, stanoviten, veter 
29 km na uro, severovzhodnik, sunki 
burje 68 km na uro, vlaga 48-odstotna, 
nebo jasno, morje mimo, temperatura 

morja 10 stopinj
ROJSTVA IN SMRTI 
Dne 28. decembra se je v Trstu 

rodilo 12 otrok, umrlo pa je 17

UMRLI SO: Maria Ravalico, 68- 
letna Maria Purich vd. Camicioli, 
96-letni Domenico Delconte, 73-letna 
Maria Coronica vd. Giurgevich, 82- 
letni Giovanni Gasparini, 62-letni 
Luigi Sodomaco, 62-letna Angela 
Stanta, 70-letni Domenico Segalla, 
76-letna Vittoria Malachin vd. Mon- 
tin, 61-letni Andrea Stocca, 67-letna 
Elsa Buesch vd. Scordi, 88-letna 
Giovanna Pace vd. Bertocchi, 67- 
letni Vincenzo Ciaravino, 80-letna

___ ___ ______ _ ___ _ Maria Caenazzo vd. Ive, 75-letna
rati vse demokratične sile. ki so izšle ^c>,sa Stegu por. Savi 87-letna E- 
iz junaškega odporništva, in z odloč-1 ™ 18. Fragiacomo, 84-letm Aristi- 
no akcijo prispevati za dokončni mir j “e š*lam-

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Busolim, Ul. P. Revoltella 41; Piz- 
zul Cignola, Korzo Italia 14; Pren- 
dini. Ul. T. Vecellio 24: Serravallo, 
Trg Cavana 1

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

AU Esculapio. Ul. Roma 15; INAM, 
Al Cammello. Drevored XX. septem
bra 4; Alla Maddalena. Istrska ulica 
35: Chiari Crotti. Ul Tor S. Piero 2.

v Vietnamu.

Tržaška občina sporoča, da so v 
občinski palači (Largo Granatieri 
štev. 3) za dvajset dni na vpogled 
občinstvu spiski davčnih zavezan
cev za občinske davke Spisk- obse
gajo imena davkoplačevalcev in 
ustrezne obdavčitve za leto 1973 
Sestavljeni so bili na podlagi 
davčnih prijav, ki so prispele na 
ohčino do 20 septembra letos

mtiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitimiiiiiiiiiiiiiifiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitfiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii,„||U,

NA VPOGLED V OBČINSKI PALAČI

Seznam davčnih zavezancev 
za dopolnilni davek 1973

Nalezljive bolezni 
v tržaški občini

Zdravstveni urad tržaške občine 
je v obdobju pd 18. do 24. decem
bra ugotovil sto nalezljivih obo
lenj. Najpogosteje se v zadnjih ted
nih pojavljajo rdečice, za katere 
je samo v tem obdobju zbolelo 53

nedeljo, 31. decembra 1972. leta za- ljudi. V tem obdobju so zabeležili
prti kot običajno, ter tudi v po
nedeljek, 1. in v torek 2. januar
ja 1973 zaradi novoletnih praznikov.

tudi po en primer meningitisa in 
paratifusa. Poleg tega pa so za
beležili še 12 primerov škrlatinke.
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OBVESTILO TRGOVINSKE ZBORNICE

IS TAT bo poizvedoval 
o potrošnji v družinah

Vsak mesec bodo v Trstu izžrebali po 18 družin - Izjave bodo ostale 
tajne - V miljski občini se bodo družine menjavale vsake tri mesece

Tržaška trgovinska zbornica spo
roča, da bo osrednji zavod za sta 
tistiko ISTAT od prihodnjega leta
dalje vnesel nekaj sprememb v 
postopek po katerem ugotavlja raz
voj potrošnje pri italijanskih dru
žinah. ISTAT bo v tržaški občini
poizvedoval za potrošnjo pri 18 
družinah na mesec, v miljsld obči
ni pa pri 9 družinah vsake tri me
sece. Uradniki bodo spraševali dru 
žinske poglavarje, koliko potroši 
jo v določenem časovnem razdobju 
za hrano, za prometne storitve 
in podobno Trgovinska zbornica 
k temu pripominja, da bodo ostale 
izjave družinskih poglavarjev taj

ne, oziroma da jih bo ISTAT objav
ljal le v kolektivni obliki. Izžreba
ne družine bodo prejele posebno 
knjižico, v katero bodo vpisovale 
izdatke za hrano, prometne storit
ve in druge podatke, nato pa bo 
vsaka družina dala na razpolgo 
predstavnikom statistične ustanove 
ali občine podatke za 10 dni, to je 
za tretjino določenega meseca. Dru
žine se bodo namreč od meseca 
do meseca menjavale. Podobno pro
učevanje bo ISTAT raztegnila od 
februarja dalje na vso Italijo, na 
podlagi nabranih podatkov pa bo 
sestavila sliko celotne italijanske 
potrošnje

Objavljamo nadaljevanje seznama 
davkoplačevalcev za leto 1973.

Gallopin Mario, uradnik (obdavč
ljiva osnova 6.500.000 lir) davek 
215.568 lir: Gamba Pasquale, zdrav
nik (9.500.000) 1.229.052; Gašperini 
Vittorio, zdravnik. (9.100.000) 1 mi
lijon 127.526; Gerletti Bruto, inže
nir (8.600.000) 405.168; Gerolimich 
Carlo (5.800.000) 241.548; Ghidini 
Lucy vd. Bradaschia, gospodinja, 
(5.000.000) 390.264: Gianfre Arman- 
do, trgovec, (6.400.000) 760.962; Gi- 
glio Ennio, zdravnik, (6.600.000) 401 
tisoč 214; Giovanninj Livio, zdrav
nik, (6.300.000) 366.108; Godas Da- 
rio, zobotehnik, (5.600.000) 335.940; 
Grambassi Manlio, časnikar (5 mi
lijonov 80.000) 523.266; Grandi dr. 
Antonio, odvetnik, (10.000.000) 1 mi
lijon 551.942; Grandi prof. Edoar- 
do, zdravnik, (9.500.000) 1.029.090; 
Gropajz Riccardo, trgovec, (6 mi
lijonov 400.000) 372.432; Guarini Lui
gi, zdrav. (5.700.000) 309.030; Guar- 
nieri Ezio, industrialec, (6.300.000) 
739.236; Guastalla dr. Sergio, zdrav
nik. (5.900.000) 294.360; Guerin Vit
torio, trgovec, (6.400.000) 760.962.

Hausbrandt E rman no, industrialec,
(8.700.000) 1.013.424; Hausbrandt Ro
berto jr., (9.500.000) 1.187.502; Hro
vatin Giovanni, zdravnik, (5.500.000) 
332.106; Hrvatic Emilio, (7.100.000) 
908.844; Hrvatic Mario, gradb. iz
vedenec, (6.800.000) 845.676;

Ianousek Ladislao, industrialec, 
(10.000.000) 1.551.942; Jazbar Stani
slav, trgovec, (5.500.00(1 138.690; In- 
contrera Carlo Alfonso, uradnik, 
(5.000.000) 287.400; Imeri Giorgio, 
odvetnik, (10.000.000) 1.193.000; Jur
cev dr. Giacomo, zdravnik, (12 mi
lijonov 800.000) 1.561.932.

Klugmann Giuseppe, zdravnik,
(10.200.000) 1.166.196; Konecny An
tonio, zdravnik (8.300.000) 786.930.

Lenardon Bruno, zdravnik, (8 mi 
lijonov 400.000) 767.772; Lichtenstein

Erneste, trgovec, (10.000.000) 1 mi- Fulvio, zdravnik, (5.800.000) 254.622;
lijon 551.942; Lin Sergio, zdravnik, 
(12.000.000) 1.236.780; Loser Paolo, 
zdravnik, (6.100.000) 466.566; Lovi- 
sato Luciano, zdravnik, (9.900.000) 
1.164.198; Lovisato Lucio, zdravnik, 
(5.300.000) 169.854

Magri Enrico (6.900.000) 618.654; 
Maieron Pierluigi, zdravnik, (13 mi
lijonov 400.000) 1.891.662; Malossi 
Lucio. trgovec, (5.200.000) 486.372; 
Manfredi Franco, zdravnik (9 mi
lijonov 200.000) 1.162.642; Mann Gio
vanni, industrialec, (11.200.000) 1 mi
lijon 521.430; Mari Riccardo (10 
milijonov) 1.551.942; Marin Luigi A- 
dolfo, zdravnik, (13.600.000) 1 mi
lijon 902.828; Marin Giuseppe, geo
meter, (9.400.000) 1.413.582; Marinuz- 
zi Aldo, zdravnik, (5.500.000) 239 
tisoč 166; Martinolli dr. Carlo, bro
dar, (10.000.000) 1.551.942; Mazzu- 
cato Edoardo, zdravnik, (8.800.000) 
962.214; Mazzuchin Francesco, zdrav
nik, (6.100.000) 454.638; McCann
Thomas Aloisius (5.400.000) 352.356; 
Meucci Mario, uradnik, (9.600.000) 
1.427.500; Michelini Edoardo, zdrav
nik, (8.200.000) 872.166; Mizzan dr. 
Ferruccio, uradnik, (5.800.000) 446 
tisoč 328; Monico dr. Lucio, zdrav
nik, (6.800.000) 785.478; Montenero 
dr. Duilio, zdravnik, (8.900.000) 492 
tisoč 132; Moretti Gino, (10.200.000) 
705.564; Morpurgo Mario, industria
lec, (10.000.000) 938.010; Muratti 
Giuliano, zdravnik. (6.700.00) 509 
tisoč 970; Musco Giovanni, zdrav
nik, (5.300.000) 206.070;

Napp Bruno, pomorski agent (10 
milijonov) 1.551.942; Nejedly Clau- 
dio, zdravnik. (10.000.000) 1.280.130; 
Nicalini dr. Renato, zdravnik, (16 
milijonov) 2.222.718; Nordio dr. Au-' 
gusto. zdravnik, (5.000.000) 190.578; 
Nuciari Antonio, zdravnik, (6.600.000) 
560.904.

Oberdank Aldo, trgovec, (10 mi
lijonov) 1.551.942, Oblak Stanislav, 
uradnik, (6.700.000) 300.306; Omero

Angaro Vinicio, zdravnik (5.700.000) 
164.124; Osvaldella Nora por. Baldi
(5.400.000) 241.602.

Padoa Fabio, zavarovalni agent, 
(10.000.000) 1.551.942; Paladini dr 
Paolo (5.900.000) 303.108; Parentin 
Adelchi, zdravnik, (8.000.000) 966 
tisoč 552; Parma Umberto, zdrav
nik, (9.000.000) 829.410; Pascalis 
B.-uno, zdravnik, (6.000.000) 336.978; 
Pasini Umberto, upravnik, (7 mi
lijonov 700.000) 661.914; Pastor Lu
ciano, uradnik, (20.000.000) 4.233.648; 
Pastorelli Silvano, trgovec, (7 mi
lijonov 500.000) 594.186; Pavesi dr. 
Giuseppe, (6.500.000) 601.908; Pavli- 
dis Nicolo, zdravnik, (7.500.000) 675 
tisoč 168; Pecorari Paolo, zdravnik,
(10.400.000) 1.295.052; Pellarini Re
nato, bencinar, (5.400.000) 539.502; 
Pellis Paolo, inženir, (8.600.000) 
1.059.042; Peri Vinicio, uradnik, 
(6.000.000) 498.078; Perkan Bogomi
lo, zdravnik, (7.800.000) 775.242; Pe- 
sle dr. Silvio, uradnik, (7.400.000) 
492.942; Petroni Piefcro, zdravnik,
(12.800.000) 1.406.064; Petz Egidin. 
zdravnik, (13 600.000) 1.278.942.

Kino
Nazionale 14.00 «Biancaneve e i sett* 

nani», Walt Djsney.
Fenice 15.00 <r...piu forte ra6az®’’j 

Barvni film. Terence Hill in Bud 
Spencer. Cyril Cusack.

Eden 15.30 «La piu bella serata de»a 
mia vita*. Barvni film. Alberto Sor- 
di, Michael Simon, Claude Dauphjn.

Grattacielo 16.00 «Notte sulla citta*- 
Barvni film. Alain Delon in Catbe- 
rine Denevue.

Excelsior 15.30 <sChe čentriamo noi 
con la rivoluzione?*. Barvni fil®- 
Vittorio Gassman in Paolo VilM’ 
gio.

Ritz 16.00 «Professione: assassino*-
Barvni film. Charles Bronson M' 
stopa kot Art Bishop.

Aurora 16.30 «Frenzy». A. Hitchcock- 
Barvni film.

Impero 16.30 «Pippo olimpioMC®*-
Capitol 16.00 «L’uccello migrator«»- 

Barvni film. L. Buzzanca.
Cristallo 16.00 «Lo scopone scientific®*- 

Barvni film. Alberto Sordi in 
vana Mangano.

Filodrammatico 16.30 »Rosina F11®0 
viene in citta per farsi il corredo*’ 
Evva Aulin. Barvni film. Prepoveda
no mladini pod 18. letom.

Moderno 16.00 «1 4 figli di Kade El- 
der*. Barvni film. John Wayne ® 
Dean Martin.

Vittorio Veneto 16.00 »AlTononevoJ* 
piacciono le donne*. Barvni u®1, 
Lando Buzzanca. Prepovedano ®**' 
dini pod 18. letom.

Abbazia 16.00 t Tutto per tutto*. Barv
ni film. Mark Damon in 
Ireland.

Ideale 16.00-21.45 «West Side Stori*- 
Barvni film. Natalie Wood.

Astra 16.30 «L’arciere di Sherwoo®j 
Barvni film. Niall Gimmis, Rik#1" 
Pasco. .

Kino Opčine 18.00 «11 tredicesimo * 
sempre Giuda*. Kavbojka.

KJE BOMO 
SILVESTROVALI?

HOTEL - RESTAVRACIJA 
KRIŽMAN - VELIKI REPEK

vabi na veselo silvestrovanje. K?ra* 
bo priznani orkester. Gostom bo®1? 
servirali tradicionalni silvestrs*1 
menu. Potrebne so rezervacije.

HOTEL PARK
ROVA GORICA

prireja veliko silvestrovanje z ^ 
gatim menujem in zabavo. Igrajo 
glasbeni ansambli iz Budimpešto' 
Prage in domači ansambel 
Cene: v restavraciji 8.500 lir- v 
nočnem baru 8.500 lir (od tega k°D' 
zumacija 3.500 lir). Rezervacije 
v prodaji v recepciji hotela. To* 
št. 21442.

Hotel L APPRODO 

diskoteka LA STIVA
DEVIN
prirejata

SILVESTROVANJE

Rezervacije na tri. 208-149

EESnSBBi
V počastitev spomina pok. Marja®1 

Medveščka daruje Graziela Gregor’ 
1000 lir za PD Ivan Cankar.

Namesto cvetja na grob Marjan^ 
Medveščka daruje Slavko Štok8 
3000 lir za Ente italiano per la & 
noscenza della lingua e della cultu- 
ra sloveni:.

Namesto novoletnih voščilnic da
ruje Slavko Štoka 2000 lir za “n' 
te italiano per la conoscenza della 
lingua e della cultura slovena

Družina Budal daruje 10 000 l’r 
za Dijaško matico.

V počastitev spomina Marjan8 
Medveščka darujejo Stanislav n®' 
drič 1000 lir, Vida Wolf 1000 l’r- 
Lelja Sancin 1000 lir, Ivan Mladfr 
van 1000 lir, dr. Lojze Bercč 10®u 
lir, Fani Kerševan 1000 lir,
Cesar 1000 lir Štefan Lovrečič
lir in Vojko Ferluga 3000 lir 18 
Društvo slovenskih upokojencev v 
Trstu.

Namesto venca na grob svojci!8 
blagajnika Marjana Medveščka da
ruje Društvo slovenskih upokojen
cev v Trstu 10.000 lir za DijaSk0 
matico.

Namesto cvetja na grob Marjan3 
Medveščka daruje Bojana ModrUar' 
2000 lir za Dijaško matico.

V počastitev spomina Marjan 
Medveščka darujejo Ljudmila
in Aljoša Škabar 3000 lir za 
spomenik NOB v Cerknem. •

V počastitev spomina ob 
obletnici smrti Vekoslava Špangeri8 
in namesto cvetja na grob Marjan8 
Medveščka darujeta Fani in Ern8 
Kerševan lir 3.000 za Društvo s*0' 
venskih upokojencev.

V počastitev spomina Toneta M&8
geca darujeta Fani in Elma 
ševan 1.000 lir za Slovensko atn* 
tersko gledališče. u

V počastitev spomina pok. M8!!8 
na Medveščka daruje Aleksij w 
vardi 2.000 lir za Dijaško matico.

MARIJA SLAMA
počiva v Gospodu

Pogreb bo jutri, v soboto, ob 14.30 iz mrtvašnice glavne bolni
šnice v Trstu.

žalujoči: sinovi Natalija, Giorgio, 
Marija in Lidija z družinami, 
preljubi vnuki Mirjam, Mavra, 
Ana, Boris, Sandi, David Hi Igor. 

sestre In brata
Trst. 29. decembra 1972
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PRIMORSKI DNEVNIK

I
GORIŠKI DNEVNIK

29. decembra 1972

IVA - KAKO IN KAJ

KAKO JE Z VPRAŠANJEM ALIKVOT 
ZA OBRAČUNAVANJE IVA?

j V temeljnem dekretu (čl. 16) je 
! ločena vsesplošna normalna me
ra 12% na obdavčljivo osnovo (Ba
se imponibile) na vse operacije, 
** so podvržene temu davku. Ta 
'Oera je znižana na 6% za vrste bla- 
la in usluge, ki so naštete v pri
loženi tabeli A in povišana na 18% 
“a proizvode popisane v tabeli B. 
z drugimi besedami, katerokoli bla- 
8o ali usluga, ki jih ne najdete v 
omenjenih tabelah, plačajo nor
malno alikvoto od 12%; to je zelo 
oisoka večina vseh poslovnih ope- 

' racij.
Torej dekret predvideva tri osnov- 

jj® alikvoto vendar določa isti de- 
v tranzitornih odredbah v čl. 

i m še nekatere znižane alikvoto za 
Prehodno dobo štirih let 1973-74- 
75-76.

Na prvem mestu je alikvota 1°/« 
ra kruh. testenine (brez jajc ali 
drugih dodatkov), pšenico, koruzo, 
ra, moko iz prejšnjih žit, mleko 
v naravnem stanju namenjeno ne
posredni potrošnji za dobo 1973-74.

Na drugem mestu je alikvota 3% 
ra iste zgornje artikle za leti 1975- 
76, na kar bo nastopila alikvota 
od 6%, ki ,ie označena za te artikle 
v tabeli A.

Za temi sledi alikvota od 6% sa
mo za dobo 1973-74 na normalne i 
tkanine predvidene v zak. od 12. 
avg. 1957 št. 757 (ki je uvedla IGE 
Pna tantum), ki bi po zakonu mo
rale plačati 12% ali se bo to zgo
dilo od leta 1975 dalje, razen onih, 
jd so omenjene v tabeli B. To so 
mksusne tkanine, ki so opisane v 
tabeli B in bodo plačale tranzitor- 
ao za dobo 1973-74 alikvoto od 9%.

; i Končno tranzitome odredbe dolo
čajo, da se začasno aplicira zniža
na alikvota od 3% na prodaji ne- 
luksusnih zgradb ali delov zgradb 
(stanovanj) po čl. 13 zak. od 2. 
M. 1948 št. 408 (znanem kot zakon 
fupini) in sledečih mu sprememb, 
te prodajo vrše gradbena podjetja. 
Za sedaj se še ne ve do kdaj bo 
trajala ta olajšava. Ostale zgrad
be, relativne zakupne pogodbe za 
Vgradnjo in operacije za posojilo, 
ki se nanaša na iste zgradbe, so 

i Podvržene normalnemu davku ob 
! 12%. Prodaja zgradb med privat

niki pa je vselej izključena od 
IVA ter je podvržena samo soraz
merni registrski taksi.

S tem smo obšli vso panoramo 
ulikvot, ki veljajo v sedanjem tre
nutku, torej 1% — 3% — 6% — 
*% — normalna 12% in 18%.

Po opisu prejšnjih odstavkov in 
Pazljivem pregledu tabel, bo lahko 
Vsak podjetnik kmalu določil in si 
v glavnem zapomnil katere alikvoto 
ga bodo zadele bodisi ob nabavi 
ali prodaji blaga ali uslug v nje
govem podjetju.

Po aUkvotah, ki smo jih zgoraj 
opisali, sme in mora po čl. 18 
dekreta o IVA prodajalec ali daja- 
iec usluge obračunati in zaraču
nati kot nadoknado (rivalsa) od
nosni davek kupcu ali prejemalcu 
Usluge na čisti znesek po čisti ce
ni sklenjenega posla (obdavčljiva 
osnova). Ko čisti ceni ali čistemu 
znesku prištejemo odgovarjajočo 
IVA, določimo kosmato ceno ali 
končni kosmati znesek oziroma 
Vrednost prodaje ali dajatve.

Isti člen v drugemu ostavku toč 
no odreja, da se izposluje nadok 
nada davka ločeno od zneska za
ključenega posla le v primeru, da 
te o poslu izda faktura, to pomeni, j 
da v prodaji na drobno se postav- j 
lja zakonita domneva, da je cena1

kosmata, to je, da vsebuje IVA, če 
gre za artikel, ki je podvržen te
mu davku.

Nadalje v čl. 15 istega dekreta 
je nadalje rečeno, da se ne more 
vključiti v obdavčljivo osnovo same 
IVA in na to zaračunati še enkrat 
nadoknado davka. S tem zakon 
točno izraža znano načelo, po ka
terem IVA ne udarja sama sebe 
oziroma z IVA se ne plača davek 
na davek.

Opozarjamo vse davčne obvezni
ke pa tudi najmanjše, da so na
čela, ki jih je zakon utrdil v zgo
raj omenjenih odstavkih bazilame- 
ga pomena, če želi, da vidi jasno 
v mehanizem tega davka. Od sa
mega početka, ko se bo spoprijel 
s to novo enigmo, naj si takoj na
pravi strogo jasno sliko o čisti in 
kosmati ceni. IVA je nekaj čisto 
novega in se v temelju razlikuje od 
prejšnje IGE.

V enemu od naslednjih člankov 
bomo obširneje analizirali in ob
jasnili kako veliko važnost ima po
stavljanje vseh računov in kalku
lacije kosmatega dobička, proraču-

Normalni
Normalni
Normalni
Normalni
Normalni
Normalni

sta režije zaradi tega davka itd., 
če se računi postavijo na osnovo 
čiste nabavne in čiste prodajne cene

V vseh prehodih poslov od to
varnarja do podjetnika detaljista, 
je vedno v fakturah jasno razvid
na čista in kosmata cena, ker je 
IVA vselej ločeno zaračunana. Le 
v zadnji ceni, ki velja za potroš
nika, torej v ceni vseh artiklov v 
prodaji direktno javnosti, IVA ne 
vidite več. Zakon jasno določa (čl. 
27 odst. IV), da je v ceni na drob 
no vključena tudi IVA, torej cena 
kosmata.

V istem členu so navedene tako 
imenovane alikvoto na kosmato ce
no, ki so nekoliko nižje od prejš
njih, ker ne računamo več na čisto 
osnovno ceno navzgor temveč na 
kosmato ceno navzdol.

Zato bodo tudi imenovali nor
malne alikvoto na čisto ceno (ali- 
quote sul netto) navzgomje za raz
liko od nižjih alikvot na kosmato 
ceno (aliquote sul lordo), Id bodo 
potemtakem navzdolnje po smeri, 
po kateri gre račun.

proračuna pora- in odgovarjajočih navzdolnjih alikvot
1% Odgovarja nižja 1,00%
3% Odgovarja nižja 2,90%
6% Odgovarja nižja 5,65%
9% Odgovarja nižja 8,25%

12% Odgovarja nižja 10,70%
18% Odgovarja nižja 15,25%
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KMET IN DAVČNA REFORMA

Davek na povišek vrednosti 
nepremičnin in zapuščinski davek
Od prvega januarja dalje bo v okvi

ru davčne reforme stopil v veljavo 
novi «davek za povišek vrednosti ne
premičnin*, to se pravi zgradb in zem
ljišč. Ukinjen bo pa davek na povi
šek vrednosti gradbenih zemljišč, ki 
ga je uvedel zakon št. 246 iz leta 
1963 za občine z več kot 30.000 pre
bivalci (ali posebnega turističnega 
pomena). Pri nas sta ga bili deležni 
izterjevati samo tržaška in nabrežin- 
ska občina in nekateri naši kmetje 
so doživeli ob tem marsikatero bridko 
presenečenje. Neki špekulanti z zem
ljišči so jim n. pr. pred leti dali za 
zemljišče ščepec denarja, ne da bi 
sploh registrirali kupoprodajne pogod
be, ampak samo na podlagi «sploš- 
nega nepreklicnega pooblastila*. Tako 
je naš človek ostal formalno lastnik 
(in plačeval davke), dejansko je pa 
prekupčevalec z mastnim zaslužkom 
preprodajal. Občina je davek izterja
la od formalnega lastnika, kj sploh 
za preprodajo ni vedel, pa tudi druga
če ni mogla. Koliko naših ljudi je 
zašlo v zadnjih letih zaradi tega v 
resne težave.

Kaj določa novi davek? Kdorkoli 
z taktom med živimi*, torej s kupo
prodajno pogodbe, preda nepremični
no, mora plačati davek na razliko med 
njeno vrednostjo ob sklepu pogodbe 
in vrednostjo iste nepremičnine pred 
10 leti. Če je bil sam postal lastnik 
pred časom krajšim od 10 let, se 
izračuna razlika v tej dobi. Na to 
razliko, torej »povišek vrednosti* bo

Priuftornjh’ zn
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PRIPRAVE PRI FERNETIČIH

Na področju postajališča 
bodo premestili napeljave

Določena odškodnina za ENEL, SIP in ACEGAT 
Sklep se bo izvajal po hitrem postopku

Na zadnjem občnem zboru Kon
zorcija za gradnjo in upravljanje 
tovornega postajališča pri Ferneti
čih, ki je bil v Trstu 15. decembra 
letos, so svetovalci pod vodstvom 
predsednika dr. Zanettija soglasno 
sprejeli sklep, po katerem bodo na 
področju, kjer bo urejeno bodoče 
postajališče, v najkrajšem času pre
nesli obstoječe električne telefon
ske in telegrafske napeljave ter 
Vodovod. Sklep se nanaša tudi na 
odškodnino, ki jo bo Konzorcij iz
plačal državni ustanovi za električ
no energijo ENEL, telefonski družbi 
SIP in mestnemu podjetju ACEGAT.

Ustrezna dela bo Konzorcij pove
ril delniški družbi «Autovie Servizi 
di Trieste*, ki je pripravila izvršni

načrt za gradnjo prvega dela po
stajališča. Za premestitev električ
nih, telefonskih in telegrafskih nape
ljav ter vodovoda bo Konzorcij po
trošil 27.000.000 lir, od tega 6.000.000 
za sama dela in 21 milijonov za 
odškodnino omenjenim trem usta
novam (ENEL za električne nape
ljave, SIP za telefonsko napeljavo 
in ACEGAT za vodovod). Sklep obč
nega zbora konzorcija se bo začel 
izvajati po hitrem postopku, kar je 
posebej omenjeno v izvlečku ustrez
nega zapisnika. Po deželnem za
konu štev. 3 z dne 3. marca 1966 
morajo biti tovrstni sklepi naznanje
ni javnosti ter je bil omenjeni iz
vleček te dni na vpogled občinstvu 
v prostorih tržaške pokrajinske 
uprave.

plačal davek od 3 do 30 od sto. pač 
odvisno od te razlike v vrednosti (od 
10 od sto do več kot 200-odstotnega po
večanja vrednosti nepremičnine v zad
njih 10 - ali manj - letih). Sam no
tar, pri katerem bo sklenjena pogod
ba, bo moral istočasno izpolniti us
trezno prijavo. Davek velja tudi za 
prenose lastnine v okviru iste kmeč
ke družine.

Kaj pa če gre za darilno pogodbo? 
Davek bo moral plačati kdor darilo 
sprejema. Razložiti kako se je po do
sedanji zakonodaji računal davek na 
zapuščino, oziroma točneje koliko so 
morali dediči plačevati, bi bilo za
pleteno in zamudno, poleg tega pa 
nekoristno. Z novim letom bo prosta 
vsakega davka zapuščina, ki ne pre
sega vrednosti 20 milijonov lir, če so 
dediči otroci, žena ali starši umrle
ga.

Za zapuščino se za take dediče u- 
vede davek v odstotkih: za vrednost 
med 20 in 50 milijoni 3 od sto, od 50 
do 100 milijonov 5 od sto, in po takem 
ključu do 31 odstotkov na vrednost 
zapuščine več kot milijarde lir.

Za druge morebitne dediče (bratje 
in sestre, drugi sorodniki ali brez so
rodstvenih vezi) so odstotki različni. 
Treba bi bilo objaviti celo razpredel
nice z odstotki od primera do prime
ra in glede na vrednost zapuščine in 
glede na sorodstveno vez, kar se prav 
gotovo v takem sestavku niti ne more 
niti ne izplača. Za to so našim lju
dem na razpolago njih strokovne or
ganizacije, h katerim jim svetujemo, 
da se oglasijo po nasvet in navodila 
pravočasno; že takoj ko se jim vpra
šanje postavlja, žal se mnogokrat do
gaja, da išče naš človek pomoč pre
pozno, ko je že podpisal kakšne »pa
pirje*, katerih važnost in posledic se 
večkrat ne zaveda. Tedaj mu je se- I 
veda teže pomagati.

Upamo zato, da bo novo leto pri
neslo poleg dejanske poenostavitve 
davčnega sistema tudi še večje zau
panje naših ljudi v lastno strokovno 
organizacijo in seveda največji uspeh 
njihovemu delu.

LUCIJAN VOLK

NAPORI ZA UREDITEV CiSTNE POVEZAVE ŠTANDREŽ- VRTOJBA

Jugoslovanski predstavniki so si ogledali 
gradbišče priključka in mejnega prehoda

Priključek Vileše- Gorica bo dograjen v začetku 1974. leta, 
mejni prehod pa bodo začeli graditi spomladi 1973. leta

■■. I
■ ,

Registrov IVA v goriških papir
nicah in knjigarnah ne najdeš več. 
O tem so se trgovci, obrtniki in 
vsi, ki bodo morali imeti po 1. ja
nuarju te registre, pritoževali že 
v prejšnjih dneh. Včeraj smo tele- 
fonično vprašali v treh goriških 
knjigarnah po teh registrih in pov
sod so nam dejali, da so jim do
sedanje zaloge pošle, naročili so 
nove registre, pričakujejo jih dan 
za dnem. Po teh registrih smo 
poizvedovali v Katoliški knjigarni 
na Travniku v knjigami Centrale 
v Ulici Garibaldi ter pri Paternol- 
liju na Korzu.

Očitno so knjigarnarji naročili, 
to ne samo v Gorici, premajhne ko
ličine registrov, ki so takoj pošli. 
Vemo, da so nekateri goriški trgov
ci šli v Videm, da bi te registre 
kupili, pa tudi tam jih niso našli.

Kako torej spoštovati zakon, ki 
stopi v veljavo 1. januarja 1973? 
Omenjene registre je treba žigosa
ti. To se lahko napravi na novem 
uradu IVA v Ulici Faiti, na re
gistrskem uradu v Ulici Filzi, v 
pisarni sodišča v Ulici Sauro ali 
pri kateremkoli notarju.

Težave so sicer nastale tudi z 
žigosanjem, ker so včeraj zaprta 
tako urad IVA kot registrski urad. 
Uslužbenci teh dveh uradov stav
kajo za nedoločen čas. Stavka ie
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Za podvoz v Ulici Aquileia v Gorici 
mora občina doplačati še 46.000.000 lir
Tri slovenske otroške vrtnarice bodo obiskovale izpopolnjevalni tečaj v Novi Gorici

!*<*>*&

Jugoslovanski in italijanski predstavniki si ogledujejo gradbišče avtocestnega priključka v Sovodnjah (Foto Altran)

Gradbišče priključka in mednarod-
monja letošnja odborova seja

niki obmejnih oblasti Gorice, No
ve Gorice, Slovenije in uprave ju
goslovanske carine. V delegaciji 
sosednje republike so bili predsed
nik občinske skupščine Šimac, po
leg ostalih pa sta bila v njej še 
predstavnik urada za zunanje za
deve Slovenije Kosič ter namestnik 
generalnega direktorja jugoslovan
ske carine Aleksijevski. Z naše 
strani sta bila prisotna župan De 
Simone in predsednik trgovinske 
zbornice Lupieri, ki je načelnik 
druge faze izgradnje avtocestnega 
priključka.

Člani obeh delegacij so si naj
prej ogtedali gradb šče ob Tržaški 
cesti, kjer se bo priključek pribli
žal meji in kjer bo terminal nove
ga odseka državne ceste št. 56 Go
rica — Videm. Obiskali so Sovod- 
nje, kjer so cesto že vkopali v tera
sasto področje.

Kako potekajo dela, je gostom 
poročal geometer Lupieri. Povedal 
je, da bo avtocestni priključek do
grajen prve mesece leta 1974 in 
da bodo spomladi leta 1973 pričeli 
graditi objekte obmejne postaje v 
Štandrežu.

Jugoslovanski predstavniki so go
stitelje seznanili o svojih naporih 
za izgradnjo cestnega omrežja v 
bližini mejnega prehoda Vrtojba.

NEKAJ DNI PRED UVEDBO ZAKONA

V GORIŠKIH PAPIRNICAH 
ŠE NI REGISTROV IVA

Marsikdo je ostal brez njih, v papirnicah pričakujejo nove pošiljke 
Od včeraj stavkajo uslužbenci uradov IVA in registrskega urada

Jutri četrta 
šahovska simultanka

Jutri ob 21. uri priredi prosvetno 
društvo «Oton Župančič* v Štandre- 
žu četrto zaporedno simultanko. Na 
15 deskah se bo spoprijel pokrajin
ski prvak v brzotumirjih Tullio 
Bregant.

V članek »Tri leta zapora zaradi 
sovražne propagande proti Jugosla
viji* se je vrinila neljuba nanaka. 
Dogodek se ni pripetil 1970 . ampak 
1971, leta.

Na zadnji letošnji seji občinske
ga odbora v Gorici, ki je bila v 
sredo zvečer, so imeli polne roke 
v...a. Zupan De b,mone je poročai, 
ua so snoro zaključili z ae.om za 
nov organik občinskega osebja in 
da bodo kmalu o njem razpravljali 
v občinskem svetu. Odbornik za 
javno vzgojo Moise je predlagal, 
da bi občina plačala knjigarnam 
knjige, ki so jih zastonj dah otro
kom osnovnih šol, odbornik Agati 
pa je predlagal v odobritev načrt 
za novo športno igrišče v Štandre- 
žu: to bo veljalo 128 milijonov lir.

Odbornik. za javna dela je nato 
predlagal vrsto drugih sklepov. O- 
menlmo jih: asfaltirali bodo neke 
ulice, za kar bodo porabili 7.700.000 
lir, en milijon' lir bodo porabili za 
vodovodno napeljavo na šolskem 
športnem igrišču, za ureditev fizi
kalnega in kemičnega kabineta v 
učiteljišču bodo porabili dva mili
jona lir, za razširitev podvoza v 
Ulici Aquileia bodo porabili nadalj
njih 46 milijonov lir, med ulicam” 
Duca d’Aosta in Alfieri bodo urpcTi 
parkirišče za avtomobile. Razširili 
bodo tudi del Ulice Faiti: za to 
bodo porabili pet milijonov in ool 
lir. V zavodu Lenassi bodo štiri 
učilnice preuredili za pošolski pouk, 
nad pet milijonov lir pa bodo po
rabili za nakup drevesc za razne 
nasade v mestu.

v Novi Gorici. To je predlagal od
bornik za osebje Paulin, ki je tu
di govoril o drugih vprašanjih, ki 
se tičejo osebja. Na predlog od
bornika Tomassicha so sprejeli 
sklepe o pomoči otrokom in social
no ogroženim osebam, odbornik za 
finance Ciuffarin pa je predlagal 
plačilo najemnin za nekatere šole 
v prihodnjem letu. Med temi .i« 
tudi najemnina za slovensko kla
sično gimnazijo: občina bo porabila 
3.240.000 Ur. Nadaljnjih 700.000 Ur 
bodo porabili za tiskanje dokumen
tacije o občinski konferenci o tu
rizmu, dvajset milijonov Ur pa je 
bilo zdravstvenih stroškov v raz
nih bolnišnicah

Nocoj v Sovodnjah 
seja občinskega sveta

V Sovodnjah bo nocoj ob 19. uri 
zadnja letošnja setja občinskega 
sveta V Sovodnjah je že tradicija, 
da se občinski svetovalci sestanejo 
tik pred zaključkom leta napravijo 
obračun za enoletno plodno delo 
ter razpravljajo o tistih vprašanih, 
ki jih ie treba rešiti pred 31 de-

enajsta. Poleg tega pa so se čla
ni ožjega odbora sestali letos 
osemnajstkrat. Občinski upravitelji 
v Sovodnjah si torej precej priza
devajo za pravično upravljanje ob
činske skupnosti.

Dnevni red nocojšnje seje je 
naslednji: odobritev zapisnika prejš
nje seje, poročila župana, prošnja 
za deželni prispevek za občinsko 
knjižnico za leto 1973, spremembe 
proračuna za leto 1973, pooblastilo 
uslužbencem za izvajanje nadur v 
letu 1973, izredni prispevek šol
skemu patronatu za prevoz učencev, 
ratifikacije treh odborovih sklepov, 
prošnja za delno vzdrževanje dveh 
mladoletnih mesečna nagrada žu
panu v letu 1973. letna nagrada 
občinskemu tajniku za leto 1972.

V Krminu so pokopali 
Ermenigilda Cuzzita

V Krminiu so na Štefanovo po-

vsedržavnega značaja, v njej so 
udeleženi tudi uslužbenci nekaterih 
drugih državnih finančnih uradov, 
v glavnem vsi, ki imajo opravka 
z novim davkom IVA. Če ne bodo 
dosegli sporazuma z vlado, bodo 
uslužbenci teh uradov stavkali tu
di prihodnji teden, tako da ne bo 
mogel davek IVA stopiti v veljavo 
juridično s prvim, dejansko pa z 
drugim januarjem. Zaskrbljenost je 
včeraj v Rimu izrazil tudi finanč
ni minister, vendarle so uslužben
ci finančnih uradov odločeni na
daljevati s stavko, dokler ne sprej
me vlada njihovih zahtev.

Tudi v Gorici sta bila včeraj urad 
IVA in registrski urad zaprta. Tu
kajšnji uslužbenci bodo stavkali, 
dokler ne dosežejo uspeha. Ker pa 
obstaja možnost, da se sporazum 
doseže in stavka zaradi tega za
ključi, opozarjamo trgovce, obrt
nike in vse, ki bodo morali imeti 
registre IVA, da si jih nabavijo in 
jih žigosajo v pisarni sodišča ali 
pri kakem notarju.

Odložen sestanek 
za rešitev krize 
v pokrajinski upravi

Sinoči napovedanega sestanka 
med zastopniki levosredinskih strank 
za rešitev krize v pokrajinski upra
vi ni bilo. Zaradi prazničnih dni 
in odsotnosti nekaterih političnih 
zastopnikov so ga odložili na pri
hodnji torek. Kot smo izvedeli, so 
strokovnjaki zainteresiranih strank 
sestavili osnutek sporazuma o zdrav
ljenju v goriški umobolnici in ka
že da so v tem osnutku vsebovane 
točke, ki zanimajo tako socialiste 
kot demokristjane. Koledar poga
janj predvideva da bi se morala 
ta prihodnji teden zaključiti, nato 
bi morah sporazum potrditi v o ' Ini 
organi zainteresiranih političnih 
strank.

Iz gorišk<*ga 
matičnega urada

V Gorici se je v dneh od 25. 
do 28. decembra rodilo 15 otrok, 
16 oseb je umrlo.

ROJSTVA: Arturo Sandrigo, Gian- 
luigi Parise, Monica Cossu. Mau- 
ra Soranzio, Stefano Zanin, Marta 
Cecotti, Riccardo Giorgini, Roj Za- 
nier, Nadia Peteani, Annalisa Ve- 
scovi, Denis Geppert, Gabriele Carv- 
dusso. Andrea Lavo, Stefania Zamin, 
Antonella Sgarbi.

SMRTI: upokojenka 82-letna Ma
ria Grubiščič, upokojenec 83-letni 
Mario Baučer, upokojenka 78-letna 
Alojzija Makuc, bolnik 69-letni 
Pietro Vecchiet, upokojenka 81-let- 
na Prassade Prinčič vd. Beltram, 
gospodinja 88-Ietna Josipina Blažič 
vd. Simšič, upokojenec 63-letai An
drej Mizerit, trgovec 47-letni Lucia- 

Naccari, gospodinja 54-letna
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VESTI Z ONSTRAN MEJE

Odstop piranskega 
in sežanskega 
predsednika 
občinske skupščine

Na popoldanski seji piranske ob
činske skupščine je predsednica 
Jolanda Kos pismeno obvestila od
bornike o svojem odstopu. Skupšči
na je njen odstop sprejela brez 
razprave. Za novega predsednika 
so izvolili Ivana Bažeca, družbeno
političnega delavca in ravnatelja 
osnovne šole v Sečovljah. Odstop 
Jolande Kos je epilog znane piran
ske afere, ki je letos spomladi 
precej razburila ne samo obalno 
temveč tudi slovensko javnost. Ta
krat so predsednici očitali napa
ke v zemljiški politiki, predvsem 
pa zaviranje integracijskih procesov 
na obali. Zadeva Pirana je spet 
prišla na dnevni red na dveh zad
njih zasedanjih obalne konference 
Zveze komunistov, kjer so ugo
tovili, da se politika občinske skup
ščine v zadnjem razdobju ni bistve
no spremenila in so zato predlagali 
predsednici, naj odstopi.

Tudi v Sežani jp Zveza komuni
stov izrekla vrsto kritik na račun 
dela vodilnih uslužbencev občinske 
skupščine, predvsem pa so jim oči
tali samovoljo in nepravilne od
nose. V zvezi s tem je danes podal 
ostavko na svoj položaj predsed
nik občinske skupščine Stane Če
hovin. Odborniki so njegov odstop 
sprejeli, za vršilca dolžnosti pred
sednika pa so izvolili podpredsed
nika skupščine Rudija Kodriča. Skup
ščina je zatem tudi razrešila dolž
nosti tajnika skupščine Leopolda 
Renerja, ki ga je prav tako ostro 
grajala Zveza komunistov Dolž

Pri Fernetičih so postavili dve tabli, ki opozarjata na »korajšen začetek 
del za gradnjo parkirišč za tovornjake In naprav za mejne storitve. Orne-

uita iC»r^sUirstLinrris^rddiželn“ Iprava £”.££ . plomiran, prav.uk Milan Mesar.
•ariat za deželo Furlanijo - Jutijake krajino (Sklad za Trat) 1 L. O.

cembrom. To sicer ne pomeni da | komunistično partijo v obaln
ima jo na dnevnem redu zaostala skem syetu v krminu. Bi je čislan 

isaoe v mestu. , vprašanja, saj so se letos sovodenj- “ ■P“to2“ :kwet' trenutno* bil
Tri slovenske otroške vrtnarice ski občnski svetovalci sestali de- P^P^doedruk upravnega s.eta vin- 

bodo obiskovale izpopolnjevalni trč -i setkrrt; nocojšnja seja bo torej j J S^PO^obmh iS-
ženj.

Civilnega pogreba, najbrž prvega 
po dolgih letih v Krivinu, se ie ude
ležilo veliko ljudi. Med njimi tudi 
župan Stecchina, odborniki Donati 
in Gradnik, številni Občinski sve
tovalci, Ivan Prinčič in veliko dru
gih. Na pokopališču sta se z ganlji
vimi besedami od pokojnika poslo
vila Aldo Marini — Banfi in Silvano 
Poletto.

kopali 6(Metnega Ermenegilda Cuz- i Blanca Lovisutti vd. Bressan, go- 
'■ ** ' J •- -■ ■ ■ ' spodinja 80-letna Maria Donda vd.

Nieolaučič. upokojenec 82-letni Lui- 
gi Stacul, upokojenec 68-letmi Gu- 
glielm0 Bevilaqua, gospodinja 75-let- 
na Agnese Cettul vd. Pian, upo
kojenec 76-letni Valentino Zoff, upo
kojenka 85-letna Ivanka Lapanja, 
skladiščnik 60-letni Enrico Furlan.

žita. Maž je bil antifašist, sodelo
val je s slovenskimi partizani v 
Brdih v osvobodilnem gibanju, ce
lih dvanajst let je pu vojni zasto-

VESTI Z ONSTRAN MEJE

Naraščajoče zanimanje zamejcev 
za nakup knjig v Novi Gorici
Najbolj gredo v promet knjige s tematiko iz narodnoosvobodilnega 
boja - Skrb za grobišča in spominska obeležja padlih partizanov

Odprta jugoslovansko - italijanska 
meja omogoča najrazličnejše stike 
in izmenjave. Tako tudi Slovenci 
iz Gorice in okoliških krajev kupu
jejo razne knjige in drugo literatu
ro v Novi Gorici. Ravnatelj knji
garne v Novi Gorici Marijan Cig- 
lič nam je povedal, da prodajo vsa
ko leto mnogo knjig, revij in dru
gih publikacij v skupni vrednosti o- 
koli 150 milijonov starih dinarjev. 
Tu gre tudi za romane, enciklope
dije in druga dražja oziroma dra
gocenejša dela, ki jih sistematič
no izdajajo slovenske založbe v 
Ljubljani. Točnih podatkov o na
kupih Slovencev iz Italije sicer ni
majo, toda Ciglič je dejal, da so ti 
nakupi precejšnji. Kaže, kar je seve
da zelo spodbudno, da si z red
nimi nakupi knjig rojaki v Italiji 
izpopolnjujejo svoje knjižne police 
ter si s tem širijo svojo kulturno 
in narodnostno osveščenost.

Zlasti je zanimivo, da so v no
vogoriški knjigami prodali veliko 
število izvodov romana Ukana, ki 
ga je napisal Tone Svetina. Proda
ja je narasla prav tedaj, ko je 
»primorski dnevnik* to knjigo obja
vil v nadaljevankah. Upajo, da se 
bodo takšna gibanja, ki kažejo, da 
Slovenci radi bero »Primorski dnev
nik*, nadaljevala in da bodo, na 
primer, prodali tudi veliko izvodov 
knjige »Okrvavljena roža* parti
zanskega zdravnika dr. Francija 
Derganca, ki jo je »Primorski dnev
nik* objavljal v nadaljevankah.

V tej presoji o knjigah, ki jih 
kupujejo oziroma bero rojaki iz I- 
talije, je seveda treba dodati, da 
slednji veliko knjig in drugih del

nost ta.’p''ra bo odsiej opravl jal di J nabavijo tudi v slovenskih knjigar
nah v Trstu in Gorici, si jih spo-
seuajo v knjižnicah od Tista. pa do

Dola, Doberdoba, Sovodenj, Gorice 
in Števerjama in Čedada, veliko 
knjig pa končno lahko nabavijo tu
di drugod na Primorskem in v 
Ljubljani.

* *•

Na Goriškem so bile letne konfe
rence krajevnih organizacij Zveze 
borcev. Udeležba na njih je zelo 
številna, tako da v nekaj prime
rih v dvoranah za vse ni bilo niti 
dovolj prostora. Nekdanji partizani 
obravnavajo gospodarske in družbe
no - politične razmere v Jugosla
viji in posebej v novogoriški ob
čini, svojo razpravo pa povezujejo 
s pismom predsednika Tita in iz
vršnega biroja ZKJ, o nalogah za 
odpravo raznih slabosti in defor
macij v jugoslovanski družbi.

Bivši bard pa na svojih konfe
rencah razpravljajo tudi o urejanju 
grobov, grobišč in spominskih obe
ležij padlih partizanov. Tako ure
sničujejo svoj načrt, ki so ga spre
jeli že pred leti, da bodo namreč 
uredili vsa grobišča in se tudi dru
gače oddolžili spominu padlih par
tizanov, seveda ne glede na njihovo 
narodnost. Prav sedaj, na primer, 
v Renčah urejajo grobnico, v ka
tero bodo položili posmrtne ostanke 
devetih padlih borcev raznih na
rodnosti, med njimi tudi partizanov 
italijanske narodnosti. Takšna skup
na grobišča pa so že ali pa jih še 
bodo uredili tudi v Braniku, Prva- 
čini, Opatjem selu, Selah na Kra
su. Kalu nad Kanalom, Kanalu in 
v Hruševljah v goriških Brdih. V 
vseh teh krajih so pokopani borci 
najrazličnejših narodnosti, ki so se 
skupaj borili proti skupnemu so
vražniku, to je fašizmu. Med padli
mi pa je seveda največ Slovencev 
in tudi precejšnje število italijan
skih borcev garibaldinskih enot. .

Gasilci v Ul. Leoni
V Ul. Leoni 23 so v jutranjih urah 

poklicali goriške gasilce, da bi po
gasili požar zaradi pregrete peči 
v stanovanju Laure Vuge. Po enour
nem delu je gasilcem uspelo poga
siti plamene, škode je približno 
150.000 lir

• Na cesti pri Šempetru v Ju-

Zanimivo in hkrati tutu zelo obe
tajoče je, da urejanje grobov in 
grobišč, pa spomenikov, spominskih 
plošč ip drugih obeležij v čast biv
ših borcev vseh narodnosti, delno ponesrečila 77 letna
f^nC^ritti PnSNVk- T"-"t?' 1 Goričanka B^na^Codandc lz ™ gih podjetij v Novi Ganci. Tako j 4. novembra 18, ki je nerodno sto- 
so delavci v zadnjih letih name-i pila s pločnika jn padla na tla. 
nili za potrebe organizacij bivših j V splošni bolnišnici so ji ugotovili 
borcev okoli 25 milijonov starih j možganski pretres, zaradi česar se 
dinarjev. bo zdravila 15 dni
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MALO PRED RONKAMI

Prosvetno društvo »Oton Župan
čič vabi na

Silvestrovemje
v Prosvetni dvorani v Gorici. Na 
sporedu so šaljive in rekreacij
ske točke ter bogata dražba da
ril. Deloval bo dobro založen 
bifž.

Vstop samo z vabili. Ta se lah
ko dobijo v šlandrežu v gostilni 
Romana Gabro in v baru Milan, 
v Gorici pa na sedežu SPZ v 
Ulici Malta. Tu se lahko tudi 
rezervirajo mize.

Kino

Pri nezavarovanem železniškem prehodu 
vlak podrl dvanajstletnega fanta
Sunek je pahnil mladeniča več metrov daleč 
V bolnišnici so «i zdravniki pridržali prognozo

V Ronkah, približno 500 metrov 
pred železniško postajo, se je pri
petila zelo huda nesreča komaj 12- 
letaemu dijaku iz Redipuglie Ro
bertu Visintinu. Mladenič, ki se je 
vozil s kolesom, je hotel prečkati 
tračnice pri nezavarovanem želez
niškem prehodu, ko je rivozll kra
jevni vlak, ki iz Vidina pelje v 
Trst. Vlakovodja je prepozno opa
zil mladeniča in ni pravočasno u- 
stavil vlaka, ki je pahnil mlade
niča in kolo v bližnji jarek. Vlak 
je takoj nadaljeval vožnjo in šele 
pri železniški postaji v Ronkah je 
strojevodja obvestil tamkajšnje or
gane o nesreči. Skoraj tri četrt 
ure je mladenič ležal nezavesten 
ob strmini jarka preden so ga 
odpeljali v trtiško boMAnioo.

Zaradi hudih poškodb po glavi 
in po vsem telesu so si zdravniki 
pridržali za malega Roberta prog
nozo.

(.oricu
VERDI 15.45, 18.45 in 21.45 »n padri- 

no». M. Brando in Al Pacino. Barv
ni film.

CORSO 17.15-22.00 «... piu forte 
ragazzi*. T. Hill in B. Spencer. 
Barvni film.

CENTRALE 16.00 in 20.00 »Via col 
vento*. C. Gable, V. Leigh, L Ho- 
vart in O. De Haviliand. Barvni 
film.

MODERNISSIMO 17.00-22.00 «L'incre- 
dibile storia di Marta Dyuba». P. 
Brasseur. Barvni film.

V1TTORIA 17.15—21.30 »La dama ros- 
sa uccide sette volte*, B. Bouchet 
in U. Pagliai. Barvni film. Mladini 
pod 14. letom prepovedano.

Tržič
AZZURRO 17.30 <11 monaco*. Barvni 

film.
EXCELSIOR 16.00 »La ragazza Hall« 

pelle di luna*. Barvni film.
PRINCIPE 14.45 «11 padrino*.

Aovu Gon
SOČA »Pet lahkih kosov*, ameriški 

barvni film — ob 18. in 20.
SVOBODA »Kličejo me Aleluja*, ame

riški barvni film — ob 18. in 20.
RENČE Prosto.
DESKLE Prosto.
KANAL Prosto.

Veliko ljudi
na pogrebu v Števerjanu

Veliko ljudi se je včeraj popol
dne v Števerjanu udeležilo pogreba 
80-letnega Franca Komjanca, ki je 
podlegel poškodbam, Id jih je za-
dobil v cestni nesreči na božični ve- DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
čer v Števerjanu pred Dvorom. Do Danes ves dan in p^j je 
mači pevci so mu zapeli nekaj ža- j lekarna Centrale, Trg republike, tel. 
loctidk. 172-341.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan m ponoči je dežurna 

lekarna Pon toni e Bassi, Ra štej 28. 
tel. 3349
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PRIMERNA PROSLAVITEV 100-LETNICE ZDRUŽITVE BUDIMA S PESTO

Madžarsko glavno mesto povezuje 
moderna podzemeljska železnica

Krajši del, 3 km, je stair, še iz prejšnjega stoletja - Pred dvema letoma so 
dali v promet šest km in pol, sedaj pa so pod Donavo povezali obe mesti

Budimpeštanska podzemeljska železnica

Madžarsko glavno mesto Budim
pešta se nepoučenemu človeku, ki 
ga pot zanese sem, zdi enotno, ce
lovito, kakršna so na primer dru
ga velika mesta Rim, Pariz, Mo
skva, Washington, Beograd itd. In 
vendar ni tako. Današnje zares 
lepo, arhitektonsko bogato, za ko
maj desetmilijonsko deželo neko
liko preveliko glavno mesto Bu
dimpešta pa je nastala iz dveh 
mest, iz Budima in iz Pešte, ki sta 
se dolgo ločeno razvijali vsako na 
svoji strani velike reke, mogočne 
Donave, ki ju loči. In prav te dni 
pred sto leti so tedanje oblasti 
sklenile, da naj se Budim in Pe- 
šta združita v eno mesto, v Bu
dimpešto. Da bi sedanje budim- 
peštanske mestne oblasti primer
no proslavile ta zgodovinski dogo
dek, so izročile prometu daljši od
sek podzemeljske železnice, najlep
še, najmodernejše in če hočemo 
tudi deloma najstarejše podzemelj
ske železnice v Evropi, in sicer 
9,8 km dolgo podzemeljsko želez
nico, ki povezuje Budim s Pesto 
tudi pod Donavo. Slavnostna iz
ročitev prometu odseka metroja tu
di pod Donavo je bila pred ted
nom dni, 22. t. m.

Pred dvema letoma, 3. aprila 1970, 
so v Budimpešti slavili 25-letmco 
osvoboditve. Tedaj so izročili pro
metu prvi del proge podzemeljske 
železnice, ali tako imenovani me
tro Vzhod - Zahod, ki je bil dolg 
6,5 km. Ta del metroja je pomenil 
veliko, zelo veliko, toda najtežji 
problem je vendarle ostajal, kaj
ti mesto je bilo še vedno' ločeno 
na Budim in Pesto, kajti Dona
va je v Budimpešti že velika re
ka in vseh osem mostov ni zmo
glo ob določenih urah vsega pro
meta. In kdo bi si sploh upal te
daj misliti, da bi pod veliko reko 
speljali podzemeljsko železnico! Ko 
se je o tem začelo govoriti, so 
nekateri to označili kot utopijo. Z 
druge strani pa je postajal v Bu
dimpešti promet že neznosen, kaj
ti Budimpešta je v povojnih le
tih pridobila še pol milijona no
vih prebivalcev, tako da šteje da
nes glavno mesto Madžarske že o- 
bilna dva milijona ljudi in živi 
torej v glavnem mestu že vsak 
peti državljan Madžarske.

Čeprav prepeljejo tramvaji, av
tobusi in trolejbusi na leto nad 
poldrugo milijardo potnikov, bo še
le nova proga budimpeštanske pod
zemeljske železnice, ki so jo te 
dni izročili prometu, zadostila za 
dobo desetih let potrebam prebival
cev madžarskega glavnega mesta. 
Kljub temu, da je v Budimpešti 
veliko, izredno mnogo javnih pro
metnih sredstev, je v urah, ko ljud
je odhajajo na delo ali se vra
čajo z dela, promet izredno gost, 
v trenutkih celo mučen. Da bi se 
temu odpomoglo, so podaljšali pod

zemeljsko železnico tudi pod Do
navo in moderna podzemeljska že
leznica zmore promet enega vlaka 
s 550 potniki vsaki dve minuti in 
pol, kar prav gotovo veliko zale
že, pa čeprav to še ni dokončna 
rešitev.

V zadnjih dveh letih, odkar je 
bil v prometu prvi del proge 
Vzhod - Zahod na dolžini 6,5 km, 
je metro prepeljal na dan okoli 
250 tisoč potnikov. Mestna upra
va pa je uvidela, da to ni do
volj in da je treba progo podalj
šati, da bi podzemeljska želez
nica mogla prepeljati na dan vsaj 
pol milijona potnikov. Zato so se 
takoj lotili načrtov dela, ki so ga 
končali pred nekaj dnevi. To pa 
še ni rečeno, da je Budimpešta 
svoje zadevne probleme rešila. V 
načrtu so še nova dela.

Preden spregovorimo o novih na

črtih, se vrnimo v zgodovino bu- 
dimpeštanskega metroja. Pešta, to 
se pravi en del sedanjega madžar
skega glavnega mesta, je dolgo 
dobo bila edino mesto v Evropi, 
ki je imela podzemeljsko železni
co. Na krajši relaciji 3 kilome
trov so izročili prometu podze
meljsko železnico že leta 1896. Le 
London ima starejšo podzemeljsko 
železnico od Budimpešte.

Vrnimo se k novi budimpeštan- 
skj podzemeljski železnici. Ta je 
dolga torej 9,8 km in ima 11 po
stajališč, katerih vsako je 120 m 
dolgo. Preračunano je, da moreta 
s teh postajališč kompoziciji dveh 
vlakov, vsaka v svoji smeri pre
peljati po 50 tisoč potnikov na 
dan. V času rednega prometa se
stavljajo kompozicije trije vagoni, 
v trenutkih »visokega* prometa pa 
tudi sedem vagonov. Čeprav ima
jo električne kompozicije vlečno 
moč 360 konjskih sil, morejo raz
viti le 90 km brzine na uro, ker 
so postaje goste. Tako da znaša 
poprečna brzina komaj 60-70 km 
na uro. Prostrana postajališča so 
ponekod tudi 40 m globoko pod 
površino in vodijo do njih moder
ne premične stopnice, velikanski 
ventilatorji pa zagotavljajo vedno 
svež zrak. Tudi v najhujši po
letni vročini je v podzemeljski že
leznici kvečjemu 30 stopinj Cel
zija, ob najhujšem mrazu pa ne 
seže temperatura nikoli izpod 5 
stopinj Celzija.

Kadar si človek, posebno tujec, 
ogleda nekaj postaj, bo opazil, da 
se ta podzemeljska železnica ne 
more »kosati* z »bogastvom* ki
ča, ki ga imajo v moskovski pod
zemeljski železnici. Zato pa je bu
dimpeštanska podzemeljska železni
ca veliko bolj privlačna, hkrati

pa izredno funkcionalno urejena. 
Vse podzemeljske postaje so pove
zane z avtomatičnimi kontrolnimi 
napravami in kontrolor ima pred 
seboj televizijske ekrane, ki mu 
stalno kažejo stanje na vsej pro
gi, tako da more z malih ekranov 
slediti premikanju sleherne kompo
zicije in more zato preprečiti sle
herni incident. Ker se tudi v Bu
dimpešti zavedajo, da je veliko lju
di, ki bi se radi vozili zastonj, 
so to p-eprečili z avtomatičnimi 
elektronskimi napravami, tako da 
se vrata za prehod ne odprejo, 
preden potnik ne vtakne kovan
ca v avtomat.

Proga podzemeljske železnice se 
začne blizu nogometnega igrišča 
Nepstadion, nato se proga podalj
ša mimo vzhodne železniške posta
je pod centrom mesta in se pod 
Donavo nadaljuje v Budim in vse 
do južne železniške postaje.

Kako se polepšamo 
za silvestrovanje

Osnova vsemu je pravzaprav razpoloženje, toda 
pravilno ličenje obraza tudi zelo veliko pomeni

Kozmetiko delimo na dve snov
ni in za vsako žensko neobhodno 
potrebni skupini: na negovalno in 
na dekorativno kozmetiko. Pri tem 
pomeni negovalna kozmetika le 
nadaljevanje higiene obraza in 
telesa nasploh in je torej osnovni 
pogoj za zdrav in urejen videz 
ženske. Dekorativna kozmetika pa 
negovano zunanjost ženske dopol
njuje in ji daje dokončen ter estet
ski neoporečen videz. Dekorativ
no kozmetiko poznajo samo ureje
ne in negovane ženske, ki se za
vedajo. da je kozmetika za to, da 
jo v pravi meri in ob pravi prili
ki uporabljamo. Mnenje, da de- 
koriranje obraza, da tako ime
novani make up ali ličenje obra
za koži škoduje, je povsem zmot
no.

Ker smo pred Novim letom, 
bomo spregovorili o ličenju obra
za, o dekoriranju obraza, ki pa 
ne bo prišlo popolnoma do izraza 
če si ne bomo prej negovale ko
že. Kaj naj torej na predvečer 
Novega leta storimo?

Predvsem si poskrbite, da boste 
imeli vsaj eno uro časa od tedaj.

Gradnja proge sever - jug se je začela
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Das ist Karnten 1972
DAS IST KARNTEN 1972 - Le- 

sestoff zur Information — Dezem- 
ber — Lastnik izdajatelj in založ
nik Milan Wieser, Tschachoritsch 
— Čahorče 32 9071 Kottmannsdorf 
— Kotmara vas — Za vsebino od
govarja: Janko Messner 9029 Kla- 
genfurt — Celovec — H. Heine 
— Gasse 50 — Tisk: Mohorjeva 
tiskarna Celovec.
Iz vsebine:
Janko Messner — Die Zeitungs- 
macher tragen die grosse Schuld.

I.P.: Die Schule tragt die grosse 
Schuld.
Dr. P. R.: Zu Dr. Einspielers 
Bekenntnisprinzip (Am Rande der 
Klagenfurter Stadtgestrache). 
Janko Messner: Karntner Ani-
sichtskarte 2.
Wo kann man sich noch infor- 
mieren?

ZNAMENJE — štev. 6 za novem
ber - december 1972. Izdaja Mo
horjeva družba v Celju: naslov u- 
redništva: Ljubljana, Maistrova 2.

PETEK, 29. DECEMBRA 1972
TRST A

7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Poro- 
ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Opoldne z vami; 13.30 Glasba po 
željah; 17.00 Program za mladino; 
18.15 Umetnost; 18.30 Sodobni ital. 
skladatelji; 19.20 Zborovsko petje;
20.00 šport; 20.35 Gospodarstvo; 20.50 
Koncert; 21.30 V plesnem ritmu; 
22.05 Zabavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran; 

15.10 Kulturni pregled; 16.20 Simf. 
koncert.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30, 17.30,

20.30 Poročila; 6.15 Jutranja glas
ba; 7.00 Popevke; 9.00 Glasbena 
galerija; 10.00 Melodije; 11.00 Us
peli motivi; 11.15 Orekester Strasser;
11.30 Glasba in pesem; 12.00 Glas
ba po željah; 14.35 Tretja stran; 
14.50 Juke box; 15.00 Klavirske 
skladbe; 15.45 Pevci lahke glasbe;
17.00 Tops - pops; 17.45 Kulturna 
panorama; 18.00 Glasbeni cocktail;
19.00 Zbori; 20.00 Glasba ,v večeru;
21.30 Simf. koncert; 22.35 Jazz.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 8.30 
Popevke; 9.15 Vi in jaz; 10.00 Po
sebna reportaža; 13.15 Poje Yves 
Montand; 13.27 Strnjena komedija;
14.00 Ital. popevke; 16.40 Program 
za najmlajše; 19.10 Gospodarsko - 
sindikalna panorama; 19.25 Operna 
glasba po željah; 20.20 Poslušajmo 
spet; 21.15 Simf. koncert; 22.35 Po
jejo Endrigo in Ricchi e poveri.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Poro

čila; 8.40 Melodrama; 9.35 Orke
ster; 9.50 Nadaljevanka; 10.05 Pe
sem za vsakogar: 12.40 Opravljiv
ci; 13.00 Hit parade: 13.50 Kako in 
zakaj?; 15.00 Plošče; 15.40 Glas
beno govorni spored; 17.30 Posebna 
reportaža; 17.45 Telefonski pogovo
ri; 20.10 Folk glasba; 22.43 A. Hope: 
«11 prigioniero di Zenda*; 23.20 No
ve ital. pesmi.

III. PROGRAM
10.00 Jutranji koncert; 11.40 Ba

ročni koncert; 12.20 Rahmaninov in 
Ravel; 13.00 Beethoven in Dukas;
14.30 Skladbe ital. skladateljev; 15.45 
elementi in Chopin; 19.15 Vsakove- 
čemi koncert; 20.15 Medicina.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.15 Na

božni motivi v glasbi; 10.10 Lisztov 
valček; 10.20 Bellini, Donizetti, Mer- 
cadante; 12.00 Haydn in Chopin; 12.40 
Simf. koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00, 19.30 

Poročila; 6.50 Rekreacija; 8.10 Glas
bena matineja; 9.05 Radijska šola: 
Ferdo Godina: Kos rženega kru
ha; 9.35 Glasbena pravljica; 10.20 
Pri vas doma; 12.10 Odlomki iz 
«Lepe Vide*; 12.30 Kmetijski nasve
ti; 12.40 Domači ansambli; 13.30 
Priporočajo vam...; 14.10 Otroške
pesmi!; 15.35 Glasbeni intermezzo;
15.40 Beethoven — Prva klavirska 
sonata; 16.00 »Vrtiljak*; 16.40 Orke
ster Ray Martin; 17.10 Operni kon
cert; 17.50 Človek in zdravje; 18.00 
Aktualnost; 18.50 Ogledalo našega 
časa; 19.00 Lahko noč, otroci!; 20.00 
Ob 60-letnici Petra Liparja; 20.30 
«Top - pops 13»; 21.15 O morju in 
pomorščakih; 22.15 Iz logov doma
čih; 23.05 Literarni nokturno; 23.15 
Jazz pred polnočjo.

ITAL. TELEVIZIJA
12.30 Obisk v muzeju; 13.00 Člo

vek pri mizi; 13.30 Dnevnik; 17.00 
Spored za najmlajše; 17.30 Dnevnik; 
17.45 Od božiča do Novega leta; 18.45 
Glasbeni spored; 19.15 Vohuni v 
odporniškem gibanju; 19.45 šport; 
in aktualnosti: IVA; 20.30 Dnevnik;
21.00 Teden aktualnosti; 22.00 Kon
cert Rossinijevih skladb; 23.00 Dnev
nik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.20 Goldoni: «La 

famiglia deli’ antiquario».
JUG TELEVIZIJA

9.30 in 14.00 TV v šoli; 11.00 
Angleščina; 15.00 Splošna izobraz 
ba; 16.00 Rokomet — Partizan : 
Banjik; 17.05 Očka po želji - glas 
bena pravljica; 18.25 Obzornik;
18.40 Atletska gimnastika: 18.50 
Ekonomsko izrazoslovje; 18.55 Re
cital Igorja Dekleve; 19.15 Pro
fesor Baltazar; 19.25 Skok v praz
no, reportaža; 19.45 Pri dedku 
Mrazu: Zvezdne živali; 20.00 in 
22.35 TV dnevnik; 20.35 Delketa 
iz Rocheforta.

KOPRSKA BARVNA TV
16.30 Rokomet: Partizan - Bra-

njik (ČSSR); 20.00 Medvedek Ru
pert; 20.30 Usoden korak — film; 
21.20 Slovenski slikarji: Lojze
Spacal; 21.30 Poje Samantna 
Sang.

Jakobu Sokliču
v spomin

Skoro petdeset let bo od tega, 
ko je bil v Skednju za kaplana časti
ti gospod Jakob Soklič. Samo tri 
leta je bil med škedenjci, pa se ga ti 
spominjajo kot nobenega izmed dru
gih nedomačinov, pa čeprav so ti 
preživeli v našem kraju daljšo do
bo. In ko se je raznesla po Skednju 
novica, da so preteklo soboto po
kopali v Slovenjem Gradcu tamkajš
njega župnika, dekana in čast
nega kanonika Jakoba Sokliča, so 
tisti, ki so mu bili najbližji, ki so 
ga najbolj poznali, rekli žalostno 
a preprosto: Umrl je Soklič. Pa ne 
zaradi pomanjkanja spoštovanja, mar
več enostavno zato, ker nam je bil 
zares blizu, kakor bi rekli: umrl 
je brat umrl je prijatelj.

Petdeset let je zares dolga doba 
in spomini obledijo, vezi se zrah
ljajo, Soklič pa je pred štirimi le
ti ko smo ga Škedenjci vabili, da 
bi prišel z nami v Begunje in na 
Brezje ob priliki izleta v okviru 
proslavljanja 100-letnice škedenjske
gwi|||P«fflwsmm mm m w

ko se lotite priprav, do konca, 
torej preden se odpravite od do
ma. Najprej se pod prho osvežite, 
nato si na očiščen obraz nanesi
te masko in počivajte 10 minut 
z nogami, ki so višje od zglavja.
Maska naj bo preizkušena, tak
šna pač, kakršno ste že kdaj u- 
parabljali. Znan domač recept za 
vse vrste kože je stepen jajčni 
beljak. Masko nato po petih ali 
desetih minutah zmi.iete, vedno 
z mlačno vodo, in na obraz na
nesete dnevno kremo. Ko se ta 
vpije v kožo pričnete z dekorativ
no kozmetiko.

Medtem si uredite pričesko, če 
je vaša večerna obleka takšna, 
da je ne bo poškodovala. Sicer 
pa si za pričesko vse samo pri
pravite in jo boste dokončno obli
kovali šele potem, ko se boste 
oblekli.

Make up ali ličenje obraza je 
vedno v skladu z naravnimi zna
čilnostmi obraza. Pri svetlih la
seh izbiramo nežnejše barve 
odtenke pri temnih laseh pa moč
nejše, intenzivnejše. Še posebno 
pozornost posvečamo barvi oči.
Pri temnih, to se pravi pri rja
vih očeh so dovoljene vse barve.
Pri modrih očeh pa svetujemo 
predvsem srebrno modro nato 
modro v isti barvi kot so oči, 
nato sivo srebrno, sivo, vijolič
no. Pri zelenih očeh svetujemo 
srebrno ali zlatozeleno, zeleno v 
barvi oči, zlatorjavo, peščeno 
zlato.

Odvisno od barve sence pa sve
tujemo vselej pri modrem, vijo
ličnem, turkiznem in in modrozele- 
nem rosa, rdečo, vijolično vin- 
skordeče, pri zeleno zlati in rja
vi barvi pa svetujemo oranžno 
zlato rjave tone rdečila za ust
nice. Teniranje in pudranje obra
za je še vedno v svetlih tonih z 
rdečilom za lica.

Letos so modemi za veke vsi 
svetleči toni, za ustnice pa še ved
no svetleči in zelo temni toni rde
čila.

Lak za nohte je mat barve, to 
se pravi, da se ne sme bleščati in 
je iste barve kot rdečilo za ust
nice, vedno zelo temen.

Ko končate ličenje in friziranje, 
ne pozabite nanesti še nekaj kap
ljic svojega najljubšega parfuma 
na utrip žile na zapestju in vra
tu ki ga po želji še ponovno 
nanesete med večerom. Pomembno 
je. da podpazduhe ne dišavite s 
parfumom, pač pa po tuširanju 
uporabite desodorans, ki prepre
čuje nastajanje neprijetnega duha 
po znoju ves večer.

Manja Pečnik Vovkova
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čitalnice, odgovoril: «Dragi moji, če 
bom takrat zdrav, bom ustregel in 
prišel na Brezje prav rad: mašo in 
pridigo prav za Skedenj — mojo 
ljubezen in predrag spomin*. In 
prav zaradi svoje ljubezni do Sked
nja je Soklič trpel in zadnji njego
vi obiski so ga razočarali, kar je 
tudi iskreno izpovedal v svojem pis
mu, saj ni več našel tistega Sked
nja izpred petdesetih let. V svoji 
knjižici «Istra kliče*, ki mu jo je 
leta 1928 založila Jugoslovanska ma
tica v Ljubljani piše: «škedenj je 
bila svoj čas znana slovenska trd
njava.... Ljudstvo je bilo jako za
vedno. Ta narodna zavednost se je 
posebno zrcalila v šoli. Ko sem pri
šel v Skedenj, sem prevzel poleg 
dušnopastirskih dolžnosti tudi kate
hetsko mesto na slovenski mestni šo
li. Moji najlepši spomini veljajo 
tej šoli. šola je bila močna. Leta 
1922 - 1923 je bilo na njej vpisanih 
čez 900 otrok*.

Kako je Jakob Soklič tako globo
ko prodrl v srca škedenjskih fa-

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Nepre

viden zaplet se bo zaključil v 
vašo korist. Verjetno neprijetno ra
zočaranje na račun ljubljene osebe.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Dati bos 
te morali prednost čustvu in ne 
razumu. Stara nasprotja se uteg
nejo povrniti. Za nasvet var.; bo 
nekdo hvaležen.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Do
bra organizacija dela vam bo omo
gočila konkurenčno tekmo. Hitro 
se otresite nevšečnih obveznosti.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Če ho
čete biti kos nalogam, morale 
spremeniti sistem dela. Majhna ne
soglasja v družini zaradi ljubo
sumnosti.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Kljub ro
varjenju kolegov boste dosegli ve
lik uspeh. Trenutna ločMev od dra
ge osebe bo še bolj utrdila vezi.

DEVICA (od 23 8. do 22 9 ) Brez 
I odlašanja odvrzite načrt, ki se vam 
je zdel dober. Važno srečanje za 
vaše nadaljnje življenje.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) Ve-

V

lik dinamizem v poslovnih zadevah. 
Nujno in odkrito razčisc-nje v dru
žinskem okolju. Obiskal vas bo 
prijatelj.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Manjša jutranja neprijetnost, po
poldne vse prav. Potrebno bo večje 
popuščanje za ohranitev družinske
ga miru.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Nov sporazum utegne utrditi vaš 
finančni položaj. Pridobili si boste 
simpatije osebe, ki vam je pri srcu.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Do
bri navdihi za ljudi z umetniškimi 
nagnjenji. V večernih urah se bo 
do odprle nepredvidene možnosti 
za bodočnost.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Za 
uspeh nekega posla bo odločilna 
vaša diplomatičnost. Nagla jeza lah 
ko pokvari dobro prijateljstvo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Okoli 
ščine vas bi lahko pripravile do 
nepremišljenih izdatkov. Nepričako
vana vest daljnjega sorodnika.

Še eno polno leto bi čakala,
da se ti spet ponudi priložnost, 

kot je ta?

rano v? S svojo skromnostjo in pri
srčnostjo je našel pristop k vsako
mur, ne glede na razliko v starosti. 
Do nikogar ni bil nestrpen; spošto
val je mišljenje vsakogar, četudi w 
z njim soglašal. Bil je že v mladih 
letih kulturno razgledan in široko od
prt, predvsem pa narodno zaveden. 
Med drugim je bil tudi podporni 
član mladinskega društva «šparta» 
in ko so se mladinci odpravljali na 
izlete na Slavnik in na istrsko stran, 
so bili vedno dobrodošli gostje žup
nišča v Klancuč kamor se je še a 
nekaj let zatekel po premestitvi ir 
Skednja.

Pokojni Jakob Soklič je bil Gore
njec. Rodil se je 7. maja 1893 no 
Bledu. Po gimnazijski maturi, ki j° 
je odpravil v škofovih zavodih v 
Šentvidu pri Ljubljani, je v lotih 
1914 - 1918 študiral bogoslovje v Go
rici in v Ljubljani. Že leta 1918 je 
nastopil službo kaplana v Hrušici 
pri Podgradu, kjer je ostal do mar
ca 1922. Drugo njegovo službeno 
mesto je bilo v Skednju, kjer je os
tal kot kaplan do leta 1924. Nato 
je zasedel mesto župnika v Klan
cu, od koder pa so ga marca 1™ 
izgnale fašistične oblasti. Prvo nje
govo mesto v Jugoslaviji je bilo v 
župniji Sv. Vid pri Ptuju. Odtod P® 
je bil leta 1933 premeščen za mestne
ga župnika in dekana v Slovenj 
Gradec. Tu je živel do svoje smrti, 
razen štirih vojnih let. Soklič je bil 
med prvimi izgnanci iz tistega dela 
zasedene Slovenije, ki so jo zased
li hitlerjanci. Hitlerjanci so ga a- 
retirali že 8. aprila. Tri mesece je 
bil zaprt v Mariboru, nakar so f>a 
izgnali na Hrvaško, od koder pa je 
pribežal v Stično na Dolenjskem, 
kjer je v samostanu vodil skupin® 
pregnanih duhovnikov. Hkrati pa j® 
na ljubljanski unverzi študiral umet
nostno zgodovino (1941 - 1943); ven
dar tega študija ni dovršil.

Jakob Soklič se je kot pisec ogla
sil najprej v študentovskih letih 
(do 1918) v mladinski reviji «Vrtec». 
ko pa je prišel službovat na Pri
morsko, je dopisoval v tržaško 
dinost*. v «Mali list* in v »Novice*.

Po prihodu v Skedenj vse do svo
jega izgona v Jugoslavijo je bu 
Soklič tudi odbornik Dijaške in Glas
bene matice.

V Jugoslaviji ni pretrgal vezi 8 
primorskimi rojaki, kar priča že ®" 
menjena knjiga njegovih spominov

DRAGO PAHOR

(Nadaljevanje na 6. strani)

NA FILMSKIH PLATNIH

Alfred Hitchcock:

Propagandni
predfilm
za film «Frenzy»
Na propagandne predfilme, ki 

v par minutah napovejo prihod
nje filmske programe v nekem 
kinematografu (zato jih nekateri 
imenujejo «prossimamente»), go
dalci navadno ne polagajo veliko 
pažnje, saj si je predfilmi sanu 
ne zaslužijo.

Poznamo pa tudi inteligentnej
šo uporabo tega sredstva. Tega 
nas je navadil Alfred Hitchcock, 
ki tudi v tem pokaže svoje za
nimanje do »detajlov* (tudi na
slovi njegovih filmov, ki jih j® 
nekdaj risal Saul Brass, niso bili 
gola formalnost). Že v preteklih 
letih nas je režiser zabaval s 
svojimi ironičnimi predfilmi za 
filme «Psycho», «The Birds*, »Mar- 
nie* itd. Sedaj pa je na vrsti 
propagandni predfilm za »Frenzy». 
zadnje režiserjevo delo, ki srn® 
ga že ocenili. Tudi tu, v treh 
minutah predvajanja, v katerih 
nastopa režiser sam, spoznamo 
Hitchcockovo ironijo, ki se je ž® 
izražala ne le v njegovih filmih, 
ampak tudi v uvodih k njego
vim televizijskim filmom, ki jih 
žal že dosti let ni več videti.

S. G.

velika prodaja ob koncu leta
Pri Coin se ti nudi priložnost, ki si jo 
pričakovala, da bi novo leto začela 
z nekaj novega na sebi. In da bi se 
zabavala s tem, da bi kupila, kar si želiš, 
ne da bi s tem šla preko določenih meja. 
Eleganten plašč, pleteno oblekeo.

Vse to so stvari, s katerimi dopolniš 
svojo zimsko eleganco. Ali pa da pripraviš 
možu in otrokom lepo darilo. Kajti tudi 
zanje je toliko stvari za zimo, po skrajno 
nizkih cenah. Ali hočeš zamuditi to priložnost, 
ne da bi si vse to vsaj ogledala?

con
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«ZLATA LffiJCA*

Maribor čaka 
na svetovno elito
Največje zanimanje v mestu pod Pohorjem vlada za nastop Prollove

MARIBOR, 28. — V torek in v 
: sredo bo na Pohorju tretje žensko 
tekmovanje za svetovni smučarski 
Pokal. Smučarke z vsega sveta se 
bodo pomerile v slalomu in v vele
slalomu (kolikor bodo snežne raz
bere to dovoljevale).

Vso organizacijo je prevzel na 
svoje rame mariborski smučarski 
Hub Branik, ki ga vodi Dušan
Senčar.

Razen za točke za svetovno pr
venstvo, bodo tekmovalke nastopi
te tudi za «Zlato lisico», katero so 
v prejšnjih letih osvojile zelo zna
te smučarke.

Prireditelj je na tekmovanje po
vabil vse reprezentance, ki so včla
njene v mednarodno smučarsko 
svežo, tako da ne bodo manjkale 
odlične tekmovalke, kot je npr. tu 
ii Annemarie Proll, ki je zmagala 
že leta 1971 in vodi trenutno na 
lestvici za letošnji svetovni pokal. 
V zadnjih dneh so poslale svojo 
Prijavo za nastop že številne dr
žave.
_ Snežne razmere so se nekoliko 
izboljšale, tako da bi se moralo 
tekmovanje odvijati po sporedu, ki 
je tak:

ponedeljek, 1. jan.: ob 18.30 slo
vesna otvoritev 10. jubilejnega tek
movanja za «Zlato 1 i s i co»;

torek, 2. jan.: ob 10. uri prva 
Vožnja slaloma, ob 13. uri druga 
Vožnja:

sreda, 3. jan.: ob 12. uri vele
slalom.

Zlata knjiga tekmovanja za «Zlato 
lisico* je naslednja:
1964: slalom M. Goitschel (Fr.), 2. 

slalom M. Goitschel, Zlata li
sica: M. Goitschel 

1965: slalom Steurer (Fr.), Zlata li
sica: Steurer

1966: 1. slalom Bochatay (Švi.), 2. 
slalom Hecker (Av.), ZL Di 
gruber (Av.)

1967: slalom Rohrbach (Av.), vele
slalom in Zlata lisica Jean- 
georges (Fr.)

1968: veleslalom Pall (Av.), slalom 
in ZL Gabi (Av.)

1969: slalom Fortna (ZDA) velesla
lom in ZL Jacot (Fr.)

1970: veleslalom Proll (Av.), sla
lom B. Cochran (ZDA)

1971: veleslalom: Mačehi (Fr.), sla

lom in ZL Proll (Av.)
1972: veleslalom in Zlata lisica 

Mačehi (Fr.).
V tekmovanju za svetovni pokal 

vodi trenutno Prollova s 75 točka
mi. Druga je Rouvierova (40), tret
ja pa Kasererjeva (28).

Tudi ekipno so najboljše Avstrij
ke, ki imajo 188 točk, medtem ko 
ima drugouvrščena Francija samo 
116 točk.

LONDON, 28. — Od 29. januarja 
do 3. februarja bo v Londonu nov 
mednarodni teniški turnir za igral
ce izpod 21 let. Tekmovanja bodo 
na pokritih igriščih v Torquayu, 
udeležilo pa se jih bo osem držav.

DOMAČI ŠPORT
JUTRI

SOBOTA, 30. DECEMBRA 1972

KOŠARKA
SLOVENSKO PRVENSTVO

17.00 v Nabrežini
Bor — Dom Gorica

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

14.30 v Dolini
Breg — Flaminio

•
* *

14.30 v Bazovici
Zarja — Fogliano

POJUTRIŠNJEM
NEDELJA, 31. DECEMBRA 1972

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

14.30 v Križu
Vesna — Libertas Prosek *

* *

14.30 na Proseku
Primorje — Libertas

PO VEČLETNEM MIROVANJU V TEJ PANOGI

V Novi Gorici spet 
hokej na kotalkah

Gojili bodo tudi umetnostno kotalkanje

Na mariborskem mednarodnem ženskem smučarskem tekmovanju za »Zlato lisico* bo veljalo glavno zani
manje Avstrijki ProIlovi (na sliki v sredini med Totschnigovo — levo — in Rouvierovo — desno)

Minuli teden so se po dolgih 15 
letih v Novi Gorici ponovno zbrali 
nekdaj aktivni igralci hokeja na 
kotalkah in funkcionarji, ki so ta
krat uspešno vodili klub, saj je 
morda marsikomu znano, da je prav 
Hokej klub Nova Gorica bil štiri
krat državni prvak, do leta 1957, 
ko je zaradi raznih težav prene
hal delovati.

Sedaj, po dolgih letih, so ljudje, 
ki jim je hokej na kotalkah takrat 
veliko pomenil, zopet sklenili obno
viti hokejsko dejavnost in ne le to, 
temveč to dejavnost razširiti še na 
umetnostno kotalkanje in teke.

Na ustanovnem občnem zboru, 
katerega se je udeležilo kar 45 pri
vržencev tega lepega športa, so so
glasno sklenili ustanoviti klub z 
imenom »Klub za hokej in kotalka
nje Nova Gorica*.

I Jasno pa je (in tega so se urie- 
I leženci dobro zavedali), da se bodo

iiiiiiiiiiitiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiuiiMiiiiia

Pregled 
športa 
v letu 1972

14.30 v Štandrežu
Juventina — Ziraccov

NOGOMET

TEL AVIV, 28. — Izraelska dr
žavna reprezentanca je premagala 
grškega nogometnega prvaka Pana-
thinaikosa z 1:0.

* * *

LONDON, 28. — Angleški klub 
Manchester United je dobil novega 
trenerja Tommya Dochertja, ki bo 
skušal rešiti ekipo pred nazadova
njem v drugo ligo.

* * *

MILAN, 28. — Italijanska nogo
metna zveza je sporočTa, da bo 
nogometna prvenstvena tekma med 
Romo in Palermom v Bariju 7. ja
nuarja, ker ne more rimska ekipa 
nastopati na svojem igrišču (zara
di izgredov proti Interju).

* * *

RIM, 28. — Italijanska mladinska 
nogometna reprezentanca je odpoto
vala v Alžirijo, kjer bo nastopala 
na mednarodnem mladinskem nogo 
m-tnem turnirju skupno s Franci
jo, Alžirijo in Marokom.

Italijansko ekipo sestavljajo i- 
gralci, ki so se na turnirju v An
gliji letošnje poletje uvrstili za Ju
goslavijo.

PODATKI Z 2. DEŽELNEGA ZASEDANJA 0 ŠPORTU IN REKREACIJI

Potrebno je programiranje 
deželnih posegov v športu
Dosedanji posegi deželne uprave v gradnjo telesnokulturnih objektov so bili pozitivni

KOŠARKA PRVENSTVO SLOVENSKIH NARAŠČAJNIKOV

V doslej najbolj izenačeni tekmi
* ' w W v iiLe " . s.

Dom iz Gorke premagal Kontovel
V drugem srečanju je Polet z lahkoto odpravil Nabrežince
V nadaljevanju slovenskega na- 

aaščajniškega prvenstva so včeraj 
y telovadnici v Nabrežini odigrali 
dve tekmi.
Polet — Sokol 61:16 (32:8)

POLET: Daneu 10, Ivan Sosič 2, 
Kalin 16, Valter Sosič 10, Rismon- 
<Jo 13, Ferluga 10, Grgič.

SOKOL: Colja 2, Peric, Doljak, 
Devetak 2, Ivančič, Gabrovec 2, 
šibelja 10, Gruden.

SODNIK: Lakovič.
PROSTI METI: Polet 1:2, Sokol

0:0.
Polet je z lahkoto premagal na- 

brežinskega Sokola, ki je tokrat na
stopil brez svojega najboljšega i- 
gralca Germanija. Poletovci, ki i- 
majo veliko več izkušenj, so z eno
stavno in učinkovito igro kaj kma
lu dosegli tako prednost, ki je po
stala za domačine nedosegljiva. V 
Poletovih vrstah je tokrat dobro 
igral Rismondo, ki je dobro pre
strezal odbite žoge in je bil tudi 
učinkovit v napadu. V vrstah Soko
la je požrtvovalno igral Šibe'i a 
Dom GO — Kontovel 50:42

(17:13)
DOM GORICA: Marušič, Mučič 

13, Tabaj 8, Dornik 12, Mozetič 7, 
Terčič 6, Marinčič 6, Kont.

KONTOVEL: Klavdij Starc 14, Re
gent, A. Nabergoj, Ban 5, Bukavec,

Perini 1, Starc Ivo, Čuk 8, Luksa 
12, I. Nabergoj 2, Štoka.

SODNIK: Lakovič.
PROSTI METI: Dom GO 12:22, 

Kontovel 6:12.
V do sedaj najiepši im najbolj 

izenačeni tekmi tega prvenstva je 
Dom Gorica po ogorčenem boju 
(vse do poslednjih minut) prema 
gail požrtvovalne košarkarje Konto- 
vela. Tekma se je namreč odločila 
v drugi polovici drugega polčasa, 
ko so Goričani igrali bolj umirje
no, medtem ko so Kontoveloi prav 
tedaj, ko bi bilo treba ohraniti 
mirne živce, zelo nerodno zgubili 
nekaj dragocenih žog. Te napake 
so seveda izkoristili goriški košar
karji, ki so tako dosegli prednost 
osmih točk in s tem tudi končno 
zmago. Goričani so v glavnem zma
gali, ker so bili v ključnih trenut
kih bolj organizirani, medtem ko 
so kontovelski košarkarji skušali z 
akcijami posameznikov prebiti do
bro cono nasprotnikov.

Ne glede na zmagovalca pa je 
bilo srečanje zanimivo in napeto 
vse do poslednjih minut. V vrstah 
Kontovela je dobro igral Čuk, za
dovoljivo pa tudi Klavdij Starc in 
Luksa, med Goričani pa Mučič, 
Tabaj in Dornik. Sicer pa si vsi 
igralci zaradi prikazane igre za

služijo pohvalo. 
LESTVICA

Polet 3 3 0 148 73 6
Bor 2 2 0 142 54 4
Dom GO 3 2 1 122 120 4
Kontovel 3 0 3 90 170 0
Sokol 3 0 3 86 171 0

PRIHODNJE KOLO (30. 12.)
Bor — Dom GO ob 17. uri v Na

brežini.
NAJBOLJŠI STRELCI
Šibelja (S) 40, Mučič (D) 38, Ka

lin (P) 37, Germani (S) 36, Siega 
(B) in V. Sosič (P) 32, Ražem (B) 
29, Lukša (K) 24, Daneu (P), Dor
nik (D), Tabaj (D) in K. Starc 
(K) 20 itd.

b. 1.
• • *

VIDEM, 28. — Ljubljanska Olim 
pija je sinoči premagala v zadnjem 
košarkarskem srečanju za jugoslo
vansko italijanski turnir, videm
ski Snaidero z 82:81. S to zmago 
so si ljubljanski košarkarji zagoto
vili tudi končno prvo mesto na 
turnirju, ki je trajal več mesecev

TENIS
MELBOURNE, 28. — Na medna

rodnem teniškem prvenstvu Avstrali
je so v četrtfinalu moških posamez
nikov izločili tudi Sovjeta Mebre- 
velija.

Ravnatelj odbomištva za javna dela 
dr, inž. Gaetano Colla je podal za
nimiv referat o lokalizaciji športnih 
objektov v naši deželi. Referat se 
začenja z ugotovitvijo, da so dose
danji posegi deželne uprave v gradnji 
športnih objektov bistveno pripomogli 
k izboljšanju športnih infrastruktur 
v naši deželi. To je vsekakor zelo 
pozitivno dejstvo in po tej poti je 
treba nadaljevati. Potrebna pa je tudi 
koordinacija in predvsem programira
nje deželnih posegov in to iz dveh 
razlogov. Prvič, ker ni mogoče zado
voljiti vseh želja in ustreči vsem 
prošnjam, kajti finančne možnosti so 
omejene, in drugič, ker je iz prejšnje
ga razloga treba sestaviti prednostno 
lestvico ter dati prednost tistim na
pravam, ki bodo odpravile največje 
pomanjkljivosti in bodo zadostile ho
mogeni razporeditvi športnih objektov 
po vsej deželi

Vrst« objektov
Vse športne objekte je treba raz

deliti v štiri skupine:
1. objekti namenjeni izključno šport

nemu udejstvovanju;
2. objekti, ki lahko sprejmejo pri

memo število občinstva in so torej 
namenjeni tudi športu z gledalci:

3. šolski športni objekti:
4. objekti, kjer je že šport zgolj re

kreacijskega značaja.
Razlikovanje med športnimi objekti 

navedenimi pod točkama 1. in 2. je 
običajno precej težko. Cesto namreč 
krajevne ustanove (občine in pokra
jine) dovolijo občinstvu vstop tudi v 
neprimerne objekte, predvsem telo
vadnice, da bi ugodile želji društev 
in prebivalstva. To je realnost, mi
mo katere ni mogoče. V zadnjem 
času se gradijo vse telovadnice s 
prostorom, ki je namenjen občinstvu. 
Ta rešitev seveda ni vedno najboljša 
in stroški so običajno večji od ko
risti.

Načrtovanje
Krajevne ustanove nosijo pri na

črtovanju športnih objektov veliko od
govornost. Na te ustanove se običaj
no obračajo športne ustanove in na
loga upraviteljev je, da uskladijo proš
nje s splošnim stanjem v občini in 
predvsem z regulacijskim načrtom. 
Trenutno je občutiti največjo pomanj
kljivost prav v šolah. Državna upra
va namreč ni šla v korak z deželno 
in tako so deželni posegi pri gradnji 
športnih objektov znatno prekosili dr
žavne posege v šolsko-športni gradnji. 
Naloga občinskih uprav je, da koor
dinira vse pobude, ki imajo lahko raz
lične posledice. Morda je najboljša 
rešitev prav gradnja telovadnic, ki so 
namenjale šoli in tudi tekmovalnemu

Poleg vsestranske koristi takih telo- je izdelal dr. inž. Colla? Predvsem
vadnic, so te tudi edine zasedene ves 
dan in so torej polno izrabljene.

Občine
S svojimi posegi dežela ne name

rava kršiti avtonomije krajevnih u- 
stanov; njen namen je le, da poraz
deli denar, ki ga ima na razpolago, 
na tak način, da bo vsaka občina 
lahko opremljena s primernimi šport
nimi napravami, ki jih bo, po potre
bi, uporabljala tudi šola. Namen tega 
načrta je torej čim enakomernejša ko
ličinska razdelitev, ki bo obenem tudi 
primerna s kakovostnega vidika. Pu
stiti bo treba ob strani vse ugoto
vitve prestižnega značaja, ki so često 
osnovane na profesionalnem športu.

Velikost naprav
Zelo važna bo velikost naprav. 

Treba bo paziti, da ne bodo prevelike 
in torej neekonomske, predvsem v 
manjših občinah. Seveda pa ni mo
goče upoštevati le tistega prebival
stva. ki je prisotno v občini. Treba 
je čim točneje predvidevati bodoči 
razvoj občine in občasni dotok prebi
valstva (turisti). Število neznank je 
torej tolikšno, da je točna rešitev 
skrajno tvegana, če ne celo nemogoča.

Vse načrte pa je treba, seveda, 
uskladiti s splošnim deželnim urba
nističnim načrtom. V deželi so tako 
določili štiri središča deželnega po
mena (centri di supporto regionale) 
in sicer Trst, Gorico, Videm ter Por- 
denon, ter več središč širšega po
mena (centri di supporto comprenso- 
riale). V 8. »socioekonomski* coni so 
ta središča Tržič, Gradišče in Kr- 
min. Vsa tržaška pokrajina je osre
dotočena na Trst, Števerjan in Sovod- 
nje na Gorico, Doberdob pa na Tržič. 
Središče za vse občine Beneške Slo
venije je Čedad. V vsaki občini je 
še krajevno športno središče. Prav 
tu pa se nam zdi, da je zamisel 
nekoliko nedosledna glede na tisto, 
kar amo prej navedli, saj predlog 
enako upošteva vse občine in jih ne 
razlikuje po njihovem ustroju, veliko
sti in številu prebivalstva. V nekate
rih občinah bi bili tako nujno po
trebni vsaj dve športni središči, manj
še občine pa bi lahko s skupnimi 
močmi zgradile funkcionalno središče, 
ki bi ustrezalo njihovim potrebam. 

Zaključki
Po tej ugotovitvi preidimo k logič

nim zaključkom popisa športnih na
prav. Jasno je, da je v naši deželi 
nogometnih igrišč dovolj, primanjku
je pa zaprtih objektov. Dežela mora 
torej osredotočiti svoje posege na 
gradnjo telovadnic. Upoštevati pa mo
ra tudi razvoj športa in pripraviti 
načrt za gradnjo objektov za športne

se inž. Colla zaustavlja pri središčih 
deželnega pomena, ki bodo morala 
razpolagati z naslednjimi objekti:

1. športna palača
2. stadion, ki lahko sprejme vsaj

20.000 gledalcev;
3. eno nogometno igrišče na vsakih

10.000 prebivalcev:
4. šolski stadion;
5. ena telovadnica na vsakih 15.000 

prebivalcev;
6. en pokrit bazen in bazen na pro

stem na vsakih 50.000 prebivalcev;
7. eno teniško igrišče na vsakih 10 

tisoč prebivalcev.
V vsakem središču deželnega po

mena morajo biti tudi naprave za 
konjske športe, hokej na ledu, na ko
talkah in na travi, rugbi, streljanje 
in bezbol.

takoj v začetku srečali z raznimi 
težavami, toda prevladalo je mne
nje, da te težave ne smejo biti 
vzrok za omahovanje, temveč sa
mo spodbuda za nadaljnje delo.

Sprejeli so tudi sklep, da se mo
rajo čimprej povezati s podobnimi 
centri v Sloveniji, da bi jim v za
četku pomagali. Njihova začetna 
dejavnost bo predvsem usmerjena 
v umetnostno kotalkanje, ki je 
predpogoj, da se mladi naučijo ko
talkati (in šele nato igrati hokej). 
V začetku bodo priredili razna no
tranja tekmovanja, stremeli pa bo
do tudi za tem, da bi navezali sti
ke s klubi iz zamejstva, kar bi 
jim v bodočnosti zelo koristilo.

Da pa bi v svoj krog pritegnili 
čiroveč mladine, bodo v kratkem 
sklicali sestanek s starši otrok, saj 
se zavedajo, da je samo množično 
udejstvovanje mladine v tem špor
tu porok za naprej, da bi se kako
vost čimprej dvignila in bi v ne
kaj letih z resnim in načrtnim de
lom dosegli vsaj takšne uspehe, 
kot so jih že imeli.

Na koncu so izvolili upravni od
bor kluba, ki bo v kratkem pri
pravil načrt dela v prihodnjem le
tu in prepričani smo, da delo od
bornikov ne bo ostalo samo na pa
pirju, temveč da bodo svoje za
misli tudi uresničili.

Rajmund Kolenc

SMUČANJE
CORTINA D’AMPEZZO, 28. — 

Bruno Alberti, večkratni italijanski 
smučarski prvak, je zmagal danes 

veleslalomu na 1300 metrov dol
gi progi s časom 1’35” in je na 
cilju prehitel odličnega Zandegia- 
coma.

Med ženskami je zmagala bivša 
italijanska prvakinja Clotilde Faso- 
lis s 1’42”.

Vsako središče širšega pomena bo 

Zorn N*SSEtWANG, Zahodni Ne-
prostorom za 10.900 gledalcev, enim 
nogometnim igriščem'In * eno telovad
nico v vsaki občini ter z raznimi igri
šči za druge panoge.

Referatu so priloženi podatki popisa 
športnih naprav, o katerih smo že 
obširno poročali. Omenili bomo samo 
neki podatek, ki meče pravzaprav tem
no senco na ves referat, obenem pa 
jasno prikazuje, kako lahko tudi u- 
radni rezultati privedejo v zmoto. 
V 8. »socioekonomski* coni je občina, 
ki ima najnižje razmerje med šte
vilom prebivalcev in površino športnih 
objektov, zgoniška občina, kjer je na 
vsak kvadratni meter športne povr
šine 0,44 prebivalca. Statistik, ki je 
sestavljal ta razmerja, seveda ni mo
gel upoštevati, da je Zgoničanom na 
razpolago le odbojkarsko igrišče in 
da so teniška igrišča v bližini re
stavracije »La Bora* na razpolago 
predvsem prebivalcem tržaške občine.

S. J.

AVTOMOBILIZEM
PARIZ, 28. — Prva avtomobilska 

vožnja za svetovno prvenstvo bo 
28. januarja v Argentini.

• • •
RIM, 28, — Na dirkališču Vallelu- 

ga blizu Rima so že drugi dan v 
teku poskusne vožnje novih dirkal
nih vozil ferrari. Poskusne vožnje 
sta opravila Ickx in Merzario na 
vozilih ferrari 312 formule ena.

športu. Dežela mora zato vložiti vse panoge, ki niso še razvite in so pri 
svoje moči za prispevke za take ob- ' nas še novost, kot je n. pr. bezboL 
jekte, predvsem v manjših občinah. ' Kaj torej predvideva načrt, ki ga

NOGOMET

Beograjski športni časopis «Eho» 
je podelil trofejo »Zlata žoga 1972» 
članu mostarskega Veleža, kot naj
boljšemu jugoslovanskemu nogome
tašu v preteklem letu.

SMUČARSKI SKOKI
V soboto se prične že tradicional

na 21. turneja «Intersport» najbolj
ših smučarskih skakalcev.

Sezona velikih smučarskih skokov 
se bo pričela jutri, 30. decembra v 
Oberstdorfu, L januarja bo tekmo
vanje v Garmischu, 3. januarja 
bodo skakalci tekmovali na olim
pijski skakalnici v Innsbrucku, 6. 
januarja pa v Bischofshofnu.

Kot vsako leto se sezona smučar
skih skokov prične tudi tokrat s
turnejo štirih skakalnic.

* * *

mec Franc Keller je zmagal na 
mednarodnem tekmovanju v smu- 
čarskih.:..Skokih., .v Jerouffljesta 
skokoma 78,5 in 80 m. 2. je bil
Poljak Kazimir Dlugopolsi.

# * *

ŽENEVA, 28. — Na mednarodnem 
tekmovanju v smučarskih skokih v 
Engelbergu so Poljaki zasedli vsa 
tri prva mesta: 1. je bil Pawlusiak, 
2. Bobak, 3. pa Janik.

SMUČARSKI TEK
NESSELVVANG, 28. - Zahodni 

Nemec Franc Betz je zmagal v 
drugem smučarskem teku, veljav
nem za mednarodno nagrado Ba
varske v nordijskih disciplinah. Na 
drugo mesto se je uvrstil Avstri
jec Wallner.

Cagliari - Napoli X
Fiorentina - Ternana 1
Juventus - Atalanta 1
LR Vicenza - Roma 1
Lazlo - Bologna 1
Milan - Torino 1
Palermo - Inter 2
Sampdoria - Verona 1
Bari . Genoa 1
Catania - Arczzo 1
Como - Catanzaro 1
Mantova - Foggia 1
Perugia - Reggiana 1

X 2

X 2
X
X

1.
Sedem zlatih kolajn ameriškega 

plavalca Marka Spitza (kar se še 
ni nikdar dogodilo) je, gotovo naj
večji športni dogodek letošnjega 
športnega leta, leta olimpijskih iger 
v Sapporu in v Miinchnu. Letne igre 
so označevali še tragični dogodki, 
ko je umrlo pet palestinskih gveril
cev, ki so ugrabili devet (nato 
umorjenih) izraelskih športnikov.

Pomembno pa je bilo tudi zase
danje mednarodnega olimpijskega 
odbora, ko je po 25 letih Avery 
Brundage prepustil svoje mesto 
predsednika dosti mlajšemu, 58-let- 
nemu Ircu lord Killaninu.

Poleg Marka Spitza so bili prota
gonisti letošnjega leta. ki sc bliža 
konca, še Belgijec Eddy Merck*, 
ki je v svojo zlato knjigo, ki je že 
tako dovolj bogata, vpisal (poleg 
številnih zmag) še svetovni rekord 
v enourni vožnji, finska atleta firen 
in Vasala, ki sta na 01 zmagala.v 
teku na 5.000 in 10.000 metrov ter 
m 1500 metrov, Sovjet Valerij Bor- 
zov, zmagovalec v teku na 100 in 
200 metrov, ugandski predstavnik 
John Akki - Bua. prvak v teku na 
400 metrov z ovirami, Brazilec Fit- 
tipaldi, svetovni ■prvak v avtomo
bilizmu.

Med ženskami je bila ponovno naj
boljša neka plavalka, takrat mlada 
Avstralka Shane Gould, trikratna 
olimpijska prvakinja, kateri sledi 
vzhodna Nemka Renate Strecher, ki 
je osvojila olimpijski naslov v teku 
na 100 in na 200 metrov ter švi
carska predstaimica Marie Therese 
Nadig, zmagovalka v Sapporu v 
smuku in veleslalomu.

ATLETIKA
Največje presenečenje so pripra

vili Američani, ki so zgubili svojo 
premoč v atletiki in so na olimpij
skih igrah v Mtinehnu osvojili ko
maj šest izmed 38 kolajn (29 na
slovov so odnesli Evropejci, tri pa 
Afričani). Najboljše evropske dr
žave so bile Vzh. Nemčija, SZ, ki 
je v polnem preporodu in Zah. 
Nemčija.

Med posamezniki moramo med 
moškimi omeniti Borzova, Virena, 
Vasalo, Akii - Buo.

Sovjetski tekmovalec Borzov je 
potrdil, da je najboljši tekač na 
kratkih progah, prav tako je z ve
liko lahkoto zmagal Finec Viren 
v teku na 5.000 in na 10.000 metrov, 
John Akii - Bua pa je na koncu 
potrdil s svojimi zmagami, da je 
bil najboljši in najuspešnejši afri
ški tekmovalec. Vasala je odvzel 
Kenijcu Keniu naslov prvaka na 
1.500 metrov, medtem ko je slednji 
potolažil svoje pristaše z zmago v 
teku na 3000 m z ovirami.

Stari češkoslovaški predstavnik 
Danek je še enkrat zmagal v me
tu diska, povsem nepričakovano pa 
se je v metu krogle uvrstil pred 
vse favorite Poljak Komar.

Največji uspeh so, na splošno 
gledano, dosegli med moškimi so
vjetski tekmovalci, ki so po padcu 
v Helsinkih, nastopili v vsej svoji 
moči na letošnjih igrah v Nemčiji: 
9 zlatih, 7 srebrnih in ena brona
sta kolajna dovolj zgovorno priča
jo o uspehu atletov SZ.

Izredno so se izkazali tudi vzhod
ni Nemci, ki so od svojih 68 na
stopajočih poslali kar 46 predstav
nikov v finalne skupine. Finci pa 
so še enkrat potrdili svoje izcedne 
sposobnosti v tekih na dolgih' pro
gah

Na olimpijskih igrah je bilo v 
atletiki doseženih ali izenačenih 12 
svetovnih rekordov: pet med mo
škimi in sedem med ženskami.
10.000 m: Viren (Fin.) 27’38”0 
110 m ovire: Milbum (ZDA) 13”2 
400 m ovire: Akii-Bua (Ugan.) 47"8 
deseteroboj: Avilov (SZ) točk 8454 
štafeta 4x100 m: ZDA 
200 m: Strecher (NDR)
1500 m: Bragina (SZ) 
štafeta 4x100 m: NDR 
skok v višino: Ulrike MeVfarth

(ZRN) 1,92 m
met krogle: Nadežda Čižova

(SZ) 21,02 m
peteroboj: Mary Peters (Velika

Britanija) točk 4801
(Nadaljevanje sledi)

RIM, 28. — Vodstvo Totocalcia 
je sporočilo dokončne kvote tekmo
vanja št. 17, ki je bilo 17. decem
bra 1972. Vsi tisti, ki so dosegli 11 
točk, bodo prejeli po 266.295 lir.

38”2
22”4

4'01”4
42”8

OBVESTILO
Odbor ŠD Breg obvešča svoje 

člane in simpatizerje, da bo po 
jutrišnji nogometni tekmi v Doli
ni, približno ob 16.30, na društve
nem sedežu novoletni družabni 

I popoldan z zakusko.

KULTURNO......tom5bpavE..... 1

DELO KLUBA STARIH 
GORIŠKIH ŠTUDENTOV

v imenu društva novinarjev Slovenije pa Milan Pogačnik, ki 
je tudi prebral neko Gabrščkovo pasmo, najdeno v arhivu. Slav
nostni govor o Andreju Gabrščku j^imel prof. Rado Bednarik 
iz Gorice. Moški zlbor PD Svoboda «Simon Gregorčič« Iz Koba
rida je zapel nekaj Gregorčičevih pesmi, šolski otroci pa so Iz
vedli nekaj deklamacij, med njimi Gregorčičevo pesem Naš 
čolnič obrnimo'

3.
sni odstavki se začenjajo tako, da se ponavljajo desno 
od začetka napisa z imenom, ali pa si sledijo v si 
J.edini V desnem spodnjem kotu ali pa v sredi je 

,a in letnica postavitve. Le Klavžarjeva plošča v Vipavi 
arhitekta ni bila v celoti uresničena) trna do roba po- 

ravokotnik. Spominske plošče so pravokotne (80X100 
sicer v glavnem podolgovate, manj je pokončnih (Pre 
rabec, Premrl, Tonklijeva brata).

Leto 1965

ANDREJ GABRŠČEK

septembra
n ljri v lepem vremenu odkritje spominske plošče An 
'abrščku na njegovi rojstni hiši v Gregorčičevi ulic. 
ndu France Gorkič je govoril kot predsednik priprav 

odbora in ploščo tudi odkril; v varstvo jo je pre 
rxkn Volarič predsednik prosvetnega društva. V imenu 
te občinske skupščine je slavje pozdravil tov. Koren. Spominska plošča Andreju Gabrščku na njegovi rojstni hiši v Kobaridu

VSE ZA OMIKO, SVOBODO IN NAPREDEK

ANDREJ GABRŠČEK

r. 26. II. 1864 v KOBARIDU 
u. 23. 6. 1938 V LJUBLJANI

ČASNIKAR, TISKAR, ZALOŽNIK, BOREC 
ZA PRAVICE GORIŠKIH SLOVENCEV

POSTAVILI L. 1965 STARI GORIŠKI ŠTUDENTJE

DR. ANTON GREGORČIČ
12. septembra

Odkritje spominske plošče dr. Antonu Gregorčiču na nje
govi rojstni hiši na Vršnem ob 15. uri. Slovesnost je vodil 
France Gorkič. Slavnostni govor o dr. Antonu Gregorčiču Je 
imel pisatelj France Bevk, ki je dopoldne tudi prisostvoval 
Gabrščkov! proslavi v Kobaridu. Petje, deklamacije. Vreme se 
je pokvarilo, ploha Je motila prireditev, ni pa pokvarila raz 
položenj a.

DARITEV BODI TI ŽIVLJENJE CELO 

DR. ANTON GREGORČIČ

r. 2. 1. 1852 NA VRŠNEM 
U. 7. 2. 1925 V GORICI

DRŽAVNI IN DEŽELNI POSLANEC, PRVOBOREC 
ZA PRAVICE GORIŠKIH SLOVENCEV, USTA

NOVITELJ ŠOLSKEGA DOMA V GORICI

POSTAVILI 1965 STARI GORIŠKI ŠTUDENTJE

Opomba. Pomota v datumu: dr. Anton Gregorčič je v resnici 
umrl 7. 3. 1925.

Leto 1966

VINKO VODOPIVEC
9. oktobra
Ob 14. uri veliko slavje v čast Vinku Vodopivca z cdk. . 

jem spominske plošče, pravzaprav spomenika v obliki zidka 
z nekaj korci na vrhu; spomenik s ploščo stoji pred župni
ščem in ga je videti z glavne ceste. Udeležba ljudi tokrat naj
večja. Pelo je več pevskih zborov; mnogo ljudi je prišlo iz 
zamejstva. Slavnost je vodil France Gorkič, slavnostni govor 
pa je duhovito, kot je bal pokojni Vodopivec, podal prof. Rado 
Bednarik iz Gorice. Prireditev so pozdravili: v imenu Krom- 
berčanov Miro Pavlin, v imenu Slovenske filharmonije in Dru
štva slovenskih skladateljev Avgust Berlot, v imenu Slovenske 
prosvetne zveze v Italiji Saverij Rožič iz Števerjana, v imenu 
Primorskega akademskega zbora Vinko Vodopivec pa prof, To
maž Pavšič. Na koncu so vsi zbori z obeh strani meje zapeli 
še Vodopivčevo ((Pobratimi j o«. K spomeniku so položili več 
vencev. Vreme je bilo ves čas zelo lepo.

TU JE SNOVAL 
IN NOTE TKAL 

LJUDSKI SKLADATELJ
ŽUPNIK

VINKO
VODOPIVEC

(Nadaljevanje sledi)



TRST Ul. Monlecchi 6/11 PP 559 Telefon 793 808 
GORICA Ul. 94 Maggio 1/1 Telefon
TRST Ul. Montecchi 6/II Telefon

794 638 
833 82

795 823
Ul. Montecchi 6/III Telefon 761 470

Uredništvo 
Podružnica 
Uprava
Oglasni oddelek TRST 
Naročnina
Mesečno 1 100 lir — vnaprej: polletna 6.100 lir, celoletna 11.000 lir. Letna 
naročnina za inozemstvo 17.000 lir. V SFRJ posa
mezna številka 1,— dinar, mesečna 14.— din, letna 140.— din, 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 29. decembra 1972

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 50101-603-45361
»ADIT* - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 20/

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno •
upravni 300, legalni 400, osmrtnice m sožalja 200 lir »Mali oglasi* 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo Pr 
oglasnem oodelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije ori »r..
Glavni urednik Stanislav Renko 
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT • Trst

PALESTINSKA GVERILA SE JE PRESELILA V BANGKOK

ŠTIRJE GVERILCI «ČRNEGA SEPTEMBRA VDRLI 
V POSLOPJE IZRAELSKEGA VELEPOSLANIŠTVA

Palestinci imajo v svojih rokah šest talcev, med katerimi sta tudi izraelski velepo
slanik v Kambodži in načelnik izraelske varnostne službe pri veleposlaništvu v Bangkoku

BANGKOK, 28. — Danes opoldne 
(ob 6. uri zjutraj po srednjeevrop
skem času) so štirje gverilci orga
nizacije «Črni september* vdrli v 
sedež izraelskega veleposlaništva v 
Bangkoku, kjer so zajeli pet (po 
zadnjih vesteh šest) izraelskih tal
cev. V trenutku, ko pišemo te 
vrstice, so gverilci še vedno v 
poslopju veleposlaništva in niso iz
pustih talcev na svobodo.

Po zadnjih vesteh so bila pre
kinjena pogajanja za rešitev talcev 
v zameno za neoviran odhod gve
rilcev v ZAR. Trenutno se še ne 
ve, če bodo gverilci nadaljevali ta 
pogajanja.

Kot smo omenili, je prišlo do 
vdora palestinskih gverilcev «črne 
ga septembra* v zgodnjih jutranjih 
urah v Bangkoku na Tajskem. Dva 
gverilca sta preskočila več kot dva 
metra visok zid pred veleposla
ništvom. Z brzostrelkama v rokah 
sta prisilila tajskega vrtnarja, ki 
je bil tedaj na vrtu, da odpre vhod
na vrata. Takoj nato sta vstopila 
še ostala dva gverilca. Izraelska 
varnostna služba je bila v tem pri
meru neučinkovita (v zadnjih me-

NAJDALJSE LETO
Leto 1972 bo najdaljše leto 

v zgodovini človeštva, oziro
ma najdaljše leto odkar je 
človek izumil mehanično na
pravo za merjenje časa. 31. 
decembra bodo strokovnjaki 
ameriškega zavoda za uteži in 
mere pomaknili kazalce svo
jih atomskih ur za sekundo na
zaj in ravno tako bodo ravna
li njihovi kolegi iz ostalih 
držav. Če prištejemo še sekun
do, ki so jo strokovnjaki do
dali letu 1972 poleti, bo leto, 
ki se zaključuje, najdaljše od
kar je človek izumil uro. Mar
sikdo se bo vprašal zakaj, bo
do znanstveniki podaljšali leto 
1972 za dve sekundi. Vzrok 
tega je. da se je povečala raz
lika med časom, ki ga kažejo 
atomske ure in maravnim* 
časom, ker se zemlja vrti ved
no počasneje okoli svoje osi.

NADZORSTVO NAD 
ŠTEVILOM ROJSTEV

Demografsko vprašanje je 
eden izmed najnujnejših proble
mov ki ga bodo morali rešiti 
strokovnjaki. Prenaseljenost ka
že ponekod že svoje tragične 
posledice, da marsikdo že opo
zarja na nujnost načrtovanja 
družine in nadzorovanja števi
la rojstev. Problem pa ni sa
mo človeški pač pa tudi žival
ski. V ZDA bodo v kratkem 
namreč začeli zelo široko in 
korenito kampanjo za nadzor
stvo števila rojstev mačk in 
psov. Direktor nevogorške usta
nove za preprečevanje krutega 
ravnanja z živalmi Haines je 
izjavil, da je treba omejiti 
število mačk in psov, ki se 
klatijo po New Yorku. «Pro- 
blem prenaseljenosti živali — 
je dejal Haines — je posledi
ca neodgovornega ravnanja ne
katerih ljudi ki dopuščajo, da 
se njihove mačke in psi ne
kontrolirano parijo po cestah*.

V ZDA, državi kjer so od
krili in proizvajajo drage jedi 
za mačke in pse, je to le dru
gi človek, ki se skuša upreti 
«diktaturi mačke in psa*.

Pred časom so newyorški pri
stojni organi ki so se zavze
mali za nadzorstvo nad raz- 
moževanjem živali sprožili s 
svojim posegom val zelo ostrih 
polemik.

Med drugim so gverilci zahtevali 
osvoboditev Japonca Koza Okamota, 
ki je priprt v izraelskih zaporih za
radi pokola na letališču v Lodu.

Pri pogajanjih z gverilci je odi
gral precej pomembno vlogo velepo
slanik ZAR v Bangkoku, ki se je 
skupaj z najvišjimi predstavniki 
tajske vlade udeležil pogajanj z 
gverilci.

Trenutno stanje je še zelo nego
tovo. Gverilci so sicer že pristali 
na osvoboditev talcev (med temi je 
skoraj gotovo tudi izraelski vele
poslanik v Kambodži, ki je bil 
davi slučajno na sedežu veleposla
ništva svoje države v Bangkoku), 
toda pozneje so prekinili razgovore. 
Upajo, da se bodo ti razgovori 
nadaljevali v zgodnjih jutranjih 
urah po srednjeevropskem času.

Danes se je sestala izraelska vla

da, ki je obravnavala vprašanje. 
Po seji je bilo objavljeno suhoparno 
sporočilo. Zelo verjetno izraelska 
vlada ne bo pristala na zahteve 
gverilcev po svojih že ustaljeni 
praksi. Zato je življenje talcev od
visno praktično le od ukrepov gve
rilcev.

Pozno ponoči se je zvedelo, da so 
štirje člani gverilskega komandosa 
sprejeli ponudbo tajske vlade, ki jim 
je zagotovila prost in nemoten odhod 
iz izraelskega veleposlaništva. Bilo je 
točno ob 11.45 po srednjeevropskem 
času, ko je majhen bel avtobus pri
šel na dvorišče veleposlaništva ter se 
nekoliko pozneje odpeljal v smeri 
bangkoškega letališča. Zdi se, da so 
bili na avtobusa štirje gverilci, dva 
tajska ministra in izraelski talci. 
Spremljal jih je tudi egipčanski ve
leposlanik v Bangkoku El Assawi.
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PO PREDVČERAJŠNJIH POTRESNIH SUNKIH

V Dolini Belice 
je življenje izumrlo

Na sestanku v Partanni so obravnava
li vprašanja, ki so stara že pet let

serih so Izraelci okrepili varnostno 
službo na vseh veleposlaništvih na 
svetu), saj so gverilci vdrli v po 
slopje ter zajeli prav gotovo pet 
talcev. Med temi je tudi načelnik 
varnostne službe skupaj s svojo že
no. Ostali talci so: prvi tajnik ve 
leposlaništva Nitzan Hadass z ženo 
Ruth ter konzularni ataše Pinhas 
Lavie. Administrativni uradnik (gre 
za načelnika varnostne tlužbe) se 
piše Daniel Be’eri, ki je s svojo 
ženo prispel v Bangkok šele pru 
nekaj dnevi,

Kmalu po vdoru v veleposlaništvo 
so gverilci odvrgli skozi okno listek 
v katerem so sporočili svoje zahte 
ve. Sporočilo je med prvimi pre 
bral neki tajski minister. V sporo 
Čilu je rečeno med drugim:

«Skušali bomo zagotoviti varnost 
osebja velerioslaništva. ki je v naših 
rokah, če'seveda drugi partnerji 
ne bodo uporabili metode nasilja, 
ukan, ali tja če ne bodo upošte
vali naših zahtev. Vsakršno nasilje, 
ali pa tehnična oziroma ali politič
na ukana bo pomenila smrt za iz
raelske talce, za kar bo padla od 
govornost na krajevne oblasti*.

V svojem sporočilu so gverilci 
zahtevali osvoboditev 36 zaporni 
kov v izraelskih zaporih ter prost 
odhod iz Ta iške v spremstvu dveh 
visokih tajskih članov vlade.

Potem so se začela pogajanja, 
ki so potekala v zelo težkih raz
merah. Kmalu no zasedbi velepo
slaništva je prispe' v bližino vele
poslaništva izraelski veleposlanik, 
ki je bil v trenutku vdora odso 
ten ker je šel na svečanost, na 
kateri so uradno proglasili za pre 
stolonaslednika kraljevega sina.

TRAPANI, 28. — Državni podtajnik 
za notranje zadeve Benedetto Croto- 
ne je danes vodil sestanek, ki so 
ga sklicali v Partanni, da bi preučili 
položaj, ki je nastal po včerajšnjem 
potresu v dolini Belice. Sestanka so 
se udeležili funkcionarji ministrstva 
za civilno zaščito, predstavniki teh
ničnih uradov treh pokrajin (Trapani, 
Palermo in Agrigento) mestni župan 
prof. Culicchia ter podprefekt iz Tra
parija Brancato.

Župan Culicchia je prikazal pred
stavniku notranjega ministrstva pro
bleme, ki so nastali zaradi potresa, 
ki je prizadejal nadaljnjo škodo na 
številnih poslopjih in stanovanjskih hi
šah. ki jih je bil že hudo razmajal 
potres 1. 1968. «Gre za problem, ki 
zadeva 15 občin* — je dejal prof. 
Culicchia.

Podtajnik je ukazal, naj pristojni 
organi v najkrajšem času ocenijo na
stalo škodo, tako da bi jo vlada u- 
tegnila vzeti v poštev v okviru za
konskega osnutka o katerem bo raz
pravljala na svoji seji 11. januarja 
prihodnjega leta. župan Culicchia je 
zahteval, naj oblasti preskrbijo za 
večje število barak, ker je potres 
dokončno uničil več stotin hiš.

Na seji so nadalje obravnavali pe
reče probleme obnove in poživitve go
spodarske dejavnosti, ki so na dnev
nem redu že pet let in za katerih 
rešitev ni bilo do sedaj praktično ; 
nič storjenega.

Jutri bo obiskal potresno področje 
generalni ravnatelj za posebne službe 
pri ministrstvu za javna dela.

Danes se v dolini Belice zemlja 
ni več tresla. Vse vasi in mesteca 
pa so praktično popolnoma izumrla.

Ne more pa se izključiti, da ni 
bilo lažjih potresnih sunkov, ki pa 
jih seizmološki institut v Mesini ne 
more zabeležiti zaradi razmeroma ve- 
lik» oddaljenosti od potresnega pod
ročja (okoli 210 km). Prof. Antonio 
Girlanda, direktor inštituta, je kriti
ziral ravnanje odgovornih organov, ki 
še niso poskrbeli za namestitev seiz- 
mografskih naprav na prizadetem pod
ročju. «Pred petimi leti — je rekel 
Girlanda — smo odkrili novo potresno 
področje, toda vse, kar je bilo stor
jenega od tedaj, je bila namestitev 
dveh prenosnih naprav, ki pa sta de
lali le nekaj časa*, če bi inštitut v 
Mesini razpolagal s točnejšimi podat
ki, bi s svojimi ugotovitvami in na
povedmi vplival vsaj psihološko na 
več kot 200.000 prebivalcev doline 
Belice.

Seizmološki strokovnjaki so ugoto
vili. da je bil včerajšnji potres ne
koliko drugačen od tistega, ki je o- 
pustošil dolino Belice pred skoraj pe
timi leti. Zelo verjetno je bil epicen
ter globlji ter se je nekoliko premikal. 
To pot je zašel bolj proti jugu v 
smeri obale in ga ni spremljalo pod
zemsko bobnenje, kot se je zgodilo 
1. 1968.

V teh zadnjih petih letih ni bilo 
praktično storjeno nič pozitivnega za 
ublažitev hude družbene in gospodar
ske krize v dolini Belice. Kljub 
vztrajnim zagotovilom, da se bo ne
kaj ukrenilo, vlada ni storila ničesar 
za obnovo na tem skrajnem jugo
zahodnem koncu Sicilije.

VB ne bo plačala 
večje najemnine 
za oporišča na Malti

LONDON, 28. — Britanski obramb, 
ni minister Lord Carrington je da
nes izjavil pred britanskim parla
mentom, da Anglija ne bo plače
vala višje najemnine za oporišča 
na Malti. Dodal je, da bodo morale 
druge države članice organizacije 
NATO prevzeti nase to breme.

Malteški ministrski predsednik 
Dom Mintoff je včeraj namreč 
zahteval 10-odst. povišek najemnine 
za oporišča na otoku, da bi država 
nadoknadila zgubo, ki jo je imela 
zaradi nihanja vrednosti funta 
štarlinga.

Vse kaže. da bodo o tem vpra
šanju razpravljali na prihodnjem 
zasedanju sveta organizacije NATO.

Gorska nesreča v južnih 
francoskih Alpah

NICA, 28. — Snežni plaz je zasul 
četo francoskih vojakov v bližini 
letovišča Isola v južnih Alpah. Gor
ska reševalna služba je rešila ta
koj deset vojakov, pet pa so našli 
po večurnem iskanju. V nesreči sta 
dva vojaka izgubila življenje.

Gradbena 
špekulacija v ZDA

NEW YORK 28. — Gradbena špe
kulacija ni prizadela samo italijan
skih zgodovinskih poslopij in monu- 
mentov. Tudi ameriška vlada ima 
zelo velike težave s špekulanti, saj 
so ugotovili, da so ti doslej hudo 
poškodovali vsa.i polovico pomemb
nih zgodovinskih palač. Zanimivo 

da niso prizanesli niti sedežu

Danes odločitev 
o izpustitvi Valprede?

CATANZARO, 28. — V catanzar- 
skih sodnih krogih se je danes raz
širila vest, da bo porotno sodišče 
jutri izreklo svojo razsodbo o zah
tevi za izpustitev Valprede na za
časno svobodo. Kot je znano je 
obramba anarhista, ki je obtožen 
pokola na Trgu Fontana v Milanu, 
vložila zahtevo na podlagi novega 
zakona, ki določa, da sodnik lahko 
začasno izpusti obtoženca, čeprav 
je za njegov prestopek predviden 
obvezen zaporni nalog.

Predstavniki radikalne stranke so 
danes postavili pred sodno palačo 
v Catanzaru šotore in so začeli pro
testno manifestacijo za izpustitev 
Valprede. Na manifestaciji je go- 
varil Marco Pannella, ki je izjavil, 
da radikalci ne bodo umaknili svo
jih šotorov, dokler sodniki ne bodo 
izpustili obtoženih anarhistov.

Umrl je 
Lester Pearson

OTTAWA, 28. — Včeraj ponoči je 
umrl v Ottawi bivši kanadski mi
nistrski predsednik Lester Pearson. 
Leta 1957 je dobil Nobelovo nagra
do za mir za prispevek pri reševa
nju sueške krize.

Dva prizora iz Manague: ljudje skušajo rešiti izpod ruševin, kar se le da, 
pa naj jim predmet služi ali ne
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NA VČERAJŠNJEM ZASEDANJU JUGOSLOVANSKE ZVEZNE SKUPŠČINE

Po kratki razpravi odobrena resolucija 
o osnovah družbenogospodarskega razvoja

Skupščina je prepovedala reklamizacijo tobaka in žganih alkoholnih 
pijoč ■ Proračun za leto 1973 ■ Bijedič o jugoslovanski zunanji politiki

je. .
ameriškega parlamenta, ki je ohra
nil le delček nekdanje zunanjosti. 1 ne skupščine. Pri izdelavi dokonč-

(Od našega dopisnika) 
BEOGRAD, 28. — Kot vsako leto 

doslej so tudi letos sveti zvezne 
skupščine na svojih zadnjih zaseda
njih po hitrem postopku razprav
ljali in sprejeli več zakonskih 06 
nutkov, med katerimi resolucijo o 
osnovah družbeno - gospodarskega 
razvoja v letu 1973, zvezni prora
čun in tako imenovani tretji paket 
stabilizacijskih ukrepov. Razprava 
o resoluciji o osnovah družbeno 
gospodarskega razvoja je bila krat
ka .kajti predlog resolucije je bil 
skoraj dva meseca predmet žive 
razprave v odborih in svetih zvez

Jugoslovanski turist ranjen v Londonu

Jugoslovanski turist Luka Prodanovič je bil danes ranjen v oboroženem spopadu med londonsko policijo 
in roparji, ki so vdrli v neko banko v Kensigtonu. Prodanovič se je mimo sprehajal, ko je zazvonil 
alarmni zvonec banke. Agent P. C. Slimon je skušal z orožjem preprečiti beg roparjem, ki so odgovorili 
s streli iz samokresa. Ena izmed krogel je zadela Jugoslovana. Na sliki agend spravljajo Prodanoviča v

rešilni avtomobil
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S SKLEPOM 5. IASCDANJA UUDSKl SKUPŠČINC j v središču mester

Kim II Sung nov predsednik Ropar ubil prostitutko
Republike Severne Koreje

Skupščina je sprejela novo ustavo - Nujnost sporazumevanja z Južno Korejo

HONGKONG, 28. — Severna Ko
reja ima novo ustavo, ki je zame
njala tisto iz leta 1948. Po novi 
ustavi bo Pjongjang postal v pra
vem smislu prestolnica Severne 
Koreje (do sedaj so smatrali to 
mesto le za začasno prestolnico v 
pričakovanju združitve z Južno Ko
rejo, kjer je Seul zgodovinska pre 
stolnica te daljne azijske dežele).

Po nekaterih vesteh je z novo 
ustavo ukinjena zasebna lastnina, 
na drugi strani pa je predsednik 
republike dobil večjo oblast, kot 
jo je imel doslej.

Tu je treba omeniti, da je 5. 
ljudska skupščina Severne Koreje, 
ki je bila sklicana prav zato, da 
odobri novo ustavo (besedilo te so 
že sprejeli vodilni organi severno
korejske delavske stranke), izvoli
la za predsednika reoublike prve 
ga ministra Kim II Sunga, ki vodi 
državne posle vse od osvoboditve.

Kim II Sung, ki je star 60 let, bo 
še nadalje predsednik vlade, toda 
njegpv novi položaj predsednika re
publike še bolj utrjuje njegov vpliv.

Do sedaj je posle državnega po 
glavarja vodil po sovjetskem vzor 
cu predsednik prezidija ljudske 
skupščine čoj Jong Kun, ki je se
daj star 69 let. Njegova vloga pa 
je bila v glavnem le predstavniška 
(kot je na primer vloga Podgorne- 
ga v Sovjetski zvezi). Z novo usta
vo, oziroma s sklepom ljudske 
skupščine bo Čoj Jong Kun postal 
skupaj z neko drugo osebnostjo pod 
predsednik republike.

S tem ukrepom se je Severna 
Koreja oddaljila od - vjetskega 
vzorca ustroja državnega aparata 
ter poverila predsedniku r-publike 
mnogo večje pristojnosti. V neka 
terih krogih pravijo, da je lindskn 
skupščina snrejela ta utoep, da bi 
tudi predsednik Severne Koreje lah

ko nastopal s tako močjo, kot nje
gov južnokorejski kolega Park Čung 
Hee, ki je bil izvoljen pred krat
kim za ponovno mandatno dobo 
šestih let. Ta domneva bo mogoče 
držala v določeni meri, toda te ko
renite spremembe so prav gotovo 
posledica dejanskih severnokorej
skih potreb pri izoblikovanju nove 
socialistične družbe.

Kolikor pa domneva drži, potem 
pa je treba pripisati te ukrepe ra
stočim zahtevam po ureditvi odno
sov med Severno in Južno Korejo. 
Korejska vojna je že zgodovina, 
saj je od njenega konca minilo 
skoraj 20 let. Obe Koreji sta se že 
začeli pogajati, čeprav so bili pr 
vi koraki storjeni na ravni Rdečih 
križev obeh dežel. Toda pogajania 
se nadaljujejo, ker to zahtevajo 
stotisoči >n stotisoči Korejcev, ki so 
jih vojne in povojne razmere hudo 
prizadele.

da bi se polastil torbice
Mlada zakonca sta prišla na kraj zločina, 
ko se je morilec pripravljal na beg

PO ŠE NEPREVERJENIH VESTEH IZ NIKARAGUE

Med prebivalstvom Manague 
izbruhnila vrsta epidemij

Ponovni potresni sunki ■ Ustreljena skupina ljudi, ki je plenila med ruševinami
j MANAGUA, 28. - Številne pa
trulje nikaragujske narodne garde 
nadzorujejo ruševine prestolnice. 
Dobili so ukaz, naj streljajo na 
vsakogar, ki bi plenil v zapu
ščenih trgovinah ali stanovanjih- 
Poveljnik vojske general Anastasio 
Somoza, ki je bil do pred kratkim 
predsednik države, je dejal, da * 
dobro zaveda bede in trpljenja ma- 
nagujskih prebivalcev, dodal pa F' 
da so tatvine nedopustne.

Vojaki so včeraj streljali v zrak, 
da bi razgnali ljudi, ki so iskali 
živež v zapuščenih trgovinah, ne
kajkrat pa so tudi streljali proti ta
tovom. V uradnih poročilih je reče
no, da sta vsaj dve osebi izgubili 
življenje. Gre za moža, ki so ga 
zasačili, ko je plenil v neki za
puščeni hiši in 4-letnega dečka, ® 
so ga vojaki zadeli so pomoti. Ne
ka radijska postaja, ki še oddaja 
iz Manague, pa je sporočila, da 
so danes postrelili skupino ljudi’ 
ki so jih zasačili pri tatvini. Gej 
neral Somoza je včeraj namreč 
zagrozil plenilcem s smrtno kazni
jo. «Do včeraj — je dejal povelj
nik narodne garde — so vojaki po
magali prebivalstvu, od danes da
lje pa bodo morali varovati čast 
naše države in preprečiti ropanje 
in tatvine*.

Somoza je tudi uvedel policijsko 
uro v središču porušene nikaraguj
ske prestolnice da bi «obvaroval 
prebivalstvo*. Vlada .je namreč o- 
pustila misel, da bi prisilno izse; 
lila 110.000 ljudi, ki niso hotel' 
zapustiti svojih hiš. Zato so pristoj
ni organi pripravili centre, kjer 
delijo živež. Številna taka središča 
so ustanovili izven prestolnice, da 
bi prepričali ljudi, naj zapustijo 
mesto.

Poveljnik narodne garde je v 
včerajšnjem govoru zagotovil, da 
je zdravstveno stanje pod nadzor
stvom, kaže pa, da so kljub temu 
izbruhnile med prebivalstvom razne 
epidemije. Po vesteh omenjene ra
dijske postaje, naj bi vojaki vzpo
stavili varnostni pas okoli mana-, 
gujskega jezera, da bi preprečili 
širjenje bolezni. Nihče ne sme za
pustiti ali pa stopiti v ogroženo 
področje. Središče mesta, ki so ga 
proglasili za okuženo, bo popolnoma 
porušeno. Vojaki rušijo poškodovana 
poslopja z dinamitom in buldožerji- 
Ko bo vse porušeno bodo vse po
lili z apnom. Če med delom od
krijejo razpadajoče truplo, ga ta
koj polijejo z bencinom in ga zaž
gejo, da bi preprečili širjenje epi
demij.

Ponovni požari so izbruhnili v 
raznih managujskih četrtih. Vnela 
se je tudi palača ameriške banke, 
ki je bil še edini nebotičnik, k' 
ga potres ni jjorušil. Izvedenci me
nijo da je ogenj tlel pod pepelom 
več dni in je včeraj izbruhnil * 
vso silo. Gasilci so v takih prime
rih nemočni, ker v Managui ni vo
de za boj proti požarom.

Iz diobro obveščenih krogov se 
je izvedelo, da bodo začasno pre
mestili prestolnico v Granado juž
no od Manague. Vzrok za to odlo
čitev je predvsem pomaaikanje ko
munikacijskih sredstev in ugotovi
tev, da bi poslopja, ki jih je po
rušil sobotni potres, ne vzdržala 
ponovnih potresnih sunkov.

V Nikaraguo je medtem prispel 
518. bataljon ameriških pionirjev, 
ki bo pomagal pri odstranjevanju 
ruševin in rekonstrukciji mesta. P0 
vesteh iz mehiške prestolnice kaže, 
da bo v enem tednu pripravljen 
začasni daljnovod, s katerim bo
do «dovažali* v Managuo električ
no energijo. Izvedelo se je tudi, da 
so ameriški strokovnjaki po ogledu 
nikaragujske prestolnice izračuna
li. da bo potrebnih vsaj 8 mesecev 
dela za odstranitev ruševin.

Danes ponoči so v Managui za
beležili ponovno potresni sunek, 
katerega jakost so ocenili za 5- 
stopnjo Mercallijeve lestvice. Vsa 
poslopja, ki je sobotni potres po
škodoval, so se zrušila.

Nikaragujsko veleposlaništvo v 
Rimu je danes pozvalo Italijane, 
naj pomagajo prizadetemu managuj- 
skemu prebivalstvu, kateremu gro
zijo lakota, žeja in epidemije. Ve
leposlaništvo je ustanovilo v svoje)" 
sedežu center za zbiranje denarnih 
prispevkov, oblačil, zdravil, šoto
rov in odej.

nega besedila resolucije je zvezni 
izvršni svet upošteval predloge in 
pripombe te razprave

Gospodarski svet zvezne skupšči
ne je poleg tega na dar.\šnji seji 
sprejel predlog o prepovedi rekla
miranja izdelkov tobaka in žganih 
pijač. Najprej so predlagali pre
poved reklamiranja vseh alkoholnih 
pijač, skupna komisija svetov pa 
je odločila, da se ta predlog spre
meni in se prepove samo reklami
ranje žganih pijač.

V uvodnem poročilu o resoluciji 
o osnovah dnižbeno-gospodarskega 
razvoja v prihodnjem letu je pred
sednik zveznega1 “izvršnega sveta 
Džemal Bijedič kot osnovne cilje 
in naloge razvoja v letu 1973 nave
del odločno usmeritev na krepitev 
materialne osnove samoupravljanja, 
odločno izvajanje politike stahiliza 
cije, uskladitev investicij in proiz 
voddje s koncepcijami srednjeroč 
nega načrta in hitrejši razvoj go
spodarsko nerazvitih področij. V ak
ciji za premostitev problema ne
likvidnosti bo največ pozornosti po
svečene odstranjevanju čezmerne in 
nekrite potrošnje, zmanjšanju pro
izvajalnih stroškov in varčevanju. 
Potrošnja mora biti v prihodnjem 
letu izpod proizvodnje, tako da se 
bodo večale zaloge in rezerve. S 
povečanjem proizvodnje in produk 
tivnosti bo tudi možnost zaposlitve 
večja in število zdomcev se bo 
zmanjšalo. Poleg tega se bo s po 
sobnimi ukrepi spodbujala vrnitev 
tistih, ki so zaposleni v inozemstvu. 
Ena od bistvenih predpostavk za 
uresničenje postavljenih nalog je 
brzdanje naraščanja cen in življenj
skih stroškov, katerih povečanje 
mora biti manjše od povečanja v 
letošnjem letu.

Smoter stabilizacijskih ukrepov, 
ki jih zvezni svet predlaga je, po 
besedah predsednika zveznega iz
vršnega sveta, povečati sposobnost 
gospodarskih podjetij, da uspešno 
rešujejo svoje obveznosti in da se 
breme stabilizacije razdeli med vse 
sloje družbe. Zvezni proračun, ki 
ga je izvršni svet predložil v odo
britev zvezni skupščini v znesku 
29.945 milijonov dinarjev je za 12,5 
odstotka večji od letošnjega. Od 
skupnih izdatkov sfe predvideva 12 
tisoč 800 milijonov dinarjev za 
JLA. Ta sredstva bodo po izjavi 
Bijediča med 'drugim zagotovila

nadaljnje opremljanje armade s 
mpdemimi sredstvi.

Na kraju svojega poročila je Bi 
jedič govoril o zunanji politiki Ju
goslavije, ki je odraz njene notra
nje politike. »Jugoslavija ni nikdar 
nikomur dovolila, da se vmeša v 
njene notranje zadeve. Ni popusti
la pritiskom in ni pristopila k blo
kom ter je s tem okrepila svojo 
suverenost. Jugoslavija je aktiven 
dejavnik v borbi proti imperializ
mu in vsem oblikam tlačenja za 
uresničevanje naprednih, demokra
tičnih in človeških stremljenj na
rodov po medsebojnem zbližanju. 
T:sti, ki jim taka Jugoslavija ni 
všeč in bi želeli drugačno Jugo
slavijo, skušajo špekulirati z njeno 
sedanjostjo in bodočnostjo. Tudi 
zadnje čase prihaja z raznih stra
ni mnogo takega, kar se ne more 
drugače doumeti kot premišljen 
pritisk in poskus vmešavanja v 
notranje zadeve Jugoslavije. Toda 
ne glede na te in podobne priti
ske, bomo mi kot vedno doslej 
vztrajali na lastni poti. Mi borno 
še vedno v svoji aktivnosti na med
narodnem področju izvajali politiko 
neuvrščenosti, ki nam je zagotovi
la vodenje neodvisne politike, u- 
gled in priznanje na svetu,* je 
poudaril predsednik zveznega iz
vršnega sveta.

BOŽO BOŽIČ

Sokliču v spomin
(Nadaljevanje s 4. strani)

MESTRE, 28. - Policisti iz Me
ster so včeraj zvečer na nekem 
dvorišču v bližini Ulice Dante našli 
truplo mlade prostitutke. Agente je 
telefonsko obvestil neznanec, ki je 
klical št. 113 »Pridite takoj v Uli
co Dante 113, na dvorišču boste 
našli ubito žensko,* je izjavil ne
znanec in odložil slušalko.

Truplo je identificiral danes zju
traj mož ubite prostitutke. Gre za 
251etno Sofio Zambon, ki je bila 
že znana agentom z imenoma So- 
fia ali Ombretta. Po prvih ugoto
vitvah preiskave kaže, da je kdo 
napadel in ubil žensko, da bi jo 
oropal.

Pomembno je v tej zvezi pričeva 
nje 24-letnega Renata Federicija, ki 
je opazil truplo Sofie Zambon, ko 
se je okoli polnoči vrnil domov. 
»Manjkalo je le nekaj minut do 
polnoči — je dejal Federici preisko- zjutraj.

valcem — ko sem zavozil na dvo
rišče, da bi parkiral avto kot po 
navadi. Žarometi so osvetlili na pol 
golo žensko truplo, ki je ležalo ob 
zidu. Oddaljil sem se takoj in se 
napotil na policijsko postajo, da bi 
prijavil zločin.*

Skoraj gotovo je, da je bil mo
rilec takrat še na dvorišču. Mla
denič in soproga sta namreč pove
dala, da sta opazila senco neznan
ca, ki se je skrival v kotu

Sodni zdravnik je ugotovil, da je 
Zambonova umrla zaradi hudih u- 
darcev in ran po glavi.

Preiskovalci so dolgo časa zasli
ševali tudi prostitutkinega moža 
Martina Costacurto, ki je stanoval 
skupaj z ženo v hotelu v Ulici Ca- 
puccina Costacurta je dokazal, da ima 
soliden alibi. Zaposlen je namreč v 
lokalu vsak dan od 18. do 3. ure

»Istra kliče*, pa tudi za emigrant
sko gibanje se je živo zanimal in 
sodeloval v njegovem glasilu »Istra*.

Soklič se je' uveljavljal kot zgo
dovinar jn umetnostni zgodovinar. 
V tej stroki je posvetil posebno skrb 
Slovenjemu Gradcu in njegovi oko
lici, pa tudi znamenitim ljudem teh 
krajev, kot so slikarji Skobli (med 
1600 in 1750), Strauss (1674 - 1713) 
in drugi. Strokovne razprave je ob
javil v časopisu za zgodovino in na
rodopisje, v Slovenskem zborniku 
(1955) ter v drugih publikacijah. Po
leg tega pa je bil Soklič že od svo
je mladosti vnet zbiratelj zgodovin
skega. arheološkega, kulturno - zgo
dovinskega in umetniškega gradiva 
da je tako sčasoma slovenjgraško 
župnišče postalo pravi muzej in 
postalo mnogo pretesno za namesti
tev vsega razstavnega gradiva. Za
to bodo morali Slovenjgradčani, ka 
terim je Soklič zapustil svojo drago
ceno muzejsko zbirko, poskrbeti za 
to da njegovemu muzeju najdejo 
bolj ustrezne prostore. Sloves Sokliče- 
vega muzeja je segel preko meja, 
leta 1969 pa si ga je ogledal tudi 
maršal Tito.

Vzporedno s tem pa je Soklič skr
bel tudi za ohranitev kulturnih spo
menikov, ki jih predstavljajo stare 
cerkvene zgradbe v baročnem slo
gu in s srednjeveškimi freskami.

Prav gotovo je tudi njegovo kul
turno prizadevanje vplivalo na slo
venjegraško javnost, da so svoj 
trg razvili v pomemben kulturni 
center. Verjetno ni daleč na oko
li, razen Kostanjevice na Dolenj
skem, tako majhnega kraja, ki bi 
se mogel ponašati z umetnostno 
galerijo, kakršna je v Slovenjem 

Gradcu, galerijo, katere sloves je 
prodrl v široki svet zlasti z zna
no mednarodno razstavo pod po
kroviteljstvom organizacije UNES 
CO. Bila je to razstava, ki je bi
la prava mednarodna manifesta
cija za mir.

»Delo. delo in skrb — čeprav 
sem starček*, mi je na razgled
nici napisal gospod Soklič. Dokler 
je mogel, je delal in njegovo delo 
je obrodilo bogate sadove. Z mir
no zavestjo, da je opravil vso 
svojo dolžnost, je lahko legel k 
počitku v domačo zemljo. Tudi 
mi, škedenjski in tržaški znanci 
in prijatelji, mu želimo miren po
čitek!

Južna Koreja dobila 
novo ustavo

SEUL, 28. — Južnokorejski pred
sednik Park Chung Hee je danes 
podpisal novo ustavo in je bil isto
časno proglašen za predsednika. 
Hee ki se je leta 1961 polastil 
oblasti z državnim udarom, bi se 
moral odpovedati predsedstvu ob za- 
padu tretjega štiriletnega mandata. 
Nova ustava pa določa šestletni 
mandatni rok in ne omejuje števila 
zaporednih predsedniških mandatov.

Ob ustoličenju je Park Chung Hee 
izjavil, da bo nadaljeval dosedanjo 
politiko zbliževanja s Severno Kore
jo, da bi zagotovi! mir na korej
skem polotoku in omogočil združi
tev držav.

MADRID. 28. — špansko zunanje 
ministrstvo je potrdilo, da bo zu
nanji minister Gregorio Lopez Bra
vo odšel jutri v Vatikan kjer g« 
bo papež Pavel VI. sprejel na za 
sebni avdijenci.


